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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 13ης Μαρτίου 2020* 

Ώρα έναρξης:  11.05 π.μ. 

Αρ. 17 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ τους έντιμους βουλευτές να 
δηλώσουν την παρουσία τους.   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλω να πω ότι η σημερινή συνεδρία γίνεται στην έναρξη της μεγάλης απειλής που έφθασε και στην 
Κύπρο, όμως, όπως και η Βουλή αποδεικνύει σήμερα, υπάρχουν τρόποι εφαρμογής των επιστημονικών 
οδηγιών και σωστής λειτουργίας της πολιτείας και της κοινωνίας.  Θα αντιμετωπίσουμε αυτό τον παγκόσμιο 
κίνδυνο με σύνεση, με σωστά μέτρα και θεωρώ ότι οι βουλευτές και η Βουλή πρέπει να είμαστε οι πρώτοι και 
που θα συμμορφωθούμε, αλλά και που θα δείξουμε ότι δε λειτουργούμε σε καθεστώς πανικού, αλλά 
αντιμετωπίζουμε το ζήτημα μέσα στα πλαίσια των οδηγιών και των επιστημονικών προσεγγίσεων και φυσικά 
και της ατομικής ευθύνης του καθενός.   

 Επίσης, να πω ότι έχουν ληφθεί μέτρα, για να υπάρχει μικρός αριθμός ατόμων εντός της αίθουσας, 
όπως και η πλειονότητα του προσωπικού να βρίσκεται εκτός Βουλής.  Έχουν επίσης ληφθεί μέτρα και για 
συντόμευση των διαδικασιών, όπως έχω κατά νουν, και θα σας παρακαλούσα να βοηθήσετε με το να κάμετε 
τις τοποθετήσεις σας, όσες θέλετε, τις πολιτικές τοποθετήσεις, αλλά να τα λέμε εν συντομία.  Σε αυτά τα 
πλαίσια δε θα διαβάσω τις προ ημερησίας διατάξεως αναφορές του Προέδρου, γιατί σας έχουν σταλεί 
ηλεκτρονικά και είναι και στην ιστοσελίδα της Βουλής και θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές αναφορές) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προ ημερησίας διατάξεως θα ήθελα να αναφερθώ στην Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας, που έχει 
καθιερωθεί να τιμάται στις 8 Μαρτίου.  Η ημέρα αυτή προσφέρεται για ανασκόπηση και απολογισμό της 
προόδου που έχει επιτευχθεί όσον αφορά τον ρόλο και τη θέση της γυναίκας στις σύγχρονες κοινωνίες 
παγκόσμια.  Δυστυχώς, από πλευράς κοινωνικών κατακτήσεων των γυναικών η ανθρωπότητα υστερεί 
θεαματικά.  Οι γυναίκες έχουν να αντιμετωπίσουν σοβαρά εμπόδια στην προσπάθειά τους να καταλάβουν τη 
θέση που τους αρμόζει στην κοινωνία.  Πρέπει να δώσουν αγώνα μόνο και μόνο για να αντιμετωπίζονται 
ισότιμα σε επίπεδο εργασίας, μισθοδοσίας, μόρφωσης και συμμετοχής στα κέντρα λήψεως αποφάσεων, ενώ 
ταυτόχρονα τελούν καθημερινά υπό μεγαλύτερη απειλή για την προσωπική τους ασφάλεια, καθώς έχουν να 
αντιμετωπίσουν ακόμη και βία εις βάρος τους.  

                                            
* Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 
Βουλής. 
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 Είναι σημαντικό όχι μόνο να συνεχιστεί, αλλά και να επιταχυνθεί η προσπάθεια από όλους για την 
αντιμετώπιση των διακρίσεων εις βάρος των γυναικών, ώστε να πετύχουμε την αναβάθμιση της θέσης της 
γυναίκας.  Ο αγώνας είναι δύσκολος, αλλά σίγουρα οφείλουμε να παλέψουμε, για να εξασφαλίσουμε καλύτερες 
και δικαιότερες συνθήκες για τις συζύγους, τις κόρες, τις εγγονές μας και κάθε γυναίκα που δίνει τη μάχη της 
κάτω από αντίξοες και άνισες συνθήκες. 

 Περαιτέρω, θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι τα νομοσχέδια με τους τίτλους «Ο περί του Συντονισμού 
των Διαδικασιών Σύναψης Ορισμένων Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Παροχής Υπηρεσιών που 
Συνάπτονται από Αναθέτουσες Αρχές ή Αναθέτοντες Φορείς στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας και 
για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018» και «Ο περί των Διαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα 
της Σύναψης των Δημοσίων Συμβάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», καθώς και οι κανονισμοί με τίτλο 
«Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων  Συμβάσεων στους Τομείς της Άμυνας και της 
Ασφάλειας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», που κατατέθηκαν στην ολομέλεια της Βουλής και 
παραπέμφθηκαν για εξέταση από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, θα συνεχίσουν να εξετάζονται από 
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών, 
ύστερα από συνεννόηση μεταξύ των προέδρων των δύο επιτροπών.  

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων πραγματοποίησε επίσημη επίσκεψη στην Αθήνα, από τις 
3 μέχρι τις 5 Μαρτίου 2020, μετά από πρόσκληση του Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων κ. Κωνσταντίνου 
Τασούλα.  Στα πλαίσια της επίσκεψης ο κ. Συλλούρης έγινε δεκτός από τον Πρόεδρο της Ελληνικής 
Δημοκρατίας κ. Προκόπη Παυλόπουλο και τον Πρωθυπουργό κ. Κυριάκο Μητσοτάκη.  Είχε επίσης χωριστές 
συναντήσεις με τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων, αρχηγούς και εκπροσώπους των κοινοβουλευτικών 
κομμάτων, περιλαμβανομένου του προέδρου της αξιωματικής αντιπολίτευσης και τέως Πρωθυπουργού κ. 
Αλέξη Τσίπρα, με τον τέως Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Νίκο Βούτση και τον Αναπληρωτή Υπουργό 
Εξωτερικών κ. Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη. 

 Όλες τις συναντήσεις απασχόλησαν μεταξύ άλλων οι εξελίξεις στη συνοριακή γραμμή του Έβρου και 
στην κυπριακή ΑΟΖ, η προσφυγική και μεταναστευτική κρίση, η Δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας για 
διαχείριση του προσφυγικού-μεταναστευτικού και η τουρκική προκλητικότητα γενικότερα.  

 Κατά τη συνάντηση με τον κ. Τασούλα συζητήθηκε και η επίσπευση της παράδοσης του υλικού του 
Φακέλου της Κύπρου που φυλάσσεται στα αρχεία της Βουλής των Ελλήνων, καθώς και η περαιτέρω 
προώθηση της συνεργασίας των κοινοβουλίων Ελλάδας και Κύπρου με κοινοβούλια χωρών της περιοχής, 
ενδεχομένως και σε σχήματα τετραμερούς με τη συμμετοχή και άλλων κοινοβουλίων. 

 Οι βουλευτές κ. Γεώργιος Παπαδόπουλος, κ. Ελένη Σταύρου και κ. Ζαχαρίας Κουλίας συμμετείχαν στη 
16η Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για την Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας και την Κοινή 
Πολιτική Ασφάλειας και Άμυνας, στο Ζάγκρεμπ, από τις 2 μέχρι τις 4 Μαρτίου 2020, στα πλαίσια της τρέχουσας 
Κροατικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Σε παρέμβασή της για τον ρόλο των γυναικών στην ειρήνη και την ασφάλεια η κ. Σταύρου, 
επισημαίνοντας την ελλιπή εφαρμογή του Ψηφίσματος 1325 του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων 
Εθνών, σημείωσε την παρά ταύτα ύπαρξη κάποιας προόδου, με αναφορά στα θετικά βήματα της Κύπρου στον 
τομέα αυτό.  

 Όσον αφορά το θέμα της ενίσχυσης της ευρωπαϊκής αμυντικής συνεργασίας και βιομηχανίας, ο κ. 
Παπαδόπουλος τόνισε τη σημασία διασφάλισης της αυτονομίας και της αξιοπιστίας της Ένωσης στη βάση των 
αρχών και των αξιών της.  Υπογράμμισε δε ότι τυχόν συμμετοχή τρίτων χωρών στη Μόνιμη Διαρθρωμένη 
Συνεργασία πρέπει να αποτελεί εξαίρεση και να εγκρίνεται βάσει συγκεκριμένων κριτηρίων.  Αναφορικά με το 
ίδιο θέμα η κ. Σταύρου υπογράμμισε την ανάγκη σεβασμού των ιδιαιτεροτήτων των μικρών κρατών στα 
πλαίσια της ευρωπαϊκής πολιτικής για την ασφάλεια και την άμυνα και της διασφάλισης της ουσιαστικής 
συμμετοχής τους στην ευρωπαϊκή ασφάλεια.  

 Επίσης, η κ. Σταύρου προήδρευσε στη συνάντηση των κοινοβουλευτικών αντιπροσωπιών των 
μεσογειακών χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κατά την οποία αποφασίστηκε η στήριξη νέων τροπολογιών 
στα συμπεράσματα της διάσκεψης για την κατάσταση στα ελληνοτουρκικά σύνορα και στη Λιβύη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ξεκινήσω με το Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει κάποια παρατήρηση; 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη.  
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσο πιο σύντομα μπορώ.  Απλώς, επειδή η Σύσκεψη Αρχηγών, αντιλαμβάνομαι, έχει 
λάβει αποφάσεις για το πώς συνεχίζει τη λειτουργία του το κοινοβούλιο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θεωρώ, κύριε Λουκαΐδη…  

 Συγγνώμη, να μου επιτρέψετε να προεδρεύω στη συζήτηση.  Έχουμε πει να συνεχίσει, άρα δε θεωρώ 
ότι πάρθηκαν αποφάσεις.  Είναι μια σύσκεψη η οποία…  Και, για να σας βοηθήσω να κάνετε την άλλη δουλειά, 
τη διακόψαμε, για να συνεχίσουμε μετά την ολομέλεια, όπως νομίζω ότι είχαμε πει.  Άρα, δεν έχει παρθεί καμία 
απολύτως απόφαση.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Νομίζω δεν είναι έτσι ακριβώς τα πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ακριβώς έτσι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εμείς προς το παρόν έχουμε αποφασίσει επί της αρχής και θα δούμε τα ζητήματα της πρακτικής 
εφαρμογής.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έθεσα θέμα για απόφαση.  Είπατε απόψεις, είναι σεβαστές.  Θα θέσω θέμα, όχι μόνο για αυτά που 
συζητούσαμε, αλλά και για πολλά άλλα πράγματα.  Το ζήτημα είναι δύσκολο, σκληρό και πολύπλοκο, αλλά 
καμία απόφαση δεν πάρθηκε.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εγώ αντιλήφθηκα ότι όλοι έχουμε τοποθετηθεί στη σύσκεψη και είπαμε ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, μπορεί να βγάλατε το συμπέρασμά σας, αλλά απόφαση δεν είναι.  Να μου επιτρέψετε να έχω 
και εγώ το δικό μου συμπέρασμα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Σε κάθε περίπτωση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δικαίωμά σας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …θα πω ότι έγινε αυτή η αναφορά.  Ήδη δίνουμε μια εικόνα τουλάχιστον αντιφατική και ασυνεπή.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δηλαδή, η ολομέλεια, οι επιτροπές την Τετάρτη…  Κάποιες επιτροπές αποφάσισαν να μη 
συνεδριάσουν, ενώ είχαν θέματα σοβαρά, όχι επείγοντα, αλλά μια επιτροπή συνεδρίασε.  Τουλάχιστον μια 
επιτροπή.  Τι εικόνα εκπέμπει το κοινοβούλιο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποια επιτροπή συνεδρίασε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πότε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Την Τετάρτη. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γιατί, είχαμε πει να μη συνεδριάσουν; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ε, γιατί δε συνεδρίασαν και ανέβαλαν τις συνεδρίες άλλοι, κύριε Πρόεδρε;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω ήσασταν ενήμερος.  Με συγχωρείτε που διακόπτω…   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είμαι ενήμερος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι οδηγίες που δώσαμε ήταν να αποφασίσουν οι επιτροπές και οι πρόεδροί τους για το πώς θα 
χειριστούν το θέμα της συνεδρίασης.  Σήμερα λέχθηκαν πράγματι απόψεις για αυτό στο οποίο αναφέρεστε και, 
αν το πάρετε ως αυτό το σημείο, θα συμφωνήσω ότι μπορεί να είναι καλά να ακυρωθούν συνεδρίες στις 
επιτροπές ή να γίνουν με τρόπο τέτοιο που να μην είναι μεγάλοι οι αριθμοί κ.λπ., κ.λπ.  Ήδη ο γενικός 
διευθυντής έκαμε βολιδοσκόπηση και δύο από τις τρεις επιτροπές που συνεδρίαζαν τη Δευτέρα αποφάσισαν 
να μη συνεδριάσουν.  Όταν συνεχίσουμε τη συζήτηση για το αν θα βγάλουμε απόφαση, και δε νομίζω ότι είναι 
θέμα…  Αν το θεωρείτε θέμα, να συζητήσουμε στην ολομέλεια προ ημερησίας διατάξεως τι θα κάνει η Βουλή, 
πολύ ευχαρίστως.  Εγώ θεωρώ ότι πρέπει να συνεχίσουμε τη συζήτηση στη Σύσκεψη Αρχηγών, για να 
καταλήξουμε, ει δυνατόν, σε μια απόφαση για το πώς θα χειριστούμε τούτη την κρίση.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Σεβαστά όσα λέτε, με την παράκληση να μην ξαναδιακοπώ.  Εγώ ήθελα να τοποθετηθώ, όχι για να 
ξεκινήσουμε τη συζήτηση του απ’ εδώ και πέρα τι κάμνουμε εντός της ολομέλειας, διότι θεωρώ ότι ήδη την 
έχουμε κάνει τη συζήτηση στη σύσκεψη και θα συνεχίσουμε για τους λόγους που είπα -εγώ έτσι κατανόησα 
τουλάχιστον- με την πρακτική εφαρμογή αυτών που είπαν όλα τα κόμματα ή σχεδόν όλα τα κόμματα -νομίζω 
όλα τα κόμματα- στη Σύσκεψη Αρχηγών -τουλάχιστον η μεγάλη πλειοψηφία τοποθετήθηκε επί της αρχής- αλλά 
για να αναδείξω ένα ζήτημα που έχει να κάνει με τη σημερινή ολομέλεια.  Και, επειδή έγινε εισαγωγή από τη 
δική σας πλευρά και επειδή δε θεωρώ ότι ήταν ανεύθυνο εκ μέρους μας -αντίθετα ήταν υπεύθυνο να είχαμε 
ζητήσει αναβολή της σημερινής συνεδρίας, γιατί κρίναμε ότι δεν υπήρχε τίποτε επείγον που να επέβαλλε τη 
σημερινή συνεδρία- και επειδή παρουσιάσαμε μια εικόνα αντιφατική, ασυνέπειας, την ώρα που κάποιες 
επιτροπές αποφάσιζαν να μη συνεδριάσουν και κάποιες άλλες αποφάσιζαν να συνεδριάσουν, και επειδή η 
Βουλή ακύρωσε δραστηριότητά της που θα είχε πολύ λιγότερα πρόσωπα, παρουσία πολύ λιγότερων 
προσώπων -αυτήν που αφορούσε την εκδήλωση εδώ, στο Σπίτι του Πολίτη, που θα εγκαινιάζαμε και το Σπίτι 
του Πολίτη, δεν ξέρω με πόσο κόσμο, στην παρουσία του κ. Βότση, του προέδρου της επιτροπής Οικονομικών, 
του κ. Κόκκινου και την ακυρώσαμε- δεν υπήρχε έννοια και λογική να συνέλθει η ολομέλεια σήμερα.  Και αν 
είναι κάτι που θέλω να στιγματίσω -και θέλω να το πω τώρα, για να μην τα πω στη συνέχεια και να μας 
απασχολήσει αυτό το θέμα, όταν θα συζητούμε το αίτημά μας για αναβολή στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι ο 
περί του Στρατού της Δημοκρατίας- θέλω να πω το εξής:  Είναι λυπηρό πραγματικά, για να μην το 
χαρακτηρίσω διαφορετικά, και δε θα μπω στην ουσία.  Την ουσία θα την αναλύσει και θα την τεκμηριώσει ο 
συνάδελφος ο Κώστας Κώστα, όταν θα συζητούμε, ότι το γεγονός ότι βρισκόμαστε σήμερα εδώ έχει να κάμει 
με την ανάγκη να κάμει ρουσφέτι η Βουλή σήμερα σε ό,τι αφορά την Εθνική Φρουρά.  Ο ρουσφετοϊός είναι 
σημαντικότερος από τον κορωνοϊό και την προστασία και τα μέτρα και το παράδειγμα που πρέπει να δίνεται.  
Αυτή είναι η δική μας θέση, είναι πραγματικά λυπηρό και θέλω να το τονίσω τώρα, για να μην επανέλθω 
ύστερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα παρακαλέσω, όσο έντονα και αν νιώθετε να απαντήσετε στον κ. Λουκαΐδη από άλλα κόμματα, να 
μην το πράξετε τώρα. Θεωρώ ότι αυτή η επίκριση, επειδή μιλούμε για συνεδρίαση της Βουλής, στρέφεται προς 
τον Πρόεδρο του σώματος.  Εάν θεωρείτε ότι στρέφεται προς εσάς και είναι μόνο για το θέμα του στρατού και 
δεν είναι τα άλλα, διότι αναφέρθηκαν και άλλες εκδηλώσεις κ.λπ., να μου επιτρέψετε να πω ότι καμία 
ασυνέπεια…  Αντίθετα, δεν πρέπει, νομίζω, κύριε Λουκαΐδη, να συγκρίνουμε τη συνεδρία της ολομέλειας με μια 
εκδήλωση παράλληλη ή επιπρόσθετη της Βουλής ή, ακόμη, με μια συνεδρία μιας απλής κοινοβουλευτικής 
επιτροπής.  Άρα, εάν κόμματα κρίνουν ότι κάτι από όσα έχουν λεχθεί αναφέρεται στα κόμματα…  Και, επειδή 
το εντόπισε ο κ. Λουκαΐδης ειδικά στο θέμα ενός νομοσχεδίου, σας έκαμα έκκληση να μιλήσετε την ώρα που θα 
έρθει το νομοσχέδιο αυτό, εφόσον εξήγησε και ο κ. Λουκαΐδης ότι θα ζητήσει εκεί αναβολή και θα γίνει 
συζήτηση.  
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 Σας κάμνω έκκληση να μην απαντήσετε.  Σας παρακαλώ.  Αν δέχεστε όλοι, θα έρθει η ώρα εκεί να πείτε 
τα περί στρατού και ρουσφετιού.   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι θέμα περί στρατού.  Αυτός ο χώρος είναι ο κατεξοχήν χώρος της 
λαϊκής κυριαρχίας και έχω την εντύπωση ότι η θέση του κ. Λουκαΐδη τοποθετεί μομφή έναντι όλων των 
Κυπρίων πολιτών που δεν κλήθηκαν να εγκαταλείψουν το λειτούργημά τους, δεν κλήθηκαν να εγκαταλείψουν 
τις εργασίες τους.  Ζούμε πράγματι μια έκτακτη κατάσταση και ζητούμε εμείς οι πολιτικοί, οι βουλευτές, να μην 
υπάρχει πανικός.  Να υπάρχει σύνεση και ψυχραιμία βεβαίως.  Και έχουμε εδώ πέρα την κατεξοχήν 
αντιπολίτευση και τον κοινοβουλευτικό της εκπρόσωπο να μας λένε «ξέρετε, πρέπει να τα κλείσουμε όλα και να 
πάμε σπίτι μας».   

 Καλά, κύριε Λουκαΐδη, τι μήνυμα στέλνουμε στους Κυπρίους πολίτες;  Τι μήνυμα άραγε στέλνουμε στο 
λαό μας σήμερα;    

 Άρα, λέω ότι ως πράξη ευθύνης συνεδριάζει σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων και βεβαίως δεν 
έχουν ληφθεί αποφάσεις στη Σύσκεψη Αρχηγών.  Έχουν πράγματι κατατεθεί απόψεις -και εμείς έχουμε 
απόψεις και τις έχουμε ήδη καταθέσει- όμως δεν μπορούμε να υψώσουμε τα χέρια μπροστά στην απειλή.  
Αντίθετα, πρέπει να ενώσουμε δυνάμεις, για να δυναμώσουμε τις αντιστάσεις του λαού μας ως μεγάλη πράξη 
ευθύνης. 

 Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ερωτοκρίτου.   

 Όσο πιο σύντομα γίνεται, σας παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

 Θεωρώ ότι πρέπει όλοι να διατηρήσουμε την ψυχραιμία μας και νιώθω ότι αυτό που ο κόσμος αναμένει 
από αυτό το σώμα σήμερα να δει είναι η επίδειξη της μέγιστης κατά το δυνατό σοβαρότητας και υπευθυνότητας 
και η άσκηση της κοινής λογικής και τίποτε περισσότερο.  Δεν προσφέρεται η ολομέλεια ούτε για αντιπαράθεση 
μεταξύ των δύο μεγάλων κομμάτων ή άλλων, εν πάση περιπτώσει, αλλά ούτε και για να κάνουμε άσκοπες 
συζητήσεις.   

 Όπως είπαμε, κύριε Πρόεδρε, και στη Σύσκεψη Αρχηγών, ο στόχος της Βουλής, αλλά και του 
Δημοκρατικού Κόμματος πρέπει να είναι το να διασφαλίσουμε την κατά το μέγιστο καλύτερη και ομαλότερη 
λειτουργία του νομοθετικού σώματος στην άσκηση των εξουσιών και των αρμοδιοτήτων του για την ομαλή 
λειτουργία του κράτους.  Ας μην παρασυρθούμε από οτιδήποτε άλλο. 

 Όσον αφορά τη σημερινή ολομέλεια, νομίζω ότι ο καθένας από εμάς μπορεί να έχει άποψη αν έπρεπε ή 
αν δεν έπρεπε να γίνει, γεγονός όμως παραμένει το ότι σήμερα συνεδριάζει η ολομέλεια του σώματος, ο 
κόσμος μάς παρακολουθεί, πρέπει να δείξουμε εμείς πρώτοι και πάνω από όλα ότι εμείς εφαρμόζουμε και τη 
λογική και τη σοβαρότητα και την ψυχραιμία και είμαι σίγουρη ότι, αν όλοι μας εφαρμόσουμε αυτό το μέτρο, και 
καλύτερα θα διεξαχθεί η συζήτηση, αλλά και πολύ καλύτερο μήνυμα θα εκπέμψουμε ευρύτερα, σήμερα που ο 
κόσμος δικαιολογημένα είναι σε μια κατάσταση ύψιστης ανησυχίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Το πρώτο πράγμα που θέλω να πω είναι ότι η μομφή δεν απευθυνόταν σε σας.  Είχατε την άποψη και 
εσείς ότι έπρεπε να γίνει ολομέλεια για άλλους λόγους, αλλά… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Βεβαίως θα ξεκαθαρίσω.  Δεν κρυβόμαστε, κύριε Νεοφύτου, εμείς.  Είμαστε πολύ ευθείς σε αυτά που 
λέμε.  Πολύ ευθείς!  Και ο καθένας δικαιούται να υπερασπιστεί τον εαυτό του και να κάνει την κριτική του όπως 
νομίζει καλύτερα, εις απάντηση της κριτικής που δέχεται.   
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 Λοιπόν, είχατε και εσείς την άποψη…  Πλην όμως σε τηλεφωνική επικοινωνία που είχαμε μαζί σας, 
όντως μας είπατε «αν τα κόμματα μου το ζητήσουν να υπάρξει αναβολή, βεβαίως και θα την αποδεχτώ» και 
αυτό νομίζω ότι συνέβη.  Προφανώς -δε θέλω να μπω σε λεπτομέρειες, πραγματικά, ποιος, τι και γιατί, από τι 
περάσαμε για την αναβολή αυτής της συνεδρίας- καταλήξαμε να υπάρχει η πλειοψηφία που ήθελε να γίνει η 
συνεδρία.  Και εμείς εκτιμούμε ότι ο λόγος που κάποια κόμματα ήθελαν να γίνει η συνεδρία έχει να κάνει με το 
θέμα του περί Στρατού της Δημοκρατίας και με την προσπάθειά τους -και θα την τεκμηριώσουμε στη συνέχεια- 
να κάνουν ρουσφέτι που αφορά τα ανώτατα αξιώματα στην Εθνική Φρουρά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, να το αφήσουμε εκεί, κύριε Λουκαΐδη… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επιτρέψετέ μου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …εσείς ο ίδιος είπατε ότι θέλετε να το… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μη με διακόψετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Ξέρετε ότι είσαστε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …μη με διακόψετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  …εκτός τάξεως έτσι κι αλλιώς… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι, δεν είμαι εκτός τάξεως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είσαστε!  Συνεχίστε.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έχει γίνει εισαγωγή από δικής σας πλευράς τζιαι εβκήκα να πω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για τον στρατό; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …αυτό για το οποίο έχει γίνει αναφορά τζιαι σε εφημερίδες σήμερα και θέλω να πω και το εξής, προτού 
παραδώσω το βήμα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ, κύριοι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επειδή εκτός από το σαράκι του ρουσφετιού, έχουμε και το σαράκι του λαϊκισμού.  Λυπούμαι για τον 
ακραία λαϊκίστικο τρόπο που τοποθετήθηκε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού.  
Είναι πραγματικά εξωφρενικά τα όσα είπε… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εγείρεται θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εάν κάποιος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Να τελειώσει και μετά… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Είστε εκτός κανονισμού και εκτός τάξεως! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Ο λαός μας αυτή την ώρα… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, ήρεμα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …και προσπαθεί μικροκομματικά… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …μικροπολιτικά να ψηφοθηρίσετε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …εκτίθεστε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μην προσθέτετε… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αυτή είναι η πραγματικότητα!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, μη διακόπτετε, σας παρακαλώ.  Δεν υπάρχει κανένας λόγος να υψώσουμε τους 
τόνους, πράγματι.   

 Θέλω να κάνω αναφορά στη σοβαρότητα όλων μας, να αναδείξουμε τη σοβαρότητά μας παρά 
οτιδήποτε άλλο αυτές τις κρίσιμες ώρες!  Ο καθένας κρίνεται από αυτά που λέει.  Ας κρατήσουμε λίγο πιο 
χαμηλούς τους τόνους όμως. 

 Συνεχίστε, κύριε Λουκαΐδη. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Θα μιλά μια ώρα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Νομίζω ότι πρέπει να…  Αφού έχουμε βρεθεί εδώ, πρέπει να επιτρέψουμε να υπάρξει η δημοκρατική 
λειτουργία αυτού του σώματος. 

 Έλεγα λοιπόν ότι είναι εξωφρενικό… 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Δκυο λεπτά δικαιούσαι να μιλάς! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Θα αναγκαστώ να το τεκμηριώσω, αν συνεχιστεί η αμφισβήτηση.  Εάν κάποιος βάλει την κασέτα -διότι 
είναι μαγνητοφωνημένα τα πρακτικά της σύσκεψης αρχηγών- και ακούσει τι είπε ο κ. Τορναρίτης πάνω στη 
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σύσκεψη -εκ μέρους του κόμματός του, όχι προσωπικά- ζητώντας να αναβληθούν, να ανασταλούν οι 
λειτουργίες και της ολομέλειας και των επιτροπών, εκτός και εάν πρόκειται για πολύ επείγοντα ζητήματα… 
λοιπόν, και αυτή ήταν η τοποθέτηση της πλειοψηφίας των κομμάτων…  Σήμερα να έρχεται εδώ και να 
πλειοδοτεί σε υπευθυνότητα και να μας κατηγορεί εμάς για λαϊκισμό και για προσπάθεια καλλιέργεια κλίματος 
πανικού, την ώρα που αυτή η θέση που εκφράστηκε από τους περισσότερους δεν ήταν τίποτα άλλο από στάση 
υπευθυνότητας, για να προστατεύσουμε τους εαυτούς μας, για να προστατεύσουμε τα οικεία μας πρόσωπα, το 
περιβάλλον μας, όταν πλέον ο κίνδυνος, η απειλή είναι στο σπίτι μας.   

 Νομίζω τούτη τη σοβαρότητα και τούτη την υπευθυνότητα αναμένει ο κόσμος, γιατί κανένας δεν είπε ότι 
πρέπει να κλείσουμε τη Βουλή, τελεία, με τον τρόπο που θέλησε να το παρουσιάσει ο κ. Τορναρίτης το ζήτημα 
και τη θέση του ΑΚΕΛ.  Είπα εγώ αυτό το πράγμα;  Η τοποθέτησή μου ήταν αυτή;  Την τοποθέτηση την κάναμε 
πάνω τζιαι εγώ είμαι στη διάθεσή σας να δώσουμε τα πρακτικά, για να δούμε τι είπε ο καθένας πάνω στη 
σύσκεψη.  Είναι λυπηρό, είναι διπλά λυπηρό.  Στην προσπάθεια να αμυνθούν κάποιοι για το γεγονός ότι δεν 
υπάρχει καμιά δικαιολογία που συνέρχεται σήμερα η ολομέλεια, σε αντίθεση με το πνεύμα όσων είπαμε πριν 
από λίγο στη σύσκεψη αρχηγών -που θα δικαιολογούσε πλήρως την αναβολή- έχουμε βρεθεί σήμερα εδώ για 
έναν και μόνο λόγο, το θέμα 4 που αφορά τον περί Στρατού, που αφορά προαγωγές στο στράτευμα -για να 
ξέρει και ο κόσμος- και που αφορά την προσπάθεια να γίνει ρουσφέτι από κάποιους κατά την άποψή μας.  Την 
οποία θα τεκμηριώσει -επαναλαμβάνω- με στοιχεία και τεκμήρια ο συνάδελφος ο Κώστας Κώστα, όταν θα 
συζητούμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Ερωτοκρίτου, εσείς. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι στη σειρά.  Θα επανέλθεις, κύριε… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να μιλήσω επί προσωπικού… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μετά από την κ. Ερωτοκρίτου να μου επιτρέψουν να σας δώσω τον λόγο. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Η πρώτη μας τοποθέτηση, κύριε Πρόεδρε, στην ουσία ήταν έκκληση για επίδειξη και ψυχραιμίας και 
ηρεμίας -ας μου επιτραπεί και ο όρος «σοβαρότητα»- από όλους εμάς.  Με όλο τον σεβασμό όμως, επειδή ο 
κατά τα άλλα φίλτατος συνάδελφος ο κ. Λουκαΐδης επαναλαμβάνει για δεύτερη φορά τον όρο «ρουσφέτι».  
Αυτό, τουλάχιστον όσον αφορά το Δημοκρατικό Κόμμα, δεν ισχύει, διότι με την ίδια λογική, κύριε Πρόεδρε, το 
θέμα 7 που προέρχεται από την επιτροπή Εργασίας στην οποία προεδρεύει ο κατά τα άλλα φίλτατος 
συνάδελφος από το ΑΚΕΛ είναι πάνω στην ατζέντα.  Αυτό ισχύει;  Είναι ρουσφέτι που κάνει το ΑΚΕΛ;  Νομίζω 
ότι αυτοί οι χαρακτηρισμοί δε χρειάζονται.  Αυτοί οι χαρακτηρισμοί, κύριε Πρόεδρε, δε χρειάζονται… 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Είμαστε πρόθυμοι να την αναβάλουμε.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να την αναβάλουμε να τελειώσουμε… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ωραία!  Και η θέση…  Ένα λεπτό!  Ένα λεπτό, για να είμαστε ειλικρινείς!  Α, τώρα να το αναβάλουμε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έτσι κι αλλιώς είναι τούτο που ζητήσαμε!   

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αγαπητέ Γιώργο!  Ακριβώς αυτό… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις) 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Έχετε τον λόγο.  Παρακαλώ!  Να σας προστατεύσω όσο μπορώ. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είναι καλά γνωστό ότι η θέση, η πάγια θέση του Δημοκρατικού Κόμματος… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …στις αναβολές είναι ότι εμείς πάντοτε, όταν ζητούν άλλοι συνάδελφοι, άλλα κόμματα… Γιώργο… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …άλλοι συνάδελφοι αναβολές, το Δημοκρατικό Κόμμα πάντα συναινεί, γιατί θεωρεί ότι αυτό θα 
λειτουργήσει υπέρ της καλύτερης λειτουργίας της Βουλής, όταν μάλιστα άλλα κόμματα δεν έχουν αυτή τη 
στάση απέναντι στο Δημοκρατικό Κόμμα.  Άρα, όσον αφορά τον χαρακτηρισμό του ρουσφετιού από τον 
συνάδελφο τον κ. Λουκαΐδη, τουλάχιστον για εμάς πρέπει να παραδεχτεί ότι δεν ισχύει, διότι εγνώριζε από πριν 
ότι εμείς ουδέποτε αρνούμαστε την αναβολή σε κανέναν.   

 Επαναλαμβάνω, ας είμαστε ψύχραιμοι και σοβαροί επιτέλους, για να δώσουμε και το σωστό μήνυμα 
στον κόσμο.  Εάν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ θέλουν αναβολή για το θέμα της Εθνικής Φρουράς, κάτι το οποίο δε 
συζητήσαμε στη σύσκεψη αρχηγών, συζητήσαμε το θέμα της Εθνικής Φρουράς, έβαλε το αίτημα ο συνάδελφος 
ο κ. Λουκαΐδης περί αναβολής, δεν ετοποθετήθηκαν τα κόμματα όμως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είπαμε να γίνει στην ολομέλεια… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …παρά ταύτα όμως, όσον αφορά το Δημοκρατικό Κόμμα, εμείς, εάν ετοποθετούνταν τα κόμματα στη 
σύσκεψη των αρχηγών, η θέση του Δημοκρατικού Κόμματος θα ήταν αυτή που είναι πάντα, ότι δεν έχουμε 
κανένα πρόβλημα για την αναβολή.  Άρα, οι ισχυρισμοί περί ρουσφετιού…  Τουλάχιστον, αφού επικαλείται το 
ρουσφέτι ο κατά τα άλλα φίλτατός μου κ. Λουκαΐδης, να διευκρινίσει ότι δεν ισχύει για το Δημοκρατικό Κόμμα.  
Ενδεχομένως τα πυρά του να είναι για άλλους.  Εμάς τουλάχιστον, κύριε Πρόεδρε, δε μας αγγίζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα επαναλάβω ότι ο κ. Λουκαΐδης σήμερα βρέθηκε πολλές φορές εκτός τάξης, 
εκτός διαδικασίας και εν πάση περιπτώσει εντελώς εκτός κλίματος, γιατί πράγματι σήμερα ίσως ο κ. Λουκαΐδης 
θα ανέμενα να τοποθετήσει συγκεκριμένες λέω, αφ ης στιγμής ήταν εκτός τάξης, εισηγήσεις, που πρέπει να 
κατατεθούν τώρα και να ωφελήσουν το κοινωνικό σύνολο.   

 Εν πάση περιπτώσει, όσον αφορά το ρουσφέτι, εγώ θέλω να αντιστρέψω τον συλλογισμό που πρέπει 
να υπάρξει αυτή την ώρα, αφού το θέτει ο κ. Λουκαΐδης, μήπως το συγκεκριμένο νομοσχέδιο…  Και θα σας πω 
και την αμαρτία μου, κύριε Πρόεδρε, δημόσια και ταπεινά, ότι στον Δημοκρατικό Συναγερμό τις τελευταίες δυο-
τρεις ημέρες δε συνήλθε ούτε η κοινοβουλευτική ομάδα ούτε συζητήσαμε το όποιο θέμα βρίσκεται σήμερα στην 
ατζέντα. γιατί πρέπει να σας πω και είναι αλήθεια ότι όλες τις ώρες που βρεθήκαμε είτε στο κόμμα είτε αλλού 
προσπαθήσαμε να συζητήσουμε, να βρούμε λύσεις για τους Κύπριους πολίτες… 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Φρόντισαν άλλοι για σας. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μη διακόπτετε, κύριε Γεωργίου. 
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 Αυτή όμως είναι η πραγματικότητα.  Φαίνεται όμως ότι το ΑΚΕΛ για τους συγκεκριμένους κανονισμούς 
έχει ιδιαίτερες ευαισθησίες, μας είπε ο κ. Λουκαΐδης  ότι θα μας τις εξηγήσουν αμέσως μετά.  Εμείς σάς το 
βεβαιώ ότι δεν έχουμε καμία απολύτως ιδιαίτερη ευαισθησία για κανένα θέμα που βρίσκεται στην ατζέντα.  
Τούτη την ώρα η ευαισθησία μας ή, αν θέλετε, η σκέψη μας είναι για το κοινωνικό σύνολο.  Δεν αμφιβάλλω ότι 
και η σκέψη των βουλευτών του ΑΚΕΛ, κύριε Πρόεδρε, κινείται προς την ίδια κατεύθυνση, όμως δεν μπορεί 
στην προσπάθειά του ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα να βάζει 
στο στόμα άλλων πράγματα που δεν είπαν.  Νομίζω ήταν όλοι παρόντες στη σύσκεψη.  Στο ερώτημα κατά 
πόσο θα συνεδριάζουν οι επιτροπές και στην εισήγηση του κ. Λουκαΐδη να μη συνεδριάζουν είχα πει ότι πρέπει 
να συνεδριάζουν μόνο για έκτακτα θέματα, έκτακτες προτάσεις νόμου, έκτακτα νομοσχέδια που αφορούν το 
κοινωνικό σύνολο.  Και με τον ίδιο τρόπο βεβαίως και πρέπει να συνεδριάζει και η Βουλή, γιατί αυτή την ώρα 
είπα προέχει το δημόσιο συμφέρον και παρενέβη κάποιος εκ των συναδέλφων και είπε: «Καλά, εκατατέθηκε η 
μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης.  ΄Eθθα τη δούμε;». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, κύριε Τορναρίτη, σας παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Και είπα εγώ, «Aν αξιολογήσουμε…» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κάποιος πρέπει να κάνει την αρχή ότι τούτο το θέμα έκλεισε.  Κάποιος πρέπει να κάνει την αρχή. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ωραία, σταματώ εδώ, κύριε Πρόεδρε, σεβόμενος την παράκλησή σας.  Δε θα πω, είχα πολλά να πω, δε 
θα τα πω, σταματώ εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξέρετε… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε, να τελειώσει και ο κ. Περδίκης που έσιει ώρα που έν’ τζιειαμαί τζιαι έπιασα τζιαι τη 
σειρά του για τον κ. Τορναρίτη τζιαι να ακούσω επί της διαδικασίας.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όι μόνο, κύριε Πρόεδρε, διότι οι πρωτομιλίες προηγούνται υποτίθεται.  Τέλος πάντων.  Οι πρωτομιλίες 
προηγούνται… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει δίκαιο, ναι, απλώς επειδή έγινε…  Ήταν επί προσωπικού και άρα αυτού του κανονισμού είναι πιο 
σημαντικό το επί προσωπικού.  Γι’ αυτό έδωσα τον λόγο στον κ. Τορναρίτη και αναγνώρισα ότι είναι η σειρά 
σας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κατανοητό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Το πρώτο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι πρέπει να αποφύγουμε την ένταση και τη διχόνοια.  
Όσοι κάμνουν σήμερα έστω τζιαι πρόωρα εκτίμηση για τα λάθη των φίλων μας των Ιταλών, μια από τις πρώτες 
εκτιμήσεις που κάμνουν είναι ότι, αντί να ψάχνουν πώς θα αντιμετωπίσουν την επιδημία, έπεσαν στο λάθος να 
έχουν πολιτικές αντιπαραθέσεις τζιαι να πολιτικοποιήσουν αυτό ακριβώς το θέμα.  Άρα, είναι λάθος να μπούμε 
στην αντιπαράθεση.  Ενωμένοι πρέπει να αντιμετωπίσουμε αυτή την επιδημία.  Τζιαι τα τελευταία λεπτά της 
ώρας σαν να μεν πααίννουμε καλά προς τούτη την κατεύθυνση. 

 Το δεύτερο, κύριε Πρόεδρε.  Επειδή αναφέρθηκε ο κ. Λουκαΐδης σε κάποια πλειοψηφία κομμάτων που 
συμφώνησαν να γίνει η σημερινή ολομέλεια, εγώ πρέπει να πω εκ μέρους των Οικολόγων ότι είχαμε 
διαφωνήσει να γίνει η σημερινή ολομέλεια.  Δεν ξέρω ποια πλειοψηφία αποφάσισε να γίνει αυτή η ολομέλεια 
σήμερα και θέλω να θέσω ενώπιον της ολομέλειας αυτή την εισήγηση.  Αν και είμαι εισηγητής δύο προτάσεων 
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νόμου από τα έντεκα θέματα που έχουμε ενώπιόν μας και δεδομένου αυτού που ειπώθηκε και από το ΔΗΚΟ, 
ότι θα υποστηρίξει την αναβολή του μόνου ίσως επείγοντος που υπάρχει ενώπιόν μας, αυτού που έχει να κάνει 
με την Εθνική Φρουρά, πιστεύω και θέτω ενώπιον της… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Δεν είναι ομόφωνο όμως. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Και θέτω ενώπιον της ολομέλειας εισήγηση για αναβολή της συνεδρίασης, δεδομένου ότι αναμένουμε σε 
λίγες ώρες διάγγελμα του Προέδρου της Δημοκρατίας, το οποίο πιθανόν διάγγελμα, εάν είναι κατά την άποψή 
μου προς τη σωστή κατεύθυνση, μπορεί να μειώσει και τον αριθμό των ατόμων τα οποία επιτρέπεται να 
συγκεντρώνονται σε μια κλειστή αίθουσα.   

 Άρα, για να μη δημιουργήσουμε πρωθύστερο ενώπιον και της πολιτικής τοποθέτησης του Προέδρου της 
Δημοκρατίας, εισηγούμαι αναβολή της συνεδρίασης.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Νομίζω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί πλήρως.  Θεωρώ ότι τον κόσμο αυτή τη στιγμή που μας βλέπει δεν 
τον ενδιαφέρει αν θα συνεχιστεί η διαδικασία ή όχι, αυτό που τον ενδιαφέρει είναι η δημόσια υγεία, η οικονομία, 
τα οικονομικά του κόσμου και τα προβλήματα που αντιμετωπίζει αυτή τη στιγμή.  Το να καθόμαστε και να 
συζητούμε συνεχώς εάν έπρεπε ή όχι.. σημασία έχει ότι είμαστε εδώ, να συνεχίσουμε, να τελειώνουμε, να 
προχωρήσουμε, να στείλουμε και ένα άλλο μήνυμα, αυτό της ενότητας που έχει πει και ο συνάδελφος, γιατί 
είναι όλα αυτά που πρέπει να δώσουμε σήμερα και να σταματήσουμε τις διαφορές μας.  Έχουμε χρόνο 
απεριόριστο και σε άλλα επίπεδα και παντού να συζητήσουμε. 

 Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι πρέπει να σταματήσει η συζήτηση, να τελειώνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ συμφωνώ και κάμνω έκκληση και στους υπόλοιπους και δε θα δώσω τον λόγο περαιτέρω.  Σας 
παρακαλώ… 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμίλησαν όλοι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, κύριοι, εάν πράγματι η έγνοιά σας… 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν πράγματι η έγνοιά σας ήταν ότι θα μείνουμε πολλή ώρα εδώ στη Βουλή και προβάλλουμε το 
πρόβλημα της προστασίας, έπρεπε να μιλάτε λιγότερο, όχι επκιάσετε ένα μη θέμα ουσιαστικά τζιαι πάτε τζιαι 
πάτε τζιαι παν κομματικές αντιπαραθέσεις και πολιτικές για ένα ζήτημα για το οποίο εμπορούσε αυτή τη στιγμή 
να ολοκληρώναμε την ολομέλεια!  Αυτή τη στιγμή!   

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, όχι όλοι!  Όχι όλοι!  Κάποιοι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε τον λόγο, κυρία Θεολόγου, και μετά ο κ. Γιωργάλλας. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διότι άλλαξε η σειρά σας.  Δεν ξέρω για ποιο λόγο, πώς έγινε, ξαναπατήσατε τα κουμπιά.  Ναι. 
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ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Επειδή δε συμμετέχω στη σύσκεψη των αρχηγών και πολύ ορθά δε συμμετέχω, θα ήθελα να βάλω μια 
εισήγηση, γιατί όλοι μας ακριβώς θέλουμε να δούμε την κατάσταση με σοβαρή προσέγγιση και να 
αντιμετωπίσουμε μαζί τις οικονομικές δυσκολίες που μπορεί να μας βρουν όσον αφορά τη διαχείριση της 
επιδημίας.  Και επειδή, κύριε Πρόεδρε, μέσα στην ατζέντα υπάρχουν νομοθετήματα που επηρεάζουν αρνητικά 
τον προϋπολογισμό του κράτους, εισηγούμαι αυτά τα νομοθετήματα που επηρεάζουν αρνητικά τον 
προϋπολογισμό του κράτους να αναβληθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δικαιούστε να τα καταψηφίσετε.  Γιατί να αναβληθούν; 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, το εισηγούμαι.  Εισηγούμαι, γιατί σε κάποια φάση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή θα γίνεται συνέχεια εισήγηση να τα αναβάλλουμε ένα ένα; 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όταν θα έρθει η ώρα, να το εισηγηθείτε… 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Αν θα ψηφίσουμε με σκοπό… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τώρα δεν έχουμε θέμα αναβολής κανενός θέματος.   

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Εισηγούμαι, κύριε Πρόεδρε.  Είναι εισήγηση που κάμνω, είναι εισήγηση που κάμνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Που εννά έρτει η ώρα.   

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Εν μπορώ να ολοκληρώσω εισήγηση;  Για όλα τα θέματα…   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το πείτε την ώρα των προϋπολογισμών! 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απευθύνομαι προς εσάς και όντως θα συμφωνήσω ότι αυτή η συζήτηση την οποία 
είδαμε προηγουμένως να διεξάγεται μεταξύ του Δημοκρατικού Συναγερμού και του ΑΚΕΛ θα πρέπει να 
τελειώσει και να προχωρήσουμε με την ολομέλεια.  Εν πάση περιπτώσει, νομίζω αυτή τη στιγμή οι πολίτες 
περιμένουν από εμάς να επιδείξουμε πολύ πιο υπεύθυνη στάση, να αντιμετωπίσουμε με σοβαρότητα την 
κατάσταση, να βγάλουμε προς τα έξω τα μηνύματα που πρέπει για το πώς θα διαχειριστούμε την κρίση που 
αντιμετωπίζει και η πατρίδα μας, αλλά και όλος ο κόσμος, και εν πάση περιπτώσει νομίζω το αν γίνεται 
ρουσφέτι από τον Δημοκρατικό Συναγερμό ή το ΑΚΕΛ δεν περιορίζεται στη σημερινή συνεδρία.  Είναι πράγμα 
το οποίο γίνεται εδώ και πάρα πολλά χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, την ώρα που συνιστούμε ψυχραιμία, σοβαρότητα και νηφαλιότητα, εδώ και μισή ώρα -δε 
θα πω σκόπιμα- γίνεται μία συζήτηση η οποία πρώτα απ’ όλα πλήττει το κύρος, την αξιοπιστία και τη 
σοβαρότητα της ίδιας της Βουλής και, δεύτερον, προκαλεί μεγάλη ανησυχία στους πολίτες.  Καμιά επιδημία και 
κανένας ιός δεν μπορεί να καταργήσει τη Δημοκρατία.  Αυτή η Βουλή έχει κανονισμούς.  Εάν κάποιοι 
συνάδελφοι θέλουν να αναβληθούν θέματα, να αναβληθεί η συνεδρία, να καταθέσουν τις προτάσεις τους και να 
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τηρηθεί ο κανονισμός της Βουλής και να αποφασίσει αυτό το σώμα.  Και στο κάτω κάτω, πρέπει να 
καταλάβουμε ότι αυτό που έχουμε μπροστά μας θα έχει διάρκεια και η Βουλή δεν μπορεί να αναστείλει τις 
εργασίες της περιμένοντας την καινούρια μέρα.  Θα πρέπει να προσαρμόσει τις εργασίες της πάνω στο 
φαινόμενο το οποίο δημιουργεί αυτή τη δυσκολία. 

 Και καταλήγω λέγοντας ότι τουλάχιστον για εμάς η σημερινή ολομέλεια έχει έντεκα θέματα, δεν 
ξεχωρίζουμε κανένα, έχουν όλα την ίδια σοβαρότητα και απορρίπτω τα περί ρουσφετιού που έχουν ακουστεί 
από τους συναδέλφους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συνεχίζουμε με Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Tα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το 
σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/κοινοποίηση 
σε 

1.  Ο περί της Θέσπισης Συστήματος 
Εμπορίας Δικαιωμάτων Αερίων του 
Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.027-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

2.  Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των 
Αυγών προς Επώαση και των Νεοσσών 
Πουλερικών Ορνιθώνος Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.028-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

3.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για 
Συνεργασία στον Τομέα της Φροντίδας 
Υγείας (Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.029-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

4.  Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.030-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5.  Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων 
(Πρόληψη Πνευμοκονίασης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.017-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

6.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

7.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και 
Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

8.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες 
και Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Υπουργό Εσωτερικών                                                                                                                                                      Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

9.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  
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(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

10.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία 
της Μεσογείου Θάλασσας από τη 
Ρύπανση και περί Συναφών 
Πρωτοκόλλων (Τεχνητοί Ύφαλοι) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

11.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Γενικοί Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου 
(Σχέδιο Πρόωρης Εθελοντικής 
Αφυπηρέτησης Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

14.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

15.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

16.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά 
Θέματα και Θέματα Σπουδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

17.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών 
Δρόμων και Εξαγωγή Δασικών 
Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

18.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

19.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων στους 
Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

Γενική Λογίστρια  
εκ μέρους του Υπουργού 
Οικονομικών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

20.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Γενικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

21.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  
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22.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Προαγωγές Μελών Πυροσβεστικής εκτός 
Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

23.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Εφεδρικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

24.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 
Νερών (Διαχείριση και Διάθεση/Χρήση 
Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών 
Αποβλήτων που προκύπτουν από 
Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος  

25.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων 
(Χρήση Υδατικών Έργων για 
Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

26.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019).                       

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

27.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση 
Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε 
περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη 
τελμάτων και περί Διασπώμενου με 
Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

28.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

29.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρηματικές 
Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

30.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων 
(Συντάξεις και Χορηγήματα) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

31.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

32.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

33.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Θέση Γενικού Διευθυντή) Κανονισμοί του 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 

Κοινοβουλευτική 
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2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

Νεολαίας   Επιτροπή Νομικών  

34.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας 
(Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

35.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

36.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού 
Ταμείου Επενδύσεων και του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και 
για Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

37.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και 
Συστημάτων Πληροφοριών (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

38.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

39.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

40.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου - Θέση Προϊστάμενου Τομέα 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

41.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του 
Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

42.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

43.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

44.  Οι περί Ελέγχου των Κρατικών 
Ενισχύσεων (Κεντρικό Σύστημα Μητρώων 
Κρατικών Ενισχύσεων και Ενισχύσεων 
Ήσσονος Σημασίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.105-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

45.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των 
Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών 
και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.114-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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46.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Έλεγχος 
Υποστατικών και Λήψη Δραστικών 
Μέτρων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

47.  Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων 
(Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές 
Διατάξεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.006-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

48.  Έκθεση αποσταλείσα από τον Υπουργό 
Εσωτερικών, ημερομηνίας 24 
Φεβρουαρίου  2020, μετά την έγκριση από 
το Υπουργικό Συμβούλιο, ημερομηνίας 15 
Νοεμβρίου 2019, για την αναπροσαρμογή 
των διοικητικών ορίων των Κοινοτήτων 
Ασγάτας και Βάσας (Κελλακίου), σύμφωνα 
με το άρθρο 114(γ) των περί Κοινοτήτων 
Νόμων του 1999 έως 2019. 
(Αρ. Φακ. 19.22.001). 

Υπουργό Εσωτερικών  Εσωτερικών  

49.  Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών, 
ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2020, για την  
εκμίσθωση, ανταλλαγή ή παραχώρηση 
άδειας χρήσεως κρατικής γης, σύμφωνα 
με τις διατάξεις του άρθρου 18(2) του περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου αρ. 74/88, όπως 
αυτή έχει εγκριθεί από το Υπουργικό 
Συμβούλιο με την απόφαση με αρ. 88.662, 
ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2019. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Eκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.029-2020). 

Ελένη Μαύρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

2. Ο περί της Εικοστής Έβδομης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.030-2020) 

Δημήτρη Συλλούρη, Πρόεδρο 
Βουλής των Αντιπροσώπων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

3. Ο περί Κρατικής Φοιτητικής Μέριμνας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.031-2020) 

Πανίκο Λεωνίδου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

4. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.032-2020) 

Άριστο Δαμιανού εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

5. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Νηολόγηση, 
Πώληση και Υποθήκευση Πλοίων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.033-2020) 

Νίκο Τορναρίτη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει η πρόταση νόμου που προετοίμασα με τη βοήθεια των λειτουργών της Βουλής για την 
τροποποίηση του συντάγματος, ώστε να υπάρχει η ευχέρεια, η δυνατότητα συνταγματικά και κανονιστικά η 
Βουλή να μπορεί να συνεδριάζει και να παίρνει αποφάσεις με τηλεδιασκέψεις.  Η προσωπική μου άποψη ήταν 
και είναι ότι έπρεπε να ψηφιστεί σήμερα με τη διαδικασία του κατεπείγοντος αυτή η τροπολογία και να δούμε 
όλα τα πρακτικά.  Γιατί ακριβώς συμφωνώ με όσους έχουν πει ότι αυτό το οποίο έχουμε ενόψει δεν είναι κάτι το 
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οποίο θα περάσει αύριο.  Την επόμενη Παρασκευή ή τη μεθεπόμενη Παρασκευή ή την Παρασκευή μετά από 
ένα μήνα θα είναι πολύ πιο δύσκολο και πολύ πιο προβληματικό και θα έχουμε περισσότερους 
προβληματισμούς αν θα μπορούμε να συνεδριάσουμε.  Με το κλίμα που έχω δει ότι έχει δημιουργηθεί 
ιδιαίτερα, αλλά και με τις απόψεις που άκουσα στη Σύσκεψη των Αρχηγών θα παραμείνω στο να κατατεθεί 
απλώς το θέμα.  Δεν επιμένω να μπει σε ψηφοφορία, διότι έτσι και αλλιώς δε νομίζω ότι θα περάσει και δεν 
είναι θέμα να πούμε ποιος είναι έτσι ή άλλως πως, επιμένω όμως και κάνω έκκληση αυτό τον προβληματισμό 
μου να τον χειριστείτε το ταχύτερο δυνατό, γιατί πολύ φοβούμαι ότι και πολύ κρίσιμες και αναγκαίες αποφάσεις 
θα χρειαστεί να πάρουμε σε δυσκολότερες συνθήκες και έτσι να μείνουμε με την κατάθεση. Θα έκανα έκκληση 
και στον κ. Κουλία, που καταθέτει το επόμενο θέμα «Ο περί Αναστολής της Υποχρέωσης Καταβολής Οφειλών 
(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 2020», αν θέλει, με δυο λόγια πολύ σύντομα να εξηγήσει το θέμα, αλλά να 
αποσύρει το αίτημα για το κατεπείγον και να συζητηθεί εν καιρώ. Αν θεωρηθεί επείγον ή μη επείγον, είναι άλλη 
ιστορία της Βουλής και πώς θα το αποφασίσουμε θα το δούμε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την ευκαιρία που μου δίνετε τον λόγο, πριν να πάω στην πρόταση νόμου, θα πω για 
το προφίλ στο έντυπο που μας εβάλετε στα έδρανα.  Το χρώμα του Δημοκρατικού Κόμματος είναι το γαλάζιο, 
όχι το πορτοκαλί.  Άμα το δείτε, το 99% είναι γαλάζιο.  Άρα, να επανέλθει.  

 Τώρα επί της ουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επί της ουσίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε, η πρόταση νόμου, που τη συνυπογράφουν και οι συνάδελφοι Μιχάλης 
Γιωργάλλας και Παύλος Μυλωνάς, αποσκοπεί στο εξής:  Επειδή ζούμε στον αστερισμό του πλανήτη και όλος ο 
κόσμος βρίσκεται κάτω από τις ίδιες οδηγίες περίπου, η μικρή Κύπρος φυσικά δεν μπορεί να αλλάξει τον ρουν 
της ιστορίας. Υποχρεωτικά μπαίνουμε και εμείς στο ίδιο καλάθι, με μία διαφορετική εξαίρεση όμως.  Μόνο στην 
Κύπρο υπήρξε πρωτόγνωρη οικονομική καταστροφή.  Και μόνο στην Κύπρο παγκόσμια εδημευθήκαν οι 
περιουσίες του κόσμου, χωρίς να έχει καμία ευθύνη, από τα ταμεία των τραπεζών.  Και κάτω απ’ αυτή τη 
δυσκολία η Κύπρος και οι πολίτες της, ιδιαίτερα οι μικρομεσαίοι και κάτω, περνούν πραγματικά πάρα πάρα 
πολύ δύσκολα.  Και η πρόταση νόμου τι σκοπεί;  Σκοπεί, όταν τη δει κάποιος, αναφορικά με την υποχρέωση 
καταβολής οφειλών σε πρόσωπα τα οποία έχουν περιέλθει σε αδυναμία καταβολής των οφειλών, που 
πραγματικά και αποδεδειγμένα έχουν περιέλθει σε αυτή τη δυσκολία, και αφορά δανειακές ή άλλες πιστωτικές 
διευκολύνσεις προς αυτά από τον πιστωτή και επιπλέον χρηματική υποχρέωση προς τη Δημοκρατία δυνάμει 
οποιουδήποτε νόμου ή κανονισμών.  Ξέρουμε πολύ καλά ότι πάρα πολύς κόσμος έχει υποχρεώσεις τόσο προς 
το κράτος όσο και προς τα πιστωτικά ιδρύματα και πάρα πολύς κόσμος κινδυνεύει να του δημεύσουν την 
πρώτη του κατοικία, αλλά και τις περιουσίες του, με τη μέθοδο των εκποιήσεων.  Πρέπει πάραυτα και άμεσα η 
Βουλή των Αντιπροσώπων, που πέρασε αυστηρότατες νομοθεσίες υπέρ των τραπεζών, τώρα, που είναι η 
ώρα της κρίσης, να περάσει νομοθεσία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά καταλήξτε στο ότι δέχεστε να μην είναι επείγον, σας παρακαλώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Άννα Θεολόγου) 

 Η ψηφοφορία δε θα περάσει για το επείγον σήμερα έτσι και αλλιώς. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, το καταλαβαίνω, αλλά είναι ώρα να το σκεφτούμε όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το σκεφτούμε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2014».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Περδίκη του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών.   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, ώστε η οδήγηση και η διέλευση ζώων στις 
παραλίες, καθώς και το λούσιμο αυτών στη θάλασσα να επιτρέπεται σε περιοχές που δεν έχουν καθοριστεί ως 
περιοχές επιφυλαχθείσες αποκλειστικά διά λουομένους εν τη θαλάσση και, όσον αφορά τους σκύλους, 
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επιπροσθέτως σε περιοχές που έχουν καθοριστεί ως ειδικές περιοχές για λούσιμο σκύλων δυνάμει των 
διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου  
«Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014»  

Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Κάρουλλας Ξένια Κωνσταντίνου 

 Πανίκος Λεωνίδου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 Μαρτίου και στις 2 και 16 Δεκεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, της Αστυνομίας 
Κύπρου, της Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Θαλάσσιων 
Αθλημάτων-Ψυχαγωγίας.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Ανδρέας Κυπριανού και Λίνος Παπαγιάννης. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, ώστε να 
αναθεωρηθεί η διάταξη αυτού που απαγορεύει την οδήγηση και τη διέλευση ζώων στις παραλίες, καθώς και το 
λούσιμο αυτών στη θάλασσα.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, 
προβλέπεται ότι η οδήγηση και η διέλευση ζώων στις παραλίες, καθώς και το λούσιμο αυτών στη θάλασσα θα 
επιτρέπονται: 

1. όσον αφορά τους σκύλους, σε ειδικές περιοχές για λούσιμο σκύλων, όπως αυτές καθορίζονται από την 
Κεντρική Επιτροπή Παραλιών δυνάμει των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που 
ισχύει σήμερα, 

2. υπό ορισμένες προϋποθέσεις σε περιοχές επιφυλαχθείσες αποκλειστικά διά λουομένους εν τη θαλάσση 
δυνάμει των διατάξεων του περί Προστασίας των Λουομένων εν τη Θαλάσση Νόμου και 

3. σε περιοχές που δεν έχουν καθοριστεί ως ειδικές περιοχές για λούσιμο σκύλων δυνάμει των διατάξεων 
της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας ή ως περιοχές επιφυλαχθείσες αποκλειστικά διά λουομένους 
εν τη θαλάσση δυνάμει των διατάξεων του περί Προστασίας των Λουομένων εν τη Θαλάσση Νόμου. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, καθώς και την αιτιολογική έκθεση που τη συνοδεύει, με 
την προτεινόμενη ρύθμιση σκοπείται η κατάργηση της καθολικής και ολόχρονης απαγόρευσης της παρουσίας 
σκύλων και γενικότερα ζώων στις παράλιες περιοχές της Κύπρου που ισχύει σήμερα.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν μεταξύ άλλων στην επιτροπή ότι με την 
υιοθέτηση της προτεινόμενης ρύθμισης αναμένεται ότι θα προκληθούν σοβαρές αντιδράσεις αφενός από τις 
τοπικές αρχές και αφετέρου από τους χρήστες των παραλιών για τους λουομένους.  Παράλληλα, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι εξέφρασαν προβληματισμούς και επιφυλάξεις επί των προνοιών της πρότασης νόμου για λόγους 
που έγκεινται στο γεγονός ότι ενδέχεται να προκύψουν περιβαλλοντικά και άλλα προβλήματα από τη μη ορθή 
τήρηση της ισχύουσας νομοθεσίας, η οποία διέπει θέματα που άπτονται της ευημερίας και των συνθηκών 
διαβίωσης των σκύλων, καθώς και από τη μη συμμόρφωση με τους βασικούς κανόνες υγιεινής. 

 Πέραν των πιο πάνω, οι ίδιοι εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι για το έτος 2018 καθορίστηκαν 
σε παγκύπρια βάση από την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών ως ειδικές περιοχές για το λούσιμο σκύλων επτά 
συνολικά περιοχές σε όλες τις επαρχίες και δεν έχει παρουσιαστεί μέχρι σήμερα οποιαδήποτε ανάγκη για 
αύξηση του αριθμού των εν λόγω περιοχών.   

 Οι εκπρόσωποι της Αστυνομίας Κύπρου διατύπωσαν στην επιτροπή την άποψη ότι η υιοθέτηση του 
προτεινόμενου νόμου αναμένεται ότι θα προκαλέσει την έντονη αντίδραση των χρηστών των παραλιών για 
τους λουομένους όσον αφορά την παρουσία σκύλων στις παραλίες και στη θάλασσα.  Περαιτέρω, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι σημείωσαν ότι ενδέχεται να δημιουργηθούν διάφορα προβλήματα, επειδή η ισχύουσα νομοθεσία 
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που διέπει τα θέματα της ιδιοκτησίας, της κατοχής και της σήμανσης των σκύλων δεν εφαρμόζεται 
αποτελεσματικά και κατ՚ ακολουθίαν η συντριπτική πλειοψηφία των σκύλων δεν έχει καταγραφεί στο σχετικό 
μητρώο που τηρείται από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Μέσων Θαλάσσιων Αθλημάτων-Ψυχαγωγίας 
επισήμαναν στην επιτροπή ότι, σε περίπτωση που οι προτεινόμενες με την πρόταση νόμου τροποποιήσεις 
υιοθετηθούν, καθίσταται αναγκαία η αποτελεσματική εφαρμογή της διάταξης της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας σύμφωνα με την οποία κάθε τοπική αρχή δύναται να διορίσει επιθεωρητές παραλίας, οι οποίοι 
ανάμεσα σε άλλα θα επιλαμβάνονται των περιπτώσεων που οι ιδιοκτήτες ζώων ή τα πρόσωπα που έχουν υπό 
τη φροντίδα τους ζώα ρυπαίνουν την παραλία ή/και τη θάλασσα, επειδή δεν περισυλλέγουν τις ακαθαρσίες 
αυτών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
αποφάσισε να τροποποιήσει το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε αυτό να διαλαμβάνει ότι η οδήγηση και η 
διέλευση ζώων στις παραλίες, καθώς και το λούσιμο αυτών στη θάλασσα θα επιτρέπονται: 

1. σε περιοχές που δεν έχουν καθοριστεί ως περιοχές επιφυλαχθείσες αποκλειστικά διά λουομένους εν τη 
θαλάσση και  

2. όσον αφορά τους σκύλους, επιπροσθέτως σε περιοχές που έχουν καθοριστεί ως ειδικές περιοχές για 
λούσιμο σκύλων δυνάμει των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή διατύπωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Η πρόεδρος και τα μέλη της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις υιοθετούν τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, όπως αυτή τροποποιήθηκε σύμφωνα με την πιο πάνω 
απόφαση της επιτροπής, γι՚ αυτό και τάσσονται υπέρ της ψήφισής της σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών της πρότασης νόμου 
κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια της Βουλής.   

 Συναφώς, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην 
ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης επί των προνοιών της πρότασης νόμου.  Σημειώνεται ότι, 
σε περίπτωση ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, ο τίτλος της θα τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, αν χρειάζονται, και να εξηγηθούν και οι τροπολογίες, αν χρειάζεται, πέραν του να τις διαβάσει 
ο γραμματέας.  Ποιος θέλει να μιλήσει; 

 Ο κ. Περδίκης. 

 Η κ. Ξένια Κωνσταντίνου, με συγχωρείτε. 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, ο λόγος για τον οποίο έχουμε ζητήσει μαζί με τους συναδέλφους 
του Δημοκρατικού Συναγερμού στην επιτροπή Εσωτερικών να προστεθούν οι τροπολογίες είναι ακριβώς λόγω 
του ότι, με βάση το αναθεωρημένο κείμενο το οποίο προτείνει ο κ. Περδίκης, ουσιαστικά πρόσβαση σε όλες τις 
παραλίες οι οποίες δεν ορίζονται ως παραλίες για λουόμενους θα έχουν όλα τα ζώα.  Εμείς με τις δικές μας τις 
τροπολογίες εκείνο το οποίο προσπαθούμε είναι να εισάξουμε κάποιες ασφαλιστικές δικλίδες, ούτως ώστε να 
υπάρχει η ευθύνη πάνω στον ιδιοκτήτη του κάθε ζώου να κρατά με λουρί το ζώο του, τον σκύλο του στην 
προκειμένη περίπτωση, καθώς και να μεταφέρει μαζί του το βιβλιάριο υγείας, ώστε,  σε περίπτωση που 
παρουσιαστεί οποιοδήποτε έκτακτο περιστατικό, να είναι σε θέση να αποδείξει ότι ο σκύλος είναι 
εμβολιασμένος. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Παρ’ όλο που θεωρώ ότι δεν είναι κανένα θέμα αυτό επείγον, για να 
συζητηθεί σήμερα, εμείς είμαστε εδώ να το συζητήσουμε.  Αποδεχόμαστε τις τροπολογίες, την πρώτη του 
ΑΚΕΛ και την πρώτη του Δημοκρατικού Συναγερμού, αποδεχόμαστε δηλαδή να περιοριστεί αυτή η 
δυνατότητα, ουσιαστικά να καταργηθεί μια παράλογη απαγόρευση, που, από ό,τι έκαμα και μία έρευνα, δεν 
ισχύει σε καμιά άλλη χώρα της Ευρώπης αυτή η απαγόρευση της παρουσίας σκύλων σε παραλίες μη 
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λουομένων εκεί που δεν υπάρχει παραλία προς εκμετάλλευση.  Η διαφορά μας και η ένστασή μας -και δε θα 
την ψηφίσουμε- είναι για τη δεύτερη τροπολογία του Δημοκρατικού Συναγερμού, που απαιτεί ο κάτοχος του 
σκύλου να έχει μαζί του και βιβλιάριο υγείας.  Φανταστείτε ότι κάθε μέρα που βγαίνουν, όσοι βγαίνουν -και 
φαντάζομαι και οι ίδιοι οι βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού βγαίνουν- βόλτα στα πεζοδρόμια μες στις 
αυλάδες τζιαι δίπλα από τα σχολεία δεν έχουν μαζί τους το βιβλιάριο υγείας του σκύλου.  Συνεπώς, εγώ θεωρώ 
ότι πρέπει ό,τι ισχύει για το πεζοδρόμιο και για το σχολείο, έξω από το σχολείο εννοώ, πρέπει να ισχύει τζιαι 
για την παραλία που δεν έχει λουόμενους, έτσι;  Να το τονίσουμε, που δεν έχει λουόμενους.  Είναι λίγο 
υπερβολική η δεύτερη τροπολογία του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Τα υπόλοιπα θα τα ψηφίσουμε σε ένα πνεύμα καλής θέλησης και συνεργασίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Εμείς έχουμε στηρίξει την πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι.  Θεωρούμε ότι είναι ένα 
θέμα το οποίο χρειάζεται περαιτέρω μελέτη, για να είμαστε ειλικρινείς, και τούτο φάνηκε από τις τροπολογίες 
που κατέστη αναγκαίο να κατατεθούν στην πορεία. 

 Καλύπτουμε σήμερα ένα μικρό μέρος θεμάτων, που προκύπτουν κυρίως σε ό,τι αφορά τους σκύλους, 
που είναι συνήθως τα ζώα συνοδείας.  Θεωρούμε ότι και με την τροπολογία του ΑΚΕΛ και με άλλες 
τροπολογίες περιορίζονται οι πιθανές ανησυχίες, επιφυλάξεις και, παρ’ όλο που κάποιες από τις τροπολογίες 
του Δημοκρατικού Συναγερμού θεωρούμε ότι είναι αχρείαστες, θα τις στηρίξουμε.  Η αναφορά για παράδειγμα 
στην ισχύ του περί Σκύλων Νόμου είναι περιττή.  Δεν αφαιρεί από τον νόμο, γι’ αυτό και θα στηρίξουμε και τις 
υπόλοιπες τροπολογίες.  Αντιλαμβάνεστε όμως ότι θα πρέπει να επανέλθουμε κάποια στιγμή, γιατί υπάρχουν 
συνήθειες του λαού μας και για άλλα ζώα και όχι μόνο για τους σκύλους.  Οπότε, θεωρούμε ότι είναι ένα μικρό 
μέρος της όλης συζήτησης.  Σίγουρα δεν ήταν επείγον, θα μπορούσε να συζητηθεί μεταγενέστερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς έχει τον λόγο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα εκμεταλλευτώ την ευκαιρία να πω κάποια πράγματα τα οποία θεωρώ πολύ 
σημαντικά, κατά την άποψή μου.  Και το θέμα το συγκεκριμένο και η πρόταση νόμου του συνάδελφου κ. 
Περδίκη μπορεί σε άλλες συνθήκες με άλλο κόσμο, με άλλη κουλτούρα να ήταν ιδανικό, ιδανικότατο, ακόμα και 
στις παραλίες όπου υπάρχουν λουόμενοι.  Και θα εξηγήσω τι εννοώ.  Και θα ήθελα τον καθένα από εμάς και 
τους πολίτες που μας παρακολουθούν ή θα μας ακούσουν ή θα μας διαβάσουν.  Έχουμε μετατρέψει στην 
πατρίδα μας δυστυχώς λόγω της έλλειψης παιδείας ακόμα και τη διαδικασία ιδιοκτησίας ή κατοχής ζώου να 
είναι ένα πράγμα το οποίο έχει σχέση περισσότερο με κοινωνικό status ή πολλές φορές με ένα βάσανο, το 
οποίο πρέπει να μας φύγει από τα πόδια ή τα χέρια, και τα αφήνουμε αδέσποτα τα ζώα.  Το πρώτο είναι αυτό. 

 Το δεύτερο είναι ότι είναι «βομβαρδισμένα» τα πεζοδρόμια, και είναι παντού, γιατί κανένας δεν 
εφαρμόζει τη νομοθεσία να μαζεύει τις ακαθαρσίες των ζώων.  Ή ελάχιστοι το κάνουν ή λιγότεροι από τους 
περισσότερους το κάνουν.  Η ουσία είναι θέμα δημόσιας υγείας.  Είναι θέμα καθαριότητας και, επειδή ακριβώς 
θα επιτρέπεται με αυτή την πρόταση νόμου σε παραλίες οι οποίες δεν ορίζονται ως δημόσιες, και είναι πάρα 
πολλές, είναι εκατοντάδες σε όλη την Κύπρο, θα δημιουργηθούν συνθήκες οι οποίες θα επιτρέψουν ακριβώς 
αυτή την κακή συνήθεια, να αφήνουμε τα ζώα μας να αφήνουν τις ακαθαρσίες τους όπου να ’ναι, να γίνει και 
στις παραλίες.  Στις παραλίες υπάρχουν και συνυπάρχουν και παιδιά και άνθρωποι και ζώα.  Αυτό θα 
μπορούσε να γίνει, αν είχαμε όλη τη συνείδηση να καθαρίζουμε.  Και επειδή το παράδειγμα το ζούμε στις 
πόλεις μας και στα χωριά μας, που περπατάς και δεν ξέρεις τι πατάς, θα ήθελα να παρακαλέσω πολύ να 
λάβουμε υπόψη και αυτό τον τομέα, δηλαδή το γεγονός ότι έχουμε έλλειψη παιδείας και δεν αγαπούμε τα ζώα 
όπως θα έπρεπε να τα αγαπούμε, αλλά περισσότερο τα επιδεικνύουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κυρία Κωνσταντίνου, αν δεν είναι ανάγκη και είναι απαντητικά που θα μιλήσετε, θα προτιμούσα να 
κλείσουμε εδώ τη συζήτηση. 

 Πολύ σύντομα. 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα, αναφορικά με τη δεύτερη τροπολογία, επειδή 
αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει μία αντίδραση σε σχέση με το πόσο εφικτό είναι, θεωρώ ότι, επειδή μιλούμε 
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ακριβώς για την παραλία και όχι απλώς να βγεις έξω από το σπίτι σου, για να πάρεις το σκυλί σου απέναντι 
στο πεζοδρόμιο, όπως θα πάρεις μία πετσέτα, το κινητό σου, το πορτοφόλι σου, θα πάρεις και το βιβλιάριο του 
σκύλου.  Δεν είναι επιπλέον κόπος!  Οπότε, να μη θεωρείται ότι είναι επιπρόσθετο.  Θα συμφωνήσουμε επίσης 
και θα υποστηρίξουμε την τροπολογία του ΑΚΕΛ και συμφωνούμε και με τους συναδέλφους ότι θα πρέπει 
επίσης να επανέλθουμε στο ζήτημα κάποια στιγμή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Προχωρούμε με τις τροπολογίες και την ψηφοφορία.  Η πρώτη τροπολογία, κύριε γραμματέα, σε 
παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κ. Ελένης Μαύρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πρότασης νόμου, ώστε να προστεθεί αμέσως μετά 
την πρώτη επιφύλαξη της παραγράφου (ε) του εδαφίου (1) του άρθρου 5Δ του βασικού νόμου η ακόλουθη νέα 
επιφύλαξη: 

 «Νοείται περαιτέρω ότι σε περιοχές που δεν έχουν καθορισθεί ως ειδικές περιοχές για λούσιμο σκύλων 
δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 5Η ή ως περιοχές επιφυλαχθείσες αποκλειστικά διά λουομένους εν τη 
θαλάσση δυνάμει των διατάξεων του περί Προστασίας των Λοουμένων εν τη Θαλάσση Νόμου, αλλά έχουν 
ενταχθεί στο δίκτυο “Φύση 2000”, ισχύει η πιο πάνω απαγόρευση.». 

Σημείωση: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η απαγόρευση της οδήγησης, της διέλευσης και του λούσιμου 
οποιουδήποτε ζώου σε περιοχές που έχουν ενταχθεί στο δίκτυο «Φύση 2000». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εννιά ψήφοι υπέρ, τρεις ψήφοι κατά, καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα εννιά ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε στις επόμενες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Γιώργου Κάρουλλα και Ξένιας Κωνσταντίνου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας 

της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014» 

Α. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πιο πάνω πρότασης νόμου, με το οποίο 
τροποποιείται το άρθρο 5Δ του βασικού νόμου, ώστε να αντικατασταθεί η παράγραφος (α) αυτού με την 
ακόλουθη νέα παράγραφο: 

«(α)  Με την προσθήκη στην παράγραφο (ε) του εδαφίου (1) αυτού αμέσως μετά τη φράση “λούσιμο 
σκύλων στη θάλασσα” (τρίτη γραμμή) της φράσης “ή, στην περίπτωση οδήγησης, διέλευσης ή 
λουσίματος σκύλου, σε περιοχές που δεν έχουν καθορισθεί ως περιοχές επιφυλαχθείσες 
αποκλειστικά διά λουομένους εν τη θαλάσση, όπως αυτές ορίζονται στο άρθρο 3 του περί 
Προστασίας των Λουομένων εν τη Θαλάσση Νόμου:”». 

Σημείωση: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εισαγωγή ρυθμίσεων, ώστε στις περιοχές που δεν έχουν 
καθοριστεί ως περιοχές επιφυλαχθείσες αποκλειστικά για λουομένους να μην επιτρέπεται η παρουσία 
οποιουδήποτε ζώου, αλλά μόνο η παρουσία σκύλων.   

 Σημειώνεται ότι με βάση την ισχύουσα νομοθεσία απαγορεύεται η παρουσία οποιουδήποτε ζώου στην 
παραλία πλην των περιοχών που έχουν καθοριστεί ως περιοχές για λούσιμο σκύλων στη θάλασσα, ενώ με την 
υπό αναφορά πρόταση νόμου προτείνεται όπως τέτοια απαγόρευση ισχύει μόνο στις περιοχές για λουομένους. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ και πέντε ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ και πέντε ψήφους εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Β. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πιο πάνω πρότασης νόμου, με το οποίο 
τροποποιείται το άρθρο 5Δ του βασικού νόμου, ώστε να προστεθεί αμέσως μετά την επιφύλαξη της 
παραγράφου (ε) του εδαφίου (1) του άρθρου 5Δ του βασικού νόμου η ακόλουθη νέα επιφύλαξη: 

 «Νοείται περαιτέρω ότι, στην περίπτωση οδήγησης, διέλευσης ή λουσίματος σκύλων, τυγχάνουν 
εφαρμογής οι διατάξεις του περί Σκύλων Νόμου.». 

Σημείωση: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εισαγωγή πρόνοιας, ώστε, στην περίπτωση οδήγησης, 
διέλευσης ή λουσίματος σκύλων, να τυγχάνουν εφαρμογής οι διατάξεις του περί Σκύλων Νόμου, με απώτερο 
στόχο να περιοριστούν ενδεχόμενες αντιδράσεις από τους λουομένους, καθώς και να αποφευχθούν ορισμένα 
ζητήματα υγιεινής και καθαριότητας που ενδέχεται να παρουσιαστούν στην παραλία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννιά παρόντες, τριάντα μία ψήφοι υπέρ και οκτώ ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ και οκτώ ψήφους εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Γ. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πιο πάνω πρότασης νόμου, με το οποίο 
τροποποιείται το άρθρο 5Δ του βασικού νόμου, ώστε να προστεθεί αμέσως μετά την επιφύλαξη της 
παραγράφου (ε) του εδαφίου (1) του άρθρου 5Δ του βασικού νόμου η ακόλουθη νέα επιφύλαξη: 

 «Νοείται περαιτέρω ότι, στην περίπτωση οδήγησης, διέλευσης ή λουσίματος σκύλων, απαιτείται 
όπως οι σκύλοι είναι δεόντως εμβολιασμένοι και οι ιδιοκτήτες τους έχουν στην κατοχή τους σχετικό 
βιβλιάριο υγείας, το οποίο, εφόσον ζητηθεί, παρουσιάζεται στην οικεία αρχή προς απόδειξη του 
γεγονότος αυτού.».  

Σημείωση: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εισαγωγή πρόνοιας, ώστε, στην περίπτωση οδήγησης, 
διέλευσης ή λουσίματος σκύλων, να απαιτείται όπως οι σκύλοι είναι δεόντως εμβολιασμένοι και οι ιδιοκτήτες 
τους έχουν στην κατοχή τους σχετικό βιβλιάριο υγείας, με απώτερο στόχο να περιοριστούν ενδεχόμενες 
αντιδράσεις από τους λουομένους, καθώς και να αποφευχθούν ορισμένα ζητήματα υγιεινής και καθαριότητας 
που ενδέχεται να παρουσιαστούν στην παραλία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα μία ψήφοι υπέρ και δέκα ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ και δέκα εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τα άρθρα, όπως έχουν τροποποιηθεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, τριάντα εννιά ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα εννιά ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, ώστε η 
διαδικασία πρόσβασης σε πληροφορίες οι οποίες είναι καταχωρισμένες στα Κτηματικά Μητρώα του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και οι οποίες δύναται να παρέχονται υπό ορισμένες προϋποθέσεις από τον 
διευθυντή του εν λόγω τμήματος στα πιστωτικά ιδρύματα να εφαρμόζεται κατ’ ανάλογο τρόπο από τούδε και 
στο εξής και σε πρόσωπα που δραστηριοποιούνται νόμιμα στον τομέα παροχής πιστωτικών διευκολύνσεων, 
όπως οι εταιρείες εξαγοράς πιστωτικών διευκολύνσεων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Ξένια Κωνσταντίνου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Κωστής Ευσταθίου 

                                            
  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 

ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: Παύλος Μυλωνάς (ΔΗΚΟ). 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 20 Ιανουαρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του 
ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου 
Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου Προστασίας Δανειοληπτών Κύπρου και της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Η Επίτροπος Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, η Νομική Υπηρεσία 
της Δημοκρατίας και ο Κυπριακός Σύνδεσμος Καταναλωτών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στη συνεδρίαση αυτή.  Ωστόσο, η Επίτροπος Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, με γραπτή επιστολή της 
προς την επιτροπή, διαμήνυσε ότι συμφωνεί με τον προτεινόμενο νόμο.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου κ. Λίνος Παπαγιάννης.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου, ώστε η διαδικασία πρόσβασης σε πληροφορίες οι οποίες είναι καταχωρισμένες στα 
κτηματικά μητρώα του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και οι οποίες δύναται να παρέχονται υπό 
ορισμένες προϋποθέσεις από τον διευθυντή του εν λόγω τμήματος στα πιστωτικά ιδρύματα να εφαρμόζεται 
κατ’ ανάλογο τρόπο από τούδε και στο εξής και σε πρόσωπα που δραστηριοποιούνται νόμιμα στον τομέα 
παροχής πιστωτικών διευκολύνσεων, όπως οι εταιρείες εξαγοράς πιστωτικών διευκολύνσεων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, 
παρέχεται σήμερα στα πιστωτικά ιδρύματα, κατόπιν υποβολής αίτησης και στη βάση τεκμηριωμένων 
στοιχείων, πρόσβαση σε πληροφορίες που είναι καταχωρισμένες στα κτηματικά μητρώα χωρίς την υποχρέωση 
για τη διενέργεια ελέγχου εκ των προτέρων ότι ο αιτητής είναι ενδιαφερόμενο πρόσωπο κατά την έννοια που 
αποδίδεται στον όρο αυτό από την υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία.  Όπως επισημαίνεται στα εν λόγω 
στοιχεία, ο διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας έχει δικαίωμα να διενεργεί εκ των 
υστέρων δειγματοληπτικό έλεγχο για διαπίστωση των λόγων που προβλήθηκαν με την αίτηση πιστωτικού 
ιδρύματος για παροχή πληροφοριών, καθώς και να επιβάλλει διοικητικό πρόστιμο ή/και να προβαίνει στην 
αφαίρεση της άδειας πρόσβασης πιστωτικού ιδρύματος.   

 Πέραν των πιο πάνω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίθηκε αναγκαία, ώστε να 
παρασχεθεί ανάλογη με την περίπτωση των πιστωτικών ιδρυμάτων ευχέρεια για πρόσβαση σε πληροφορίες 
σε πρόσωπα τα οποία κατέχουν πιστωτικές διευκολύνσεις, ήτοι σε πρόσωπα τα οποία προσκομίζουν με την 
αίτησή τους για παροχή πληροφοριών στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας σχετική βεβαίωση από την 
Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου ότι αφενός έχουν το δικαίωμα να αγοράζουν πιστωτικές διευκολύνσεις δυνάμει 
των διατάξεων του περί Αγοραπωλησίας Πιστωτικών Διευκολύνσεων και για Συναφή Θέματα Νόμου και 
αφετέρου έχουν παραχωρήσει ή έχουν αποκτήσει, είτε με αγορά είτε κατόπιν μεταφοράς ή μεταβίβασης, 
πιστωτικές διευκολύνσεις.  Τέλος, όπως αναφέρεται στα εν λόγω στοιχεία, με την προτεινόμενη ρύθμιση 
αναμένεται να επέλθουν βελτιωτικές αλλαγές όσον αφορά τις προτεινόμενες από τα πιστωτικά ιδρύματα λύσεις 
αναδιάρθρωσης και την εφαρμογή του Σχεδίου «Εστία». 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου, επισημαίνοντας ότι η προτεινόμενη τροποποίηση συνιστά μέτρο το οποίο αναμένεται να 
λειτουργήσει προς όφελος τόσο των δανειοληπτών όσο και των πιστωτικών ιδρυμάτων, δεδομένου ότι παρέχει 
ταχύτητα και ευελιξία στη διαδικασία αναδιάρθρωσης των δανείων και καθιστά πιο αποτελεσματική την 
εφαρμογή του Σχεδίου «Εστία». 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διατύπωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Η πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 
τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν ότι οι κοινοβουλευτικές τους ομάδες θα τοποθετηθούν επί των 
προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του 
σώματος για λήψη τελικής απόφασης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο  κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, 



1438 

 

 Θα καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο.  Ο λόγος είναι προφανής.  Επιτέλους, θα πρέπει να δοθεί ένα 
μήνυμα στα διάφορα ταμεία και σε όλους όσοι ουσιαστικά κερδοσκοπούν εις βάρος των οφειλετών που έχουν 
μη εξυπηρετούμενα δάνεια, ότι δεν μπορούν να αγοράζουν ένα χρέος στο είκοσι τοις εκατόν της αξίας του, να 
το εκποιούν στο μάξιμουμ, όσο μπορούν να πάρουν, να παραμένει το χρέος στον οφειλέτη και να 
συμπεριφέρονται και να έχουν τα ίδια δικαιώματα, ως εάν να ήταν οι αρχικοί δανειστές. 

 Ας στείλουμε τουλάχιστον ένα μήνυμα, ότι επιτέλους υπάρχουν κάποια όρια στην κερδοσκοπία, 
υπάρχουν κάποια όρια στα funds.  Είμαι βέβαιος ότι θα καταψηφιστεί το νομοσχέδιο, δεν υπάρχει αμφιβολία, 
αλλά τουλάχιστον να στείλουμε ένα μήνυμα ότι δεν μπορούμε να τα δώσουμε όλα -μα, όλα- στους  
κερδοσκόπους των ταμείων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Για τούντο θέμα είχαμε ζητήσει εμείς την αναβολή, γιατί είχαμε έτσι κάποιες απορίες, κάποια θέματα που 
θέλαμε να εξαντλήσουμε, να συζητήσουμε.  Είναι γεγονός ότι εκ πρώτης όψεως φαίνεται ότι δίνεται ένα 
δικαίωμα επιπρόσθετο σε αυτά τα ταμεία.  Όμως, εμείς πιστεύουμε ότι εκ των πραγμάτων είναι συνέχεια των 
οποιωνδήποτε άλλων προηγούμενων αποφάσεων, γιατί θα πρέπει και τα ταμεία να μπορούν να έχουν αυτή τη 
δυνατότητα, ιδιαίτερα στις περιπτώσεις αναδιαρθρώσεων.  Εκεί υπάρχουν πολλές περιπτώσεις που κάποιοι οι 
οποίοι, ενώ πρέπει να δώσουν κάποιες πληροφορίες, για να προβεί ο ενδιαφερόμενος σε αναδιάρθρωση, 
προβάλλουν εμπόδια, με αποτέλεσμα το ταμείο να μην έχει τη δυνατότητα ελέγχου, να δει τι πραγματικά 
υπάρχει ως εικόνα αντικειμενική των περιουσιακών ή άλλων στοιχείων που απαιτούνται, με αποτέλεσμα 
καλόπιστοι ενδιαφερόμενοι, οι οποίοι θέλουν να κάνουν αναδιάρθρωση, να εμποδίζονται τζιαι να χάνουν αυτό 
το δικαίωμα.  Συνεπώς, είναι εκ των πραγμάτων μια δυνατότητα που πρέπει να τη δώσουμε, αν θέλετε, και 
υποχρεωτικά. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Θα καταψηφίσουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, το νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν μας.  Θεωρούμε ότι τα 
ταμεία τα οποία παρέχουν πιστωτικές διευκολύνσεις έχουν ήδη -με τη νομοθεσία που η πλειοψηφία της Βουλής 
ενέκρινε- αρκετή διευκόλυνση και βοήθεια στη δουλειά τους.  Θεωρούμε ότι σ’ αυτά τα ταμεία δεν υπάρχει ο 
άμεσος έλεγχος, οι αυστηροί κανόνες λειτουργίας που ισχύουν έστω σε κάποιο βαθμό σήμερα για τα πιστωτικά 
ιδρύματα και θεωρούμε ότι το κράτος τις πληροφορίες που έχει ενώπιόν του θα πρέπει να διασφαλίζει ότι δεν 
τις διανέμει ελεύθερα δεξιά και αριστερά.   

 Δεν έχει να κάνει με αναδιαρθρώσεις δανείων το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Στην περίπτωση αυτή τα 
εμπλεκόμενα μέρη μπορούν να δώσουν όλες τις απαραίτητες πληροφορίες… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 …και σε καμιά περίπτωση δεν έχει ουσιαστική σχέση… 

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, σας παρακαλώ, και κυρίες!  Παραπάνω έν’ οι κύριοι που μιλούν!  Δεν ακούω!  Δεν ακούμε!  
Ησυχάστε! 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 …με το Σχέδιο «Εστία».  Νομίζω έχουμε δώσει πολλές διευκολύνσεις και στις τράπεζες και σ’ αυτά τα 
περιβόητα ταμεία.  Φτάνει!  Ως εδώ! 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα ταμεία δεν είναι τράπεζες.  Δεν έχουν τις υποχρεώσεις των τραπεζών ούτε ελέγχονται 
όπως ελέγχονται -όσο ελέγχονται- οι τράπεζες.  Και δυστυχώς η πρακτική τους δεν είναι να επιδιώκουν δίκαιες 
και βιώσιμες αναδιαρθρώσεις.  Αυτό που επιδιώκουν είναι ληστρικού τύπου συμφωνίες με τα θύματά τους, 
τους δανειολήπτες, που έχουν περιέλθει σ’ αυτή την εμπύρετη κατάσταση.  Συνεπώς, θεωρούμε ότι θα είναι 
πραγματικά εντελώς άσοφο και λανθασμένο να δώσουμε τέτοια δικαιώματα σ’ αυτά τα ταμεία.  Γι’ αυτό και ως 
Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών δε θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Ναι.  Είναι σημαντικό να καταλάβουμε ότι διευρύνεται ο όρος «πιστωτικό ίδρυμα» μόνο για τις διατάξεις 
του συγκεκριμένου άρθρου, όπως τροποποιείται μέσα στη συγκεκριμένη τροποποίηση του νόμου.  Εάν όντως 
θέλουμε να ελέγχουμε τα ταμεία και οποιουσδήποτε αποκτούν πιστωτικές διευκολύνσεις, θα πρέπει να έχουν -
ακριβώς όπως είπε ο κ. Περδίκης- και όλες τις υποχρεώσεις και όλους τους ελέγχους που έχουν τα πιστωτικά 
ιδρύματα.  Ε, νομίζω είναι λίγο παράδοξο όπου βολεύονται να ερμηνεύεται ο όρος «πιστωτικό ίδρυμα» πιο 
διευρυμένα και όπου δε βολεύονται να μην υπάρχει οποιοσδήποτε έλεγχος ή οποιαδήποτε άλλη διαδικασία 
εποπτείας για αυτά τα ταμεία που αποκτούν πιστωτικές διευκολύνσεις.  Προσωπικά, δε θα στηρίξω το… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Η πρόσβαση των ταμείων στο αρχείο «ΑΡΤΕΜΙΣ» είναι προς όφελος των δανειοληπτών.  Είναι ακριβώς 
αυτός ο λόγος για τον οποίο πρέπει να έχουν πρόσβαση και διερωτώμαι αν… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Και στο κτηματολόγιο.  Αν οι πλείστοι εξ ημών αντιλαμβάνονται αυτή την ιδέα.  Δηλαδή, είναι πολύ 
παράξενο τούντο πράμα που συμβαίνει.  Είναι κάτι το οποίο είναι προς όφελος των δανειοληπτών και δε 
θέλουμε να το ψηφίσουμε;  Εμείς θα το ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, δεκαέξι ψήφοι υπέρ και είκοσι δύο ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους εναντίον και δεκαέξι ψήφους υπέρ, τα άρθρα απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, δεκαέξι ψήφοι υπέρ και είκοσι πέντε ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον και δεκαέξι ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο απορρίπτεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού Προσωπικού) Κανονισμοί του 2020».  Για το θέμα έχει 
κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

 Τροποποίηση των περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) Κανονισμών, ώστε να εισαχθούν σ’ αυτούς νέες πρόνοιες όσον αφορά τη διαδικασία εκλογής, 
αξιολόγησης και ανέλιξης του ακαδημαϊκού προσωπικού. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για τους κανονισμούς «Οι περί 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020»  

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Αννίτα Δημητρίου  Παύλος Μυλωνάς 

 Αντρέας Καυκαλιάς Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Νίκος Κέττηρος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε εφτά 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Οκτωβρίου, στις 6, στις 13 και στις 27 Νοεμβρίου 2019, καθώς 
και στις 29 Ιανουαρίου, στις 5 και στις 12 Φεβρουαρίου 2020.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 22 και 32 του περί Πανεπιστημίου 
Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και 
Ανέλιξη Ακαδημαϊκού Προσωπικού) Κανονισμών, ώστε να εισαχθούν νέες πρόνοιες σε σχέση με τη διαδικασία 
εκλογής, αξιολόγησης και ανέλιξης του ακαδημαϊκού προσωπικού. 

 Ειδικότερα, με βάση τους υπό αναφορά κανονισμούς ρυθμίζονται τα ακόλουθα: 

1. Η εκλογή και ανέλιξη του ακαδημαϊκού προσωπικού της Ιατρικής Σχολής του Πανεπιστημίου Κύπρου, με 
τρόπο που να διασφαλίζεται η προσέλκυση ακαδημαϊκού προσωπικού διεθνούς φήμης στην Ιατρική 
Σχολή και η διεξαγωγή έρευνας διεθνούς επιπέδου στον τομέα της ιατρικής. 

2. Η διαδικασία σύστασης των ειδικών επιτροπών για την εκλογή, αξιολόγηση και ανέλιξη του ακαδημαϊκού 
προσωπικού, με τρόπο που θα διασφαλίζεται η αξιοκρατία και το αδιάβλητο των διαδικασιών. 

3. Η περίπτωση αδυναμίας συμμετοχής του ακαδημαϊκού προσωπικού στη διαδικασία ανέλιξης, όταν 
συντρέχουν σοβαροί ιατρικοί λόγοι. 

 Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και την ενημέρωση που δόθηκε 
από πλευράς του αρμόδιου υπουργείου και του Πανεπιστημίου Κύπρου, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

                                            
  Υπέρ: ΔΗΣΥ, Πανίκος Λεωνίδου, Μαρίνος Μουσιούττας, Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης (ΔΗΚΟ). 

 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ, 
Ανεξάρτητοι. 
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1. Εισάγονται νέες πρόνοιες για την εκλογή και ανέλιξη του ακαδημαϊκού προσωπικού της Ιατρικής Σχολής 
του Πανεπιστημίου Κύπρου, οι οποίες βασίζονται στα διεθνή και ευρωπαϊκά πρότυπα άλλων ιατρικών 
σχολών.  Σημειώνεται ότι η Ιατρική Σχολή έχει διαφορετική δομή από τις υπόλοιπες σχολές του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, γι՚ αυτό και τα απαιτούμενα προσόντα εκλογής ακαδημαϊκού προσωπικού στην 
Ιατρική Σχολή διαφέρουν από αυτά του ακαδημαϊκού προσωπικού των άλλων σχολών.  Ως εκ τούτου, 
προκύπτει η ανάγκη διαφοροποίησης των διαδικασιών εκλογής και ανέλιξης. 

2. Παρέχεται στη Σύγκλητο η δυνατότητα να καταρτίζει ειδικές επιτροπές από περισσότερους εξωτερικούς 
εισηγητές από ό,τι προβλέπεται στους υφιστάμενους κανονισμούς, έτσι ώστε να καλύπτονται οι ανάγκες 
στις περιπτώσεις εκείνες όπου δεν υπάρχει ικανοποιητικός αριθμός εσωτερικών εισηγητών, για να 
καταρτιστεί η ειδική επιτροπή που είναι αρμόδια για τη διεξαγωγή της διαδικασίας εκλογής υποψηφίων.  
Η νέα ρύθμιση θα βοηθήσει στις περιπτώσεις μη αυτονομημένων τμημάτων ή στις περιπτώσεις κατά τις 
οποίες η συμμετοχή εσωτερικών εισηγητών είναι αδύνατη λόγω ύπαρξης έντονης αντιπαράθεσης και 
διαπροσωπικών διαφορών με τον υποψήφιο.   

3. Τα μέλη του ακαδημαϊκού προσωπικού θα μπορούν να ζητήσουν παράταση της διαδικασίας ανέλιξής 
τους, σε περίπτωση που υφίστανται σοβαροί ιατρικοί λόγοι.  Σε τέτοια περίπτωση το αίτημα θα 
συνοδεύεται από ιατρικό σημείωμα και θα εξετάζεται για λήψη απόφασης από όλα τα εμπλεκόμενα 
σώματα του πανεπιστημίου και συγκεκριμένα τον πρόεδρο του τμήματος, τον κοσμήτορα της σχολής και 
το Πρυτανικό Συμβούλιο. 

 Στο πλαίσιο της μελέτης των κανονισμών, αφού ζητήθηκαν διευκρινίσεις από την επιτροπή για 
ορισμένες πρόνοιες των κανονισμών, κρίθηκε σκόπιμο να επέλθουν ορισμένες βελτιώσεις στο κείμενό τους, οι 
οποίες υιοθετήθηκαν από την επιτροπή.  Ειδικότερα, οι βελτιώσεις αυτές αφορούν τις νέες πρόνοιες που 
εισάγονται στους Κανονισμούς 4 και 7 των υφιστάμενων κανονισμών σε σχέση με τον διορισμό εισηγητών στην 
ειδική επιτροπή για την εκλογή ακαδημαϊκού προσωπικού. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω μελέτης των κανονισμών ο αντιπρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου 
υπέδειξε την ανάγκη όπως επέλθουν και οι ακόλουθες βελτιώσεις στο κείμενο των κανονισμών: 

1. Να αυξηθούν από τρία σε τέσσερα τα χρόνια που απαιτείται να παρέλθουν, για να ενεργοποιηθεί η 
διαδικασία ανέλιξης Αναπληρωτή Καθηγητή και Επίκουρου Καθηγητή της Ιατρικής Σχολής σε Καθηγητή 
και Αναπληρωτή Καθηγητή, αντίστοιχα. 

2. Να βελτιωθεί η διατύπωση της πρόνοιας που αφορά τις περιπτώσεις ανέλιξης ακαδημαϊκού 
προσωπικού της Ιατρικής Σχολής σε κλινικά γνωστικά αντικείμενα για τις οποίες απαιτείται και 
τεκμηρίωση της κλινικής επάρκειας και αριστείας.  Ειδικότερα, κρίθηκε σκόπιμο έπειτα από ανταλλαγή 
απόψεων μεταξύ όλων των εμπλεκομένων όπως απαλειφθούν οι αναφορές στην πιο πάνω πρόνοια, οι 
οποίες παρατίθενται ενδεικτικά για σκοπούς τεκμηρίωσης της κλινικής επάρκειας και αριστείας.  

 Στη βάση των πιο πάνω το αρμόδιο υπουργείο σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία διαμόρφωσε 
ανάλογα το κείμενο των κανονισμών, το οποίο ακολούθως υιοθετήθηκε από την επιτροπή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού, 
λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των κανονισμών 
στα πλαίσια συζήτησής τους στην ολομέλεια του σώματος. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για τους 
κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού 

Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020»  

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Γιώργος Τ. Γεωργίου 

 Γιώργος Κάρουλλας Πανίκος Λεωνίδου 

 Αντρέας Καυκαλιάς Κωστής Ευσταθίου 

 Όπως είναι γνωστό, η συζήτηση των πιο πάνω κανονισμών αναβλήθηκε, με απόφαση της ολομέλειας 
της Βουλής στις 28 Φεβρουαρίου 2020.   

 Ως εκ τούτου, με βάση τα πιο πάνω, κρίθηκε σκόπιμο από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού να επανεξετάσει τους κανονισμούς αυτούς σε νέα συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 
Μαρτίου 2020.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και του Πανεπιστημίου Κύπρου.   

 Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρόλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής. 
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 Υπενθυμίζεται ότι σκοπός των κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού Προσωπικού) Κανονισμών, ώστε να εισαχθούν σ՚ 
αυτούς νέες πρόνοιες όσον αφορά τη διαδικασία εκλογής, αξιολόγησης και ανέλιξης του ακαδημαϊκού 
προσωπικού.  Επισημαίνεται ότι όλα τα στοιχεία και οι λεπτομέρειες που αφορούν τους κανονισμούς 
περιλαμβάνονται στη σχετική έκθεση της επιτροπής, που ήδη κυκλοφόρησε στην ολομέλεια, στις 28 
Φεβρουαρίου 2020. 

 Στο πλαίσιο της επανεξέτασης των κανονισμών ενώπιον της επιτροπής η συζήτηση επικεντρώθηκε στις 
πρόνοιές τους που αφορούν τις περιπτώσεις ανέλιξης του ακαδημαϊκού προσωπικού της Ιατρικής Σχολής του 
Πανεπιστημίου Κύπρου σε κλινικά γνωστικά αντικείμενα, με βάση τις οποίες απαιτείται και τεκμηρίωση της 
κλινικής επάρκειας και αριστείας.   

 Ειδικότερα, υπήρξε ανταλλαγή απόψεων με σκοπό τη βελτίωση της υφιστάμενης διατύπωσης, ώστε να 
περιγράφονται με αναλυτικό τρόπο οι προϋποθέσεις που απαιτούνται για την τεκμηρίωση της κλινικής 
επάρκειας και αριστείας. 

 Στο πλαίσιο της ανταλλαγής απόψεων, ο αντιπρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου και ο αναπληρωτής 
κοσμήτορας της Ιατρικής Σχολής του ίδιου πανεπιστημίου επισήμαναν ότι δεν μπορεί να καθοριστεί ένα 
συγκεκριμένο περιοριστικό πλαίσιο στο οποίο να περιλαμβάνονται εξαντλητικά όλες οι συγκεκριμένες 
προϋποθέσεις και τα κριτήρια για την τεκμηρίωση της κλινικής επάρκειας και αριστείας. 

 Ειδικότερα, όπως επεξήγησαν περαιτέρω, τα δεδομένα στην ιατρική επιστήμη δεν είναι στατικά και 
συνεχώς εξελίσσονται, γι՚ αυτό και δεν κρίνεται σκόπιμο να υιοθετηθεί μια μόνιμη περιοριστική διατύπωση.  
Σύμφωνα επίσης με τους ίδιους εκπροσώπους, στο αρχικό κείμενο των κανονισμών, όπως αυτοί είχαν 
κατατεθεί στη Βουλή το 2016, όσον αφορά την υπό αναφορά πρόνοια, προβλέπονταν ενδεικτικά ορισμένες 
προϋποθέσεις για σκοπούς τεκμηρίωσης της κλινικής επάρκειας, γι՚ αυτό και στο πλαίσιο της περαιτέρω 
μελέτης των κανονισμών κρίθηκε σκόπιμο να αφαιρεθούν. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή, με τη σύμφωνη γνώμη των εμπλεκόμενων μερών, διαμόρφωσε τη 
συγκεκριμένη διατύπωση στους υπό αναφορά κανονισμούς ως ακολούθως: 

 «Στην περίπτωση ανέλιξης υποψηφίου σε κλινικά γνωστικά αντικείμενα απαιτείται και τεκμηρίωση της 
άσκησης κλινικού έργου με κλινική υπευθυνότητα, καθώς και τεκμηρίωση της κλινικής επάρκειας και αριστείας 
αυτού». 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και 
Πολιτισμού δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί με βάση 
τα πιο πάνω, στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Καυκαλιάς, για να εξηγήσει και την τροπολογία, εάν θέλει, για να μην επανερχόμαστε. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, ακριβώς.  Να πούμε ότι και με τις τρεις τροπολογίες που έχουμε 
καταθέσει σκοπείται το να διασφαλιστεί περισσότερη διαφάνεια, αντικειμενικότητα και αξιοκρατία στις ανελίξεις 
του ακαδημαϊκού προσωπικού του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Περαιτέρω, η ανάγνωση της επεξήγησης που θα 
γίνει αμέσως μετά από τον γραμματέα της ολομέλειας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έν’ γι’ αυτό που δε μου βάλλει το ρολόι, διότι έν’ η έννοια του αλλού, να μιλήσει! 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 …θα επεξηγήσει με ικανοποιητικό τρόπο το πνεύμα των τοποθετήσεών μας, των τροπολογιών μας, που 
εκινηθήκαν και στο πνεύμα της συζήτησης στην αρμόδια επιτροπή που έγινε την προηγούμενη εβδομάδα, γι’ 
αυτό θεωρούμε ότι και θα υπερψηφιστούν οι τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε τον λόγο, κύριε Κώστα.  Όι απ’ εκεί…  Έθθα μιλήσεις; 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Όι, έν’ για το άλλο που εννά μιλήσω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Α!  Επειδή είπε να επεξηγηθούν…   
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τωρά έχουμε τες τροπολογίες…  Όι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι για το… 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Καθηκόντως επεξήγηση των τροπολογιών, κύριε Πρόεδρε, που αναγράφεται. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Καθηκόντως.  Ως  γραμματέας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ως γραμματέας.  

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τις δύο πρώτες τροπολογίες θα τις ψηφίσουμε και αυτές ουσιαστικά αφορούν την ενίσχυση της 
διαφάνειας και της αξιοπιστίας στην όλη διαδικασία.  Να πούμε επίσης ότι η διαδικασία αυτή βελτιώνεται σε 
μεγάλο βαθμό μέσα από τους κανονισμούς που η κυβέρνηση έχει φέρει και ως εκ τούτου αυτά τα οποία 
επικρατούσαν στο παρελθόν σίγουρα μέσα από το νομοσχέδιο αυτό θα δίνουν ή θα διαμορφώνουν μία 
καλύτερη και πολύ πιο ενισχυμένη αξιοπιστία. 

 Το να γίνουν από δύο χώρες, από δύο διαφορετικές χώρες σε τρεις διαφορετικές χώρες, σίγουρα είναι 
μια θετική εξέλιξη. Γι’ αυτό λέμε ότι αυτές τις δύο τροπολογίες θα τις εγκρίνουμε.  Ωστόσο, όσον αφορά την 
τρίτη τροπολογία του ΑΚΕΛ, εμείς δε συμφωνούμε, γιατί απλούστατα κανονισμοί οι οποίοι θα προκαθορίζουν 
την εξέλιξη της ανάπτυξης του τομέα της ιατρικής και των τίτλων σπουδών με τέτοιο τρόπο, μόνο εμπόδια στο 
μέλλον θα προκαλούν, όπως συμβαίνει και με πολλά σχέδια υπηρεσίας σε όλα τα τελευταία διπλώματα τα 
οποία δίνονται από τα πανεπιστήμιά μας, όπου τα σχέδια υπηρεσίας δε συνάδουν με τους τίτλους σπουδών 
από τα πανεπιστήμια και βρίσκεται μεγάλος αριθμός φοιτητών ή επαγγελματιών που έχουν σπουδάσει έναν 
συγκεκριμένο τομέα, χωρίς να τους αναγνωρίζεται, να εξαιρούνται από τις διαδικασίες.  Γι’ αυτό τον λόγο και 
στην περίπτωση της ιατρικής, που είναι μια πολυδιάστατη επιστήμη με πολύ μεγάλη εξειδίκευση…  Και μέσα 
από τις σπουδές, εάν προκαθορίσουμε σήμερα, θα έχουμε εμπόδια στο μέλλον…  Και δε βοηθά, δε συνδράμει 
καθόλου. 

 Θέλουμε να χαιρετίσουμε ωστόσο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θέλουμε να χαιρετίσουμε την κατάθεση αυτού του νομοσχεδίου από πλευράς της κυβέρνησης, γιατί 
απλούστατα γίνεται μία τομή που και στην Ιατρική Σχολή χρειαζόταν.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Για να εξηγήσουμε περί τίνος ακριβώς πρόκειται όσον αφορά την τρίτη τροπολογία, για την οποία οι 
συνάδελφοι του Συναγερμού φαίνεται να έχουν διαφορετική άποψη, είναι πολύ απλό το πράγμα.  Χρειάζεται, 
κατά την άποψή μας, εκεί και όπου απαιτεί η νομοθεσία, να έχει την κλινική επάρκεια και αριστεία κάποιος 
υποψήφιος για την Ιατρική Σχολή, την κλινική επάρκεια και αξιοπιστία το πανεπιστήμιο, η Ιατρική Σχολή 
προφανώς με εσωτερικούς κανόνες να ρυθμίσει αυτό το ζήτημα, ώστε να τεθούν αντικειμενικά κριτήρια και να 
μην αφήσουμε στον υποκειμενισμό ενός εκάστου των πρωτοβάθμιων καθηγητών και υπέρμετρη εξουσία να 
αποφασίζει ποια είναι αυτά τα κριτήρια.  Θα κάμει αυτή τη δουλειά -να το έχουμε υπόψη μας- για την κάθε 
ειδικότητα κάποιος πρωτοβάθμιος καθηγητής του πανεπιστημίου.  Πρέπει να ορίσει, έστω υποκειμενικά, να 
βάλει κάτω κάποια κριτήρια για εκάστη ειδικότητα, για να αξιολογήσει την κλινική επάρκεια και αριστεία.   
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 Η διαφορά της δικής μας εισήγησης, αντί να το αφήσουμε στον υποκειμενισμό του ενός και άρα 
υπέρμετρη εξουσία -και, επιτρέψετέ μου να πω, είδαμε πολλές φορές καταχρήσεις και στο Πανεπιστήμιο 
Κύπρου- είναι ότι πρέπει εκείνη τη δουλειά, που ούτως ή άλλως πρέπει να κάμει, για να μπορεί να αξιολογήσει 
ένας υποκειμενικά, να την κάμει η Ιατρική Σχολή με κανόνες για την κάθε ειδικότητα ξεχωριστά.  Είναι πολύ 
απλό το πράγμα, δε δημιουργεί καμιά δυσκολία.  Θα βάλει στο χαρτί αυτόν που θα αξιολογήσει, αντί αυτόν που 
θα επέλεγε υποκειμενικά κάποιος πρωτοβάθμιος καθηγητής.  Οπόταν, θερμή παράκληση, με αυτή τη 
διευκρίνηση, νομίζω ότι πρέπει να στείλουμε το μήνυμα -και ομόφωνα, αν είναι δυνατόν- ότι δεν υπάρχει καμιά 
σκοπιμότητα, αντίθετα, αν υπάρχει σκοπιμότητα, θα διασφαλίσουμε την αντικειμενικότητα στη διαδικασία 
αξιολόγησης της κλινικής επάρκειας και αριστείας των υποψηφίων για την Ιατρική Σχολή, των υποψήφιων 
καθηγητών εννοώ, μελών ΔΕΠ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς, πρέπει να εκφράσουμε την ευαρέσκειά μας για το γεγονός ότι ως αποτέλεσμα της αναβολής 
που ζητήσαμε την περασμένη φορά υπήρξε βελτίωση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου προς τη σωστή 
κατεύθυνση.  Αυτό που πρέπει να συνειδητοποιήσουμε είναι ότι η Ιατρική Σχολή σε σχέση με τις υπόλοιπες 
σχολές έχει μια μεγάλη διαφορά:  Δεν περιορίζεται μόνο πάνω στο θέμα της θεωρητικής κατάρτισης και των 
ακαδημαϊκών προσόντων.  Είναι συνδυασμός της κλινικής εμπειρίας μαζί με την ακαδημαϊκή μόρφωση.  Εάν 
λοιπόν δεν υπάρχει κλινική υπευθυνότητα και αν δεν υπάρχει ακριβώς κλινική εμπειρία, αντιλαμβάνεστε ότι δεν 
μπορεί να είναι ολοκληρωμένη η σπουδή η οποία θα γίνει.   

 Πρέπει να διαπιστώσουμε ότι δυστυχώς μέχρι σήμερα στην Ιατρική Σχολή υπήρχαν παράδοξα 
φαινόμενα.  Καθηγητές ακριβοπληρωμένοι να παρουσιάζουν μόνο το μάθημα στο αμφιθέατρο, αλλά να 
στερούνται κλινικής υπευθυνότητας και να βρίσκονται και εκτός Κύπρου, για να ασκούν ενδεχομένως το 
επάγγελμα.  Αυτά τα πράγματα δεν πρέπει να γίνονται.  Ένας καθηγητής οφείλει να είναι μόνιμα ενταγμένος 
στη συγκεκριμένη κλινική με ακαδημαϊκές ευθύνες, αλλά και με κλινική υπευθυνότητα.  Και η κλινική 
υπευθυνότητα είναι συγκεκριμένη.  Σημαίνει ότι έχει χρεωμένους ασθενείς τους οποίους παρακολουθεί και, σε 
συνεργασία με τους φοιτητές, τους επιδεικνύει ακριβώς πώς πρέπει να προχωρήσει η θεραπεία, η κλινική 
εξέταση, η διάγνωση και όλα τα υπόλοιπα.  Γι’ αυτό ακριβώς πρέπει να το λάβουμε σοβαρά υπόψη.   

 Θεωρούμε λοιπόν ότι και οι τροπολογίες οι οποίες έχουν γίνει, αλλά και το γεγονός ότι εντάχθηκε μέσα 
στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο το θέμα της κλινικής υπευθυνότητας είναι πάρα πολύ σημαντικό.  Πρέπει να 
ρυθμιστούν και πρέπει να παρακολουθούμε και, αν στην πορεία διαπιστώσουμε ότι χρήζουν περαιτέρω 
βελτιώσεις προς αυτή την κατεύθυνση, πρέπει να γίνουν.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε όσον αφορά την τροπολογία του ΑΚΕΛ το ένα και δύο, αλλά για το 
τρία θα εκάμναμε μία εισήγηση που ενδεχομένως να ψηφιστεί από όλους μας:  Εκεί δηλαδή που αναφέρεται 
στα αντικειμενικά κριτήρια που θα καθοριστούν με κανόνες, η εισήγησή μας είναι για αυτούς τους κανόνες να 
ενημερώνεται η Βουλή.  Για να ενισχύσουμε ακριβώς αυτό που λέει και ο κ. Σιζόπουλος, τον έλεγχο και την 
ενίσχυση της αντικειμενικότητας και τον περιορισμό της διακριτικής ευχέρειας.  Γιατί λέμε να υπάρξει η 
αντικειμενικότητα, να υπάρξει η αυτονομία των πανεπιστημίων, αλλά η πείρα μας μέχρι σήμερα, έχει αποδείξει 
ότι σε πολλές περιπτώσεις στην προσπάθειά τους οι ακαδημαϊκοί να λειτουργήσουν όσο το δυνατόν πιο 
γρήγορα, ενδεχομένως να παραβιάζουν κανόνες και κανονισμούς.  Γι’ αυτό, η εισήγησή μας είναι τουλάχιστον 
σε αυτό το στάδιο, να υπάρχει η δυνατότητα ελέγχου ή ενημέρωσης από τη Βουλή.  Γι’ αυτό κάμνω έκκληση αν 
γίνεται αποδεκτό από το ΑΚΕΛ που έχει καταθέσει την τροπολογία, έστω και τώρα να γίνει μια τροπολογία επί 
της τροπολογίας, για να μπορέσουμε να ψηφίσουμε και την τρίτη.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε απολύτως.  Θέλω να χαιρετίσω την εισήγηση που γίνεται από πλευράς 
των συναδέλφων του Δημοκρατικού Κόμματος, εμείς την υιοθετούμε και θα τη στηρίξουμε και θερμή 



1445 

 

παράκληση -βεβαίως είναι δημοκρατικό τους δικαίωμα- και η ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού να 
προβληματιστεί, επαναλαμβάνω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, εντάξει.  Δε θα δώσω τον λόγο σε κανέναν άλλον ούτε για τοποθετήσεις.  Θα ψηφίσετε όπως 
θέλετε.  Κανεί νομίζω! 

 Κύριε Σιζόπουλε, ξεκινήσατε με το ότι εν έπρεπε νά ’ρτουμε δαμαί οι μισοί, να μεν πω αρκετοί, και τώρα 
θέλετε να μείνουμε δαμέσα!  Απλά πράματα:  Έπρεπε να τα κάμετε αλλού και όχι στην ολομέλεια.  Εβάλαμε 
διαδικασίες διαβούλευσης δεκαπέντε ημερών τζιαι έρχεστε να μου κάμετε διαβούλευση εδώ!  Θα δεχτώ και θα 
το βάλω σε ψηφοφορία.   

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.   

 Θεωρώ ότι η τροπολογία που μπαίνει από πλευράς του συναδέλφου είναι λανθασμένη.  Δεν πρέπει να 
γίνει αποδεκτή.  Δεν μπορεί η Βουλή να καταστεί συνυπεύθυνη για επιστημονικά κριτήρια τα οποία θα 
καθοριστούν.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ενημέρωση.   

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ενημέρωση ναι, αλλά όχι…  Ενημέρωση μόνο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στο ίδιο μήκος κύματος.  Είναι ένα το να δίνουμε στη Βουλή εξουσίες, μάλιστα για 
θέματα τα οποία θα μπορούσε με βάση την τροπολογία να είναι σε επίπεδο συγκλήτου...  Άρα λοιπόν, η 
εισήγηση που γίνεται είναι πολύ πιο αυστηρή, γίνεται πολύ πιο αυστηρή σε βάρος και της αυτονομίας του ίδιου 
του πανεπιστημίου.   

 Τα είχαμε συζητήσει όλα αυτά.  Τα είχαμε πολυσυζητήσει.  Δεκαπέντε ολόκληρες μέρες.  Και έχουμε 
οδηγηθεί σε ένα πλαίσιο.  Πολύ ωραία!  Μένουμε σε αυτό το πλαίσιο.  Θεωρώ ότι πρέπει να διασφαλίσουμε και 
την ανεξαρτησία των πανεπιστημίων μας με τον τρόπο που έχει διασφαλιστεί στους κανονισμούς.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι πρώτες δύο τροπολογίες να διαβαστούν και να πάμε σε ψηφοφορία.  Και στην τρίτη… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Πανίκο Λεωνίδου) 

 Εννά  ̓ρτει η ώρα της, Πανίκο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Γιώργου Λουκαΐδη, Αντρέα Καυκαλιά, Γιώργου Τ. Γεωργίου 
και Νίκου Κέττηρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για τους 

κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση των πιο πάνω κανονισμών ως ακολούθως: 

 1. Η παράγραφος (δ) του Κανονισμού 2 αυτών, που τροποποιεί τον Κανονισμό 4 των βασικών 
κανονισμών, τροποποιείται με την αντικατάσταση στη νέα παράγραφο (5) της λέξης «δύο»  
(έβδομη γραμμή) με τη λέξη «τριών». 

 2. Η παράγραφος (δ) του Κανονισμού 3 αυτών, που τροποποιεί τον Κανονισμό 7 των βασικών 
κανονισμών, τροποποιείται με την αντικατάσταση στη νέα παράγραφο (5) της λέξης «δύο» 
(έβδομη γραμμή) με τη λέξη «τριών». 

 3. Ο Κανονισμός 5 αυτών, που τροποποιεί τον Κανονισμό 9 των βασικών κανονισμών, 
τροποποιείται ως ακολούθως: 
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 (α)  Με την προσθήκη στη δεύτερη επιφύλαξη της παραγράφου (α) αυτού αμέσως μετά τη λέξη 
«αριστείας:» (τελευταία γραμμή) της φράσης «, με αντικειμενικά κριτήρια που θα 
καθοριστούν με κανόνες:»· 

 (β) με την προσθήκη στη δεύτερη επιφύλαξη της παραγράφου (β) αυτού αμέσως μετά τη λέξη 
«αριστείας:» (τελευταία γραμμή) της φράσης «, με αντικειμενικά κριτήρια που θα 
καθοριστούν με κανόνες»· και  

 (γ) με την προσθήκη στην πρώτη επιφύλαξη της παραγράφου (γ) αυτού αμέσως μετά τη λέξη 
«αριστείας:» (τελευταία γραμμή) της φράσης «, με αντικειμενικά κριτήρια που θα 
καθοριστούν με κανόνες». 

Σημειώσεις: 

1. Σκοπός των δύο πρώτων τροπολογιών είναι, στις περιπτώσεις κατά τις οποίες η σύγκλητος 
διορίζει Ειδική Επιτροπή με τέσσερις ή πέντε εξωτερικούς εισηγητές, αυτοί να προέρχονται από 
διαφορετικά πανεπιστήμια τριών ξένων χωρών και όχι δύο.  Με αυτό τον τρόπο διασφαλίζεται 
περισσότερη αντικειμενικότητα και αξιοκρατία στις ανελίξεις του ακαδημαϊκού προσωπικού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου. 

2. Σκοπός της τρίτης τροπολογίας είναι η εκπόνηση από το Πανεπιστήμιο Κύπρου κανόνων που θα 
διασφαλίζουν ότι η αξιολόγηση των προσόντων των υπό ανέλιξη μελών του ακαδημαϊκού 
προσωπικού, θα γίνεται με αντικειμενικά κριτήρια. 

 3. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η τρίτη τροπολογία διαμορφώνεται όπως θα μας την πει τώρα ο κ. Λεωνίδου.  Πέστε μάς την.  Όπως 
την αποδέχεται ο κ. Λουκαΐδης του ΑΚΕΛ.   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Πρόεδρε, όπου αναφέρεται στο Α, 3(α), 3(β), 3(γ), εκεί που λέει «αντικειμενικά κριτήρια που θα 
καθοριστούν με κανόνες», «και να ενημερώνεται η Βουλή». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, έντεκα εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τους κανονισμούς τώρα όπως έχουν τροποποιηθεί με την έγκριση των τριών τροπολογιών. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα μία ψήφοι υπέρ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα με σαράντα μία ψήφους υπέρ.   
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 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις 
Αξιωματικών) Κανονισμών, ώστε ο χρόνος διοίκησης που απαιτείται να έχει αξιωματικός βαθμού ταξιάρχου, για 
να δικαιούται κρίση, να μειωθεί από το ένα έτος που ισχύει σήμερα στους έξι μήνες.   

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς «Οι περί Στρατού της 
Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2020»  

Παρόντες: 

 Μαρίνος Σιζόπουλος, πρόεδρος Ελένη Σταύρου 

 Γεώργιος Παπαδόπουλος Κώστας Κώστα 

 Γιώργος Κάρουλλας Γεώργιος Προκοπίου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Ζαχαρίας Κουλίας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 30 Ιανουαρίου και στις 6 και 27 Φεβρουαρίου 2020.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της ο Υπουργός Άμυνας, ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας, ο Αρχηγός Εθνικής Φρουράς και ο Υπαρχηγός Εθνικής Φρουράς, 
συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής βουλευτές κ. Ελένη Μαύρου και Χριστάκης Τζιοβάνης. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 76 του περί Στρατού της 
Δημοκρατίας Νόμου, όπως αρχικά κατατέθηκαν στη Βουλή είναι η τροποποίηση των περί Στρατού της 
Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικών) 
Κανονισμών, ώστε για τους αξιωματικούς που κατέχουν τον βαθμό του ταξίαρχου να μην απαιτείται η 
συμπλήρωση του προβλεπόμενου σε αυτούς χρόνου διοίκησης διάρκειας ενός έτους, προκειμένου να 
δικαιούνται κρίση και προαγωγή. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Άμυνας, με βάση σχετική 
πρόνοια των υπό τροποποίηση βασικών κανονισμών, οι αξιωματικοί, προκειμένου να καθίστανται ικανοί για 
την επιτυχή διεξαγωγή και εκτέλεση των αποστολών που τους ανατίθενται, απαιτείται να έχουν συμπληρώσει 
σε κάθε βαθμό τον καθοριζόμενο στους υπό αναφορά βασικούς κανονισμούς χρόνο διοίκησης.  Επιπρόσθετα, 
με βάση την εν λόγω πρόνοια, οι αξιωματικοί βαθμού ταξίαρχου, για να δικαιούνται κρίση και προαγωγή, 
απαιτείται να έχουν συμπληρώσει χρόνο διοίκησης διάρκειας ενός έτους μέχρι την 31η Δεκεμβρίου του 
προηγούμενου έτους σύγκλησης του Ανώτερου Συμβουλίου Κρίσεων.   

 Το Υπουργείο Άμυνας, λαμβάνοντας υπόψη ότι οι αξιωματικοί βαθμού ταξίαρχου είναι ανώτατοι 
αξιωματικοί και για να ανελιχθούν στον εν λόγω βαθμό έχουν ήδη ασκήσει χρόνο διοίκησης στα κλιμάκια 
διοίκησης στους προηγούμενους βαθμούς που κατείχαν, δηλαδή στον βαθμό του ανθυπολοχαγού μέχρι τον 
βαθμό του συνταγματάρχη, και ως εκ τούτου κρίνεται ότι κατέχουν την πείρα και την ικανότητα που απαιτείται 
στον βαθμό τους για τη διεξαγωγή και εκτέλεση των καθηκόντων που τους ανατίθενται, κατέθεσε τους υπό 
συζήτηση κανονισμούς στη Βουλή, με τους οποίους προτείνεται η απάλειψη της ισχύουσας πρόνοιας σύμφωνα 
με την οποία οι αξιωματικοί που κατέχουν τον βαθμό του ταξίαρχου απαιτείται να συμπληρώσουν τον χρόνο 
διοίκησης του εν λόγω βαθμού, προκειμένου να δικαιούνται κρίση και προαγωγή. 

 Περαιτέρω, με βάση τα εν λόγω στοιχεία, με την προτεινόμενη τροποποίηση αντιμετωπίζεται 
αποτελεσματικά και η πλήρωση με προαγωγή των δύο (2) θέσεων βαθμού υποστράτηγου που προβλέπονται 
στον κρατικό προϋπολογισμό, λόγω του ότι οι υπηρετούντες κατά τον ουσιώδη χρόνο αξιωματικοί βαθμού 
ταξίαρχου δε δικαιούνται κρίση από το Ανώτερο Συμβούλιο Κρίσεων και συνακόλουθα προαγωγή στον βαθμό 
του υποστράτηγου, επειδή δεν πληρούν το απαιτούμενο κριτήριο του χρόνου διοίκησης ενός χρόνου στον 
βαθμό αυτόν.  Με την κατάργηση της προϋπόθεσης για συμπλήρωση ενός χρόνου διοίκησης, θα παραμείνει 
ως απαραίτητη προϋπόθεση για κρίση των υπό αναφορά αξιωματικών από το Ανώτερο Συμβούλιο Κρίσεων η 
συμπλήρωση του προβλεπόμενου χρόνου παραμονής τους στον βαθμό του ταξίαρχου, δηλαδή των δύο ετών 
ή των συνολικών ετών υπηρεσίας στον Στρατό της Δημοκρατίας, δηλαδή τριάντα τρία (33) έτη από τον 
διορισμό τους, η οποία στις πλείστες των περιπτώσεων πληρούται.   
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 Ο Αρχηγός Εθνικής Φρουράς ανέφερε στην επιτροπή ότι τα στελέχη της Εθνικής Φρουράς 
αναπτύσσονται μέσα από τρεις πυλώνες, οι οποίοι αφορούν την ακαδημαϊκή εκπαίδευση, τη στρατιωτική 
εκπαίδευση και την εμπειρία.  Την ακαδημαϊκή και στρατιωτική εκπαίδευση την αποκτούν από τις διάφορες 
σχολές στις οποίες φοιτούν, ενώ την εμπειρία μέσω των καθηκόντων που ασκούν κατά τη διάρκεια της 
υπηρεσίας τους στον στρατό.  Συναφώς, εισηγήθηκε όπως στον βαθμό του ταξίαρχου μειωθεί ο χρόνος 
διοίκησης στους έξι μήνες αντί στον έναν χρόνο που ισχύει σήμερα, για να μπορούν να κριθούν για προαγωγή.   

 Υπό το φως της εισήγησης που υποβλήθηκε από τον Αρχηγό Εθνικής Φρουράς, η επιτροπή κάλεσε το 
Υπουργείο Άμυνας να επανεξετάσει την προτεινόμενη με τους κανονισμούς τροποποίηση με το Γενικό 
Επιτελείο Εθνικής Φρουράς και να την ενημερώσει για την τελική του θέση. 

 Ο Υπουργός Άμυνας σε μεταγενέστερο στάδιο με επιστολή που απέστειλε στην επιτροπή αναφέρει ότι 
το Υπουργείο Άμυνας, αφού επανεξέτασε τις πρόνοιες των υπό συζήτηση κανονισμών, εισηγείται, με τη 
σύμφωνη γνώμη του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Φρουράς, όπως ο χρόνος διοίκησης που απαιτείται να έχει 
αξιωματικός βαθμού ταξίαρχου, για να δικαιούται κρίση, μειωθεί από το ένα έτος στους έξι μήνες.  Συναφώς, 
για την υλοποίηση της θέσης του αυτής κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών στην επιτροπή. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών, την επιτροπή απασχόλησαν τα πιο κάτω ζητήματα: 

1. Κατά πόσο αποτελεί διάκριση η προτεινόμενη με τους κανονισμούς μείωση του χρόνου διοίκησης μόνο 
στον βαθμό του ταξίαρχου, προκειμένου να δικαιούται κρίση σε σχέση με τους άλλους βαθμούς των 
αξιωματικών. 

2. Δεδομένης της κατάθεσης στη Βουλή της προτεινόμενης τροποποίησης με μεγάλη καθυστέρηση και 
λαμβανομένου υπόψη ότι οι κρίσεις διενεργούνται το αργότερο μέχρι τον μήνα Μάρτιο κάθε χρόνου, 
κατά πόσο ενδέχεται να θεωρηθεί ότι η τροποποίηση γίνεται, για να ευνοηθούν ορισμένοι αξιωματικοί σε 
βάρος άλλων αξιωματικών οι οποίοι σήμερα πληρούν τις προϋποθέσεις που προβλέπονται στους 
ισχύοντες υπό τροποποίηση κανονισμούς και συνακόλουθα, λόγω των πιο πάνω ενεργειών της 
εκτελεστικής εξουσίας, κατά πόσο ενδέχεται να καταχωρισθούν από πλευράς αξιωματικών προσφυγές 
στο Ανώτατο Δικαστήριο. 

3. Κατά πόσο ενδέχεται η προτεινόμενη τροποποίηση να θεωρηθεί ότι έχει αναδρομική ισχύ, λαμβάνοντας 
υπόψη ότι οι κρίσεις των αξιωματικών γίνονται στη βάση των προσόντων που κατέχουν μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου του προηγούμενου έτους. 

4. Η ανάγκη απόσυρσης πριν από τις επερχόμενες κρίσεις, που θα διενεργηθούν τον μήνα Μάρτιο του 
τρέχοντος έτους, της πάγιας διαταγής που εκδίδεται από τον Υπουργό Άμυνας και η οποία καθορίζει τις 
θέσεις στις οποίες προσμετράται ο χρόνος διοίκησης των αξιωματικών, για να δικαιούνται κρίση και 
προαγωγή, καθώς και επανακαθορισμού των θέσεων που περιλαμβάνονται σε αυτήν, ώστε να 
προάγονται οι αξιωματικοί που συμπληρώνουν χρόνο διοίκησης σε μάχιμες θέσεις, στη βάση 
μοριοδότησης, ανάλογα με τις θέσεις στις οποίες υπηρετούν.  

5. Το γεγονός ότι η προτεινόμενη τροποποίηση έχει επιφέρει αναστάτωση στα στελέχη της Εθνικής 
Φρουράς, λόγω του χρόνου που αυτή επιχειρείται, και μειώνει το ηθικό τους εις βάρος της 
επιχειρησιακής ετοιμότητας της Εθνικής Φρουράς. 

 Ο Υπουργός Άμυνας, σχολιάζοντας τα πιο πάνω ζητήματα που τέθηκαν από μέλη της επιτροπής, 
δήλωσε τα πιο κάτω: 

1. Οι αξιωματικοί βαθμού ταξίαρχου στην πράξη δε συμπληρώνουν χρόνο διοίκησης ενός έτους μέχρι την 
31η Δεκεμβρίου του προηγούμενου έτους, όπως προβλέπεται στους ισχύοντες κανονισμούς, αλλά 
ουσιαστικά ο χρόνος αυτός ανέρχεται στους είκοσι μήνες περίπου για τους πιο κάτω λόγους: 

α. Με βάση την ισχύουσα νομοθεσία, οι κρίσεις διενεργούνται μέχρι την 31η Μαρτίου κάθε χρόνο.  Η 
διαδικασία των κρίσεων, λόγω των διάφορων ενεργειών που απαιτείται να προηγηθούν για τους 
σκοπούς των κρίσεων, όπως είναι η ολοκλήρωση των αξιολογήσεων και η συγκρότηση του 
Συμβουλίου Κρίσεων, αρχίζει το ενωρίτερο τον μήνα Φεβρουάριο και οι κρίσεις διενεργούνται 
συνήθως τον μήνα Μάρτιο. 

β. Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω, οι αξιωματικοί βαθμού ταξίαρχου δεν μπορούν να κριθούν για τον 
επόμενο βαθμό το επόμενο έτος, με αποτέλεσμα να δικαιούνται να κριθούν, όταν θα έχουν 
συμπληρώσει χρόνο διοίκησης είκοσι περίπου μήνες και όχι έναν χρόνο που προβλέπεται 
σήμερα.  Με την προτεινόμενη τροποποίηση για μείωση του χρόνου διοίκησης των αξιωματικών 
βαθμού ταξίαρχου στους έξι μήνες στην πραγματικότητα θα παραμένουν στον βαθμό του 
ταξίαρχου για τουλάχιστον έναν χρόνο. 

2. Λαμβάνοντας υπόψη την εισήγηση που υπέβαλε το Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρουράς όπως ο χρόνος 
διοίκησης στον βαθμό του ταξίαρχου μειωθεί στους έξι μήνες, για τους λόγους που ανέφερε ο Αρχηγός 
Εθνικής Φρουράς, το Υπουργείο Άμυνας συμφωνεί.   
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3. Ο αριθμός των ταξιαρχιών είναι τέτοιος, που όλοι οι ταξίαρχοι θα υπηρετούν σε αυτές είτε ο χρόνος 
διοίκησης καθοριστεί στους έξι μήνες είτε παραμείνει ένας χρόνος. 

4. Η προτεινόμενη τροποποίηση δε συνδέεται με την ισχύουσα πάγια διαταγή με την οποία καθορίζονται οι 
θέσεις στις οποίες συμπληρώνεται ο απαιτούμενος χρόνος διοίκησης.  Σε σχέση με την εν λόγω πάγια 
διαταγή, οι διάφορες εισηγήσεις που υποβλήθηκαν θα αξιολογηθούν από το υπουργείο και θα 
ενημερωθεί η επιτροπή, όταν και εφόσον ολοκληρωθεί η αξιολόγηση.   

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, απαντώντας γραπτώς στα πιο πάνω 
ζητήματα που τέθηκαν από μέλη της επιτροπής, αναφέρει μεταξύ άλλων τα πιο κάτω: 

1. Αναφορικά με το κατά πόσο μπορεί να τροποποιηθούν οι ισχύοντες κανονισμοί παραμονές των 
κρίσεων, με βάση τη νομολογία ο κανονιστικός νομοθέτης έχει δικαίωμα να μεταβάλλει καταστάσεις 
διαφοροποιώντας ακόμη και τα χρόνια υπηρεσίας που απαιτούνται, ώστε το δικαίωμα κρίσης να 
επιμηκύνεται από πέντε χρόνια σε έξι, όπως έγινε στην υπόθεση Σάββα Κούρτη κ.ά. v. Δημοκρατίας 
μέσω Αρχηγού Εθνικής Φρουράς, υποθ. Αρ. 518/07, ημερ. 30.1.2009, όπου κρίθηκε ότι υπό τον μανδύα 
άνισης μεταχείρισης δε μεταβάλλεται ούτε ελεγχόταν η σαφής ρύθμιση που έγινε και που δεν 
αμφισβητούνταν. 

Στην αναφερόμενη πιο πάνω υπόθεση αποφασίστηκε επίσης ότι:  «Ο νομοθέτης ηθελημένα 
διαφοροποίησε την προηγούμενη κατάσταση, μη αναγνωρίζοντας έτσι δικαίωμα, εκτός κατά 
συμμόρφωση με τις διατάξεις της νέας κανονιστικής ρύθμισης, σε οποιοδήποτε δεν εμπίπτει στις 
πρόνοιές τους.  Άλλωστε, δεν επηρεάστηκε οποιοδήποτε κεκτημένο δικαίωμα των αιτητών, οι οποίοι 
είχαν απλώς μια προσδοκία για προαγωγή, αν δεν τροποποιούνταν οι κανονισμοί, για τους οποίους και 
δεν υπάρχει δικαίωμα στη μη τροποποίησή τους.  [R. v. Menelaou (1982) 3 C.L.R. 419, Stavrou v. 
Republic (1987) 3 C.L.R. 276 και Φλωρίδης v. Δημοκρατίας (1992) 4 Α.Α.Δ. 1512].  Όπως αναφέρθηκε 
και στην υπόθεση Fatma Igdir v. Υπουργείου Οικονομικών διαμέσου της Υπηρεσίας Χορηγιών και 
Επιδομάτων, υπόθ. Αρ. 2410/06, ημερ. 8.8.2008, δε θα ήταν δυνατό να επιβληθεί στον νομοθέτη η 
επιστροφή σε προηγούμενες ρυθμίσεις που ο ίδιος θέλησε να καταργήσει και είναι πλέον ανύπαρκτες 
ούτε και θα ήταν δυνατό να δοθεί δικαίωμα σε όσους ο νομοθέτης δε θέλησε να καλύψει.». 

Όπως προκύπτει από τη νομολογία, κανένας δεν έχει δικαίωμα στη μη τροποποίηση των κανονισμών 
ούτε έχει κεκτημένο δικαίωμα, παρά μόνο μία απλή προσδοκία για προαγωγή.   

Είναι θεμελιωμένο άλλωστε ότι δεν αναγνωρίζεται εσαεί δικαίωμα στην επ’ αόριστον διατήρηση 
νομοθετικών ρυθμίσεων και ούτε αναγνωρίζεται δικαίωμα στη διατήρηση προαπαιτουμένων για ανέλιξη, 
όπως αυτά είχαν κατά παρελθόντα χρόνο καθοριστεί.  [Μούσα v. Δημοκρατίας (2009) 4Β Α.Α.Δ 641]. 

2. Η προτεινόμενη τροποποίηση δεν προσδίδει αναδρομική ισχύ και ούτε απαιτείται να δοθεί 
αναδρομικότητα σε αυτήν, αφού το Συμβούλιο Κρίσεων δεν έχει ακόμα συγκροτηθεί και αυτό δύναται να 
γίνει μέχρι το τέλος Μαρτίου του τρέχοντος έτους.  Ο χρόνος διοίκησης που έχουν συμπληρώσει οι 
αξιωματικοί δεν τροποποιείται ούτε τροποποιούνται τα κριτήρια που λαμβάνει υπόψη το Ανώτερο 
Συμβούλιο Κρίσεων, για να καταλήξει στη διαβάθμιση κρίσης που θα κατατάξει έναν αξιωματικό, τα 
οποία καθορίζονται εξαντλητικά στον Κανονισμό 38(6) των ισχυόντων κανονισμών.  Αυτό που 
ουσιαστικά θα τροποποιηθεί είναι η προϋπόθεση για να δικαιούνται κρίση από το Ανώτερο Συμβούλιο 
Κρίσεων οι αξιωματικοί βαθμού ταξίαρχου και ειδικότερα, τηρουμένων των δεδομένων όπως 
αναφέρονται πιο πάνω, τροποποιούνται οι προϋποθέσεις για απόκτηση δικαιώματος κρίσης από 
αξιωματικό βαθμού ταξίαρχου με όλες τις διαβαθμίσεις κρίσεων που προβλέπονται για τον βαθμό του.   

Η εκτελεστική εξουσία δύναται να προβαίνει σε τροποποιήσεις και ο Γενικός Εισαγγελέας της 
Δημοκρατίας δεν έχει αρμοδιότητα να κρίνει τη σκοπιμότητα των προτεινόμενων τροποποιήσεων, αλλά 
ο ρόλος του, με βάση το σύνταγμα και τους νόμους της Κυπριακής Δημοκρατίας περιορίζεται στον 
νομοτεχνικό έλεγχο. 

3. Σε ό,τι αφορά τους προβληματισμούς που τέθηκαν για το ενδεχόμενο καταχώρισης προσφυγών, το 
ζήτημα αυτό θα αντιμετωπιστεί, εάν τυχόν προκύψει, καθότι κανένας δεν μπορεί να προβλέψει τις 
βουλές του οποιουδήποτε. 

4. Με την προτεινόμενη τροποποίηση, στη βάση της πληροφόρησης που έτυχε η Νομική Υπηρεσία από το 
Υπουργείο Άμυνας, επηρεάζονται μόνο οι αξιωματικοί που φέρουν τον βαθμό του ταξίαρχου, ο αριθμός 
των οποίων ανέρχεται στους οκτώ, και οι κενές θέσεις υποστράτηγου στις οποίες δύναται να προαχθούν 
οι εν λόγω ταξίαρχοι είναι δύο. 

5. Κανένας από τους πιο πάνω αξιωματικούς δεν επηρεάζεται αρνητικά με την προτεινόμενη 
τροποποίηση, αλλά αντίθετα η πλειοψηφία αυτών επηρεάζεται θετικά.   

6. Με την προτεινόμενη τροποποίηση παρέχεται η δυνατότητα στο Ανώτερο Συμβούλιο Κρίσεων να 
πληρώσει και τις δύο κενές θέσεις υποστράτηγου, εάν θεωρεί τούτο αναγκαίο, αλλά κυρίως να επιλέξει 
μεταξύ περισσότερων υποψηφίων τους καταλληλότερους, για να στελεχώσουν την ανώτατη βαθμίδα της 
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Εθνικής Φρουράς, αφού η θέση του υποστράτηγου αποτελεί την υψηλότερη θέση στη βαθμίδα της 
ιεραρχίας της Εθνικής Φρουράς πριν από τη θέση του Υπαρχηγού και του Αρχηγού της Δύναμης, οι 
οποίοι διορίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, έχει 
διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και τα μέλη της 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της 
βουλευτής της Αλληλεγγύης υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του αναθεωρημένου κειμένου 
των κανονισμών και εισηγούνται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
του Δημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του αναθεωρημένου κειμένου των 
κανονισμών κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος.  

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η επιτροπή κατά πλειοψηφία των μελών της εισηγείται στη 
Βουλή την έγκριση του αναθεωρημένου κειμένου των κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιοι θα στρατευθούν εις το να μιλήσουν; 

 Ο κ. Λουκαΐδης.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Διαδικαστικό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Θέλω να επαναφέρω το αίτημα που είχα θέσει εξ υπαρχής για αναβολή της συζήτησης αυτού του 
συγκεκριμένου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, έγινε αρκετή κουβέντα, νομίζω εν χρειάζεται να μιλήσουμε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εννά πάει στην επιτροπή για διαβούλευση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, καθαρό.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …για πρώτη φορά είναι που ζητούμε αναβολή για αυτό το θέμα, πρώτη φορά ενώπιον της ολομέλειας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  Α, συγγνώμη, συγγνώμη.  Απολογούμαι. 

 Ναι, κύριε… 

(Μη ευκρινές σχόλιο από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αφού εζήτησα να μιλήσω. 

(Μη ευκρινές σχόλιο από τον κ. Γιώργο Προκοπίου) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι να μιλήσετε;  Γιατί πρέπει να ψηφιστεί σήμερα;  Μιλάτε. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απολογούμαι…   

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε.  Ο πρόεδρος της επιτροπής έχει τον λόγο. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απέφυγα προηγουμένως που έγινε μια μεγάλης διάρκειας συζήτηση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μην μπείτε στο κύριο θέμα, σας παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, θα τοποθετηθώ για το συγκεκριμένο ζήτημα.  Είναι η πρώτη φορά που ως ΕΔΕΚ δε θα ψηφίσουμε 
υπέρ αναβολής.  Γιατί η οποιαδήποτε αναβολή αυτή τη στιγμή στην ουσία τερματίζει την οποιαδήποτε 
διαδικασία κρίσης στους αξιωματικούς της Εθνικής Φρουράς η οποία πρέπει να ολοκληρωθεί μέχρι την 31η του 
Μάρτη.  Και πρέπει να γίνει συγκεκριμένη τροπολογία και η έγκριση…  Αυτό είναι το πρώτο. 

 Το δεύτερο, επιτρέψτε μου να πω ότι η επιτροπή Άμυνας της Βουλής λειτούργησε με διαφάνεια, με 
συναίνεση και σε καμία περίπτωση δεν αποδέχομαι τη μομφή ότι η ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου αποτελεί 
ρουσφετολογία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα τα πείτε μετά όμως τούτα, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Γι’ αυτό ακριβώς εμείς θα καταψηφίσουμε και η έκκληση προς την πλειοψηφία του σώματος είναι να μην 
εγκρίνει την αναβολή, γιατί θα ανοίξουμε τον ασκό του Αιόλου παρακάτω.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Προκοπίου.  Σύντομα πολύ.  Επί της διαδικασίας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ναι, ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, ο λόγος που κάποιοι εκ της ομάδας μας δε θα δεχθούμε την αναβολή είναι 
ξεκάθαρος.  Κυρίως εμείς της επιτροπής Άμυνας, γιατί τα συζητήσαμε κατ’ επανάληψη…  Θα δημιουργηθεί 
τρομακτικό πρόβλημα στο να γίνουν κρίσεις και προαγωγές, διότι εμείς οι ίδιοι, η επιτροπή και η Βουλή, 
ψηφίσαμε ότι προαγωγές γίνονται μέχρι την 31η εκάστου χρόνου.  Εάν δημιουργηθεί οποιοδήποτε πρόβλημα 
και ιδίως επειδή ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς 19 του μηνός φεύγει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλά, γιατί δεν τα έφεραν πιο πριν και έμειναν μέχρι τες… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Διότι…  Να σας πω γιατί… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, ρητορικό το ερώτημα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ναι.  Διότι βλέπαμε ότι υπήρχαν τρομακτικές αδυναμίες, ήρθαν και ήθελαν μηδέν χρόνο διοικήσεως, του 
τα πήραμε τρεις φορές πίσω του υπουργού, τα πήρε, τα έφερε και στην τρίτη συνεδρία καταφέραμε αυτά που 
λέμε και πού χρεώνεται χρόνος διοικήσεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Θα δημιουργεί πρόβλημα και θα έχουμε ως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Καθαρό, καθαρό, καθαρό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 …δε θα έχει προαγωγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ούτε και εμείς θα στηρίξουμε την αναβολή αυτή, διότι πρέπει να πούμε κατά λέξη ότι αρχίζει η 
διαδικασία -και πρέπει να γνωρίζουν οι πάντες- η διαδικασία των κρίσεων αρχές του Φεβρουαρίου και οι 
κρίσεις διενεργούνται αρχές του Μάρτη, μέχρι τον Μάρτη.  Πώς θα το κάνουμε;  Έχουμε Μάρτη.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, προχωρούμε σε ψηφοφορία για την αναβολή ή μη.  Όσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής 
πατούν το 2, εναντίον το 3 και όσοι δε θέλουν...  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαεννέα ψήφοι υπέρ, είκοσι δύο ψήφοι εναντίον και μία 
αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαεννέα ψήφους υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και μία αποχή, η αναβολή απορρίπτεται. 

 Ποιοι θα μιλήσουν επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κώστας Κώστα πρώτος. 

 Να σας παρακαλέσω να είσαστε σύντομοι, όσο το δυνατόν γίνεται.   

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς, θέλω να πω ότι όσοι αναφέρατε προηγουμένως ότι δεν μπορούν να γίνουν κρίσεις και 
προαγωγές δε λέτε την αλήθεια!  Ο νόμος ισχύει και βεβαίως έχει ξεκινήσει η διαδικασία, έχουν γίνει οι 
αξιολογήσεις, έχουν γίνει οι κρίσεις και είναι όλα έτοιμα, για να γίνουν μέχρι την 31η του Μάρτη.  Άρα, με το να 
μην ψηφιστεί σήμερα η τροποποίηση των κανονισμών ή να αναβαλλόταν, τίποτε δεν επηρέαζε, τίποτε.  
Επηρέαζε όμως τον σχεδιασμό!   

 Και να μπούμε στην ουσία, κύριε Πρόεδρε.  Το 2018 και το 2019 το Υπουργείο Άμυνας αποστράτευσε 
αξιωματικούς βαθμού Συνταγματάρχη και Ταξίαρχου, άλλους γιατί ήρθε ο χρόνος σύμφωνα με τους 
κανονισμούς, για να αποστρατευθούν, άλλους γιατί τους έκρινε ως ευδοκίμως αφυπηρετήσαντες.  Για 
παράδειγμα, συνταγματάρχες στα πενήντα πέντε τους που μπορούσαν να μείνουν ως τα πενήντα εφτά, αν 
ήθελε ο κ. υπουργός, έδκιωξέν τους και το ’18 τζιαι το ’19!  Μέσα σε τούτον όλον τον κόσμο που έφυεν έφυαν 
ικανότατοι αξιωματικοί, ικανότατοι αξιωματικοί που μπορούσαν να συνεχίσουν!  Γιατί έγινε τούτο;  Γιατί έπρεπε 
να προαχθούν κάποιοι άλλοι!  Χαρακτηριστικά να σας πω ότι το ’19 ο υπουργός αποστράτευσε όλους τους 
ταξιάρχους και δεν προήγαγε κανέναν στον βαθμό του Υποστράτηγου.  Όταν πέρσι στην επιτροπή Άμυνας του 
είπαμε «μα, καλά, γιατί τους έδκιωξες ούλλους τζιαι εν έκαμες τουλάχιστον έναν υποστράτηγο;», μας είπε: 
«Αφού εθέλαν τζιαι οι έξι, εβάλλαν μέσο τζιαι οι έξι, είντα μ’ που ήταν να κάμω;»! 

 Έτσι ή αλλιώς οι δκυο υποστράτηγοι να ξέρετε…  Τούτοι που λέτε σήμερα ότι έπρεπε να 
προχωρήσουμε σύμφωνα με τον νόμο μπορεί να κάμει κρίσεις τζιαι προαγωγές ανά πάσα στιγμή, σε όλο το 
ημερολογιακό έτος, άμα θέλει!  Παράλληλα, μπορεί τες θέσεις τούτες, τες δύο των υποστράτηγων να τις 
καλύψει σύμφωνα με τη νομοθεσία με τους υπεράριθμους.  Αν θέλει δηλαδή να δώσει τα καθήκοντα του 
υποστράτηγου σε κάποιον, μπορεί να τα δώκει στον οποιοδήποτε ταξίαρχο.   

 Τι συμβαίνει όμως τζιαι υπάρχει τούτη η ιστορία σήμερα τζιαι γιατί τούτη ούλλη η πίεση να περάσουν 
σήμερα;  Υπάρχει λόγος!  Πρέπει να σας πω ότι πέρσι, όταν του είπαμε ότι «του χρόνου δε θα έσιεις 
υποστράτηγους, για να κάμεις» τζιαι μας είπεν είντα μ’ που μας είπεν, ξέραμε ότι εννά δημιουργηθεί το 
πρόβλημα.  Τούτους εν το έκοψεν ο νους τους ότι θα το είχαν!  Τζιαι ξαφνικά ήρταν τον Γενάρη και μας έφεραν 
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ένα νομοσχέδιο  -άκουσον, άκουσον!- ο ταξίαρχος, για να πάει στη θέση του υποστράτηγου, για να μπορέσουν 
να κάμουν τους υμέτερους, να έχει μηδέν χρόνο διοίκησης, να πάει δηλαδή κάποιος υποστράτηγος τζιαι μετά 
Υπαρχηγός, χωρίς να διοικήσει μιαν ταξιαρχία, ένα τακτικό συγκρότημα!  Αντιδράσαμε σχεδόν όλοι, αλλάξαμέν 
το, ναι, αλλάξαμέν το τζιαι ήρτεν την επομένη τζιαι έφερέν μας τους έξι μήνες, γιατί τζιαι οι έξι μήνες βολεύκουν, 
κάποιοι που πρέπει να φύουν τωρά ηλικιακά.  Τζιαι ετάξαν τους, γιατί μεν νομίζετε η Κύπρος έν’ μιτσιά, ότι 
«ξέρετε, αν περάσει τούντο πράμα, εν θα φύετε, εννά σας προαγάγω, να σας κάμω  υποστράτηγους τζιαι να 
μείνετε»!   

 Εν εφτάναν τούτα ούλλα, κύριε Πρόεδρε, στην επιτροπή Άμυνας πληροφορηθήκαμε το εξής φοβερό 
τζιαι απίστευτο:  Ο Κανονισμός 27(7) του περί Στρατού της Δημοκρατίας Νόμου λέει ότι ο χρόνος διοίκησης 
αποκτάται σε μονάδες της Εθνικής Φρουράς ή στρατιωτικά τμήματα που έχουν ΠΟΥ.  Τζιαι όσοι δεν ξέρετε 
είντα μ’ που έν’ ο ΠΟΥ να μπείτε μέσα να δκιαβάσετε τον ορισμό, τζιαι είντα μ’ που έν’ το στρατιωτικό τμήμα.  

 Ο κ. υπουργός πριν κάποιο χρονικό διάστημα εμάθαμεν -τζιαι εμείναμεν έκπληκτοι- ότι έστειλεν μια 
πάγια διαταγή, την Πάγια Διαταγή 4-21/2018, με την οποία λέει ότι νοείται ότι για τον συνταγματάρχη να πάει 
ταξίαρχος τζιαι για τον ταξίαρχο να πάει υποστράτηγος δικαιούνται -τζιαι πιστώνεται ως χρόνος διοίκησης, 
παρακαλώ- ο διοικητής ή ο αναπληρωτής διοικητής Πολιτικής Άμυνας, ο διοικητής ή ο υποδιοικητής της ΚΥΠ, ο 
διευθυντής του επιτελείου του, ο διευθυντής της ΚΥΠΣΕΑ, ο τμηματάρχης του Κέντρου Ελέγχου Αποστολών, ο 
τμηματάρχης του «Κύπρος Ράδιο» τζιαι πάει λέγοντας!  Αυτή η εγκύκλιος, αυτή η πάγια διαταγή είναι 
παράνομη.  Τζιαι είναι παράνομη γιατί;  Γιατί αντίκειται στον νόμο, που ο νόμος έν’ ξεκάθαρος πού αποκτάται 
χρόνος διοίκησης.   

 Με άλλα λόγια τέσσερις υμέτεροι -εν θα πω τα ονόματά τους- που υπηρετούν στις θέσεις τούτες 
βρέθηκαν στις κρίσεις τζιαι την άλλη εβδομάδα εννά προαχθούν, από συνταγματάρχες να γίνουν ταξίαρχοι!  
Αυτή είναι όλη η ιστορία.   

 Και δυστυχώς, αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, όταν ρωτήσαμε τον υπουργό αν έχει 
σχέση τούτο το πράμα με το νομοσχέδιο το συγκεκριμένο, είπεν μας ότι εν έσιει καμιά σχέση.  Εγώ σας 
παρουσιάζω την επιστολή τούτη που μας έστειλε, η οποία έλεγε ξεκάθαρα ότι δεν υπάρχει άμεση σχέση.  
Σχέση υπάρχει!  Και ξέρετε τι σχέση υπάρχει;  Τούτοι που εννά προαχθούν την άλλη εβδομάδα, χωρίς να 
διοικήσουν δκυο στρατιώτες -ο ένας στο γραφείο του έσιει δύο μόνιμες υπαξιωματικούς κοπέλες και έναν 
δόκιμο, ο άλλος διοικεί την καρέκλα του μόνος στο επιτελείο του υπουργού, οι άλλοι είναι εκτός τμημάτων 
Εθνικής Φρουράς- αύριο θα βρεθούν ταξίαρχοι, χωρίς να διοικήσουν έναν στρατιώτη, σε έξι μήνες θα 
προαχθούν σε υποστράτηγους τζιαι ο σχεδιασμός είναι μόλις φύγει ο νυν Υπαρχηγός, που του εδώκαν 
παράταση, να έχουν έτοιμον έναν ή δκυο τζιειαμαί, για να βάλουν ως Υπαρχηγό της Εθνικής Φρουράς.  
Απαράδεκτα πράματα!   

 Η αντίδραση των αξιωματικών της Εθνικής Φρουράς κάθε βαθμίδας, κυρίως βαθμού Ταγματάρχη τζιαι 
άνω, είναι φοβερή.  Υπάρχει χάος στην Εθνική Φρουρά, υπάρχει φοβερή αντίδραση!  Αυτή τη στιγμή 
πραγματικά σας μιλώ...  Τζιαι όσοι είσαστε συνάδελφοι στην επιτροπή Άμυνας ξέρετε ποιος έν’ στο βήμα, 
ξέρετε ότι ό,τι λέω λέω το, γιατί το νιώθω!  Δεν έχω καμία απολύτως σκοπιμότητα, καμία απολύτως και το είπα 
και στον υπουργό.  Όταν του είπα ότι «πρέπει να αποσύρεις την πάγια διαταγή τούτη, που είναι προκλητική, 
είναι παράνομη, είναι φωτογραφική, προωθεί συγκεκριμένα πρόσωπα», για να μεν πω τα επώνυμά τους από 
το βήμα της ολομέλειας της Βουλής, μου είπε: «Εν μπορώ να το κάμω, γιατί, ξέρεις, ξεκίνησε η διαδικασία τζιαι 
δικαιούνται».  Ε, τζιαι έρκεσαι τζιαι αλλάσσεις τον νόμο τρεις ημέρες πριν να προαγάγεις ταξίαρχους σε 
υποστράτηγους;   

 Εσείς οι ίδιοι λέτε δαμαί ότι, άμα εννά αλλάξει ο εκλογικός νόμος, εν μπορεί να αλλάξει έξι μήνες πριν να 
έχουμε εκλογές.  Θέλετε σήμερα να αλλάξουμε τη νομοθεσία τρεις ημέρες πριν να έσιει προαγωγές;  Τζιαι, 
επειδή ξέρω ότι θα αναφερθεί μετά ότι έφερέν μας μία γνωμάτευση η Νομική Υπηρεσία, λέω ευθαρσώς από το 
βήμα της Βουλής ότι εγράψαν την κάποιοι ’πού το συγκεκριμένο υπουργείο, το Υπουργείο Άμυνας!  Λέει μέσα 
η συγκεκριμένη γνωμάτευση:  «Ξέρετε, κανένας από τους πιο πάνω αναφερόμενους αξιωματικούς δεν 
επηρεάζεται αρνητικά από την εν λόγω τροποποίηση».  Αυτή τη στιγμή έσιει τουλάχιστον έναν ο οποίος 
δικαιούται τζιαι έν’ ο μόνος που δικαιούται, που έχει χρόνο διοίκησης να πάει.  Ξαφνικά γίνονται εφτά!  Εν 
επηρεάζεται τούτος ο άνθρωπος;  Ρωτώ τον υπουργό: «Καλά, συγγνώμη, έσιεις αξιωματικούς τωρά που εννά 
φύουν, αλλά, αν περάσει τούτο το πράμα, εννά τους αφήκεις;».  «Αν τους προαγάγω», λέει μου.  Εννά τους 
προαγάγει! 

 Τζιαι, επειδή έν’ στην Κύπρο που ζούμε, ξέρουμε είντα μ’ που γίνεται.  Πώς γίνεται στην περίπτωση των 
συνταγματαρχών να προαχθούν ταξίαρχοι, να μη σταματά τη διαδικασία, γιατί, λέει, ξεκίνησε τζιαι να μην 
αφαιρεί τα ονόματα μέσα από μια παράνομη πάγια διαταγή τζιαι στην περίπτωση των ταξιαρχών σε 
υποστράτηγους να μας λέει ότι «ξέρετε, θέλετε να μου αλλάξετε τη νομοθεσία»;  Εζητήσαμέν του να περάσει 
τούτο το πράμα τζιαι να ισχύσει από του χρόνου.  Είπεν μας «όι»!  «Γιατί δεν το φέρατε πριν έναν χρόνο, πριν 
έξι μήνες, πριν εφτά μήνες;».  Δεν ήξερε να μας απαντήσει!  Ήρτεν τελευταία στιγμή. 

 Δε θέλω να μακρηγορήσω άλλο, κύριε Πρόεδρε.  Απολογούμαι για το ύφος μου, δεν είναι ούτε του 
χαρακτήρα μου... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μια χαρά ήταν το ύφος σου.  Μακάρι να ήταν ούλλους έτσι! 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 ...ούτε της πολιτικής μου φιλοσοφίας.  Όμως ειλικρινά σας λέω εμένα με θλίβει προσωπικά τούτη η 
κατάσταση, γιατί ειλικρινά τούτο που πάει να γίνει έχει δημιουργήσει σοβαρότατο πρόβλημα στις τάξεις της 
Εθνικής Φρουράς.  Ξέρετε πολύ καλά ότι οι πολιτικοί διαχρονικά δημιουργήσαμε σοβαρότατα προβλήματα 
στους τομείς τούτης της κοινωνίας.  Ας αφήσουμε την Εθνική Φρουρά έξω ’πού τούτη την κουβέντα.  Δε λέω, 
μπορεί στο παρελθόν να έγιναν πράγματα.  Κακώς έγιναν!  Αλλά ειλικρινά αφήστε να προαχθούν τζιείνοι που 
πρέπει να προαχθούν, σωστά, όπως το λέει η νομοθεσία, τζιαι μεν πάτε να κάμετε κάτι σήμερα το οποίο θα 
δημιουργήσει μεγαλύτερα προβλήματα.   

 Επαναλαμβάνω -τζιαι θέλω να κλείσω με τούτο, κύριε Πρόεδρε, θα μπορούσα να μιλώ για πολλές ώρες- 
δεν είναι δυνατόν να έχει στην ίδια μοίρα έναν ταξίαρχο που διοικεί τεθωρακισμένη ταξιαρχία ή ένα 
οποιοδήποτε τακτικό συγκρότημα με έναν που διοικεί δκυο πλάσματα ή, επαναλαμβάνω, την καρέκλα του.  
Τους έχει εξισώσει!  Αυτά τα πράγματα είναι απαράδεκτα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, φίλε Πρόεδρε. 

 Δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, σε μια περίοδο όπου η τουρκική αδιαλλαξία, προκλητικότητα και 
επιθετικότητα, μια περίοδο που έπρεπε όλοι μαζί να στηρίξουμε και το ηθικό και την αξιοπιστία και τη μαχητική 
ικανότητα της Εθνικής Φρουράς, δυστυχώς ο καθ’ ύλην αρμόδιος υπουργός για θωράκιση της άμυνας τούντου 
τόπου έρχεται με προτάσεις και διαδικασίες οι οποίες τορπιλίζουν και υποσκάπτουν την αξιοπιστία και το ηθικό 
της Εθνικής Φρουράς!   

 Αυτός ο ίδιος υπουργός, κύριε Πρόεδρε, ήρθε πέρσι και με μία μονοκονδυλιά καρατόμησε έξι ταξίαρχους 
καθ’ όλα άξιους, οι οποίοι είχαν όλα τα προσόντα και τες προϋποθέσεις να προαχθούν σε υποστράτηγους, και, 
ενώ υπήρχε μία θέση κενή Υποστράτηγου, επαναλαμβάνω, τους καρατόμησε και τους έξι, για να έρχεται 
σήμερα και να μας λέει «δεν υπάρχουν αξιωματικοί με τις προϋποθέσεις, για να προαχθούν σε 
υποστράτηγους, και άρα πρέπει να ισοπεδώσουμε τες προϋποθέσεις αυτές, όπως είναι ο χρόνος διοίκησης, 
για να μπορέσουμε να προαγάγουμε, να καλύψουμε τις δύο θέσεις».   

 Αυτές οι μηχανορραφίες και οι υπόγειες διαδρομές που μεθοδεύονται από τον ίδιο τον Υπουργό Άμυνας 
υποσκάπτουν, επαναλαμβάνω, καίρια το ηθικό και την αξιοπιστία της Εθνικής Φρουράς και ως βουλευτής 
αυτού του τόπου διερωτώμαι αν ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας γνώριζε αυτά τα πράγματα και αυτές τις 
διαδικασίες που ακολουθεί ο υπουργός από τα πέρσι μέχρι σήμερα.  Αυτά που έχουμε σήμερα μπροστά μας 
είναι η κορυφή του παγόβουνου.  Είναι γι’ αυτό τον λόγο που πιστεύω ακράδαντα ότι θα πρέπει το κοινοβούλιο 
να απορρίψει αυτές τις μεθοδεύσεις και αυτούς τους κανονισμούς.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε. 

 Επειδή η κυβέρνηση -είναι προφανές- και ο υπουργός με περισσή ευκολία εβδομήντα δύο ώρες πριν τη 
λήξη της προθεσμίας διαφοροποιούν προσόντα, εγώ θα εισηγηθώ προς την κυβέρνηση ολόκληρη σε όλα τα 
σχέδια υπηρεσίας και σε όλες τις προϋποθέσεις να μειώσει κατά πενήντα τοις εκατό την οποιαδήποτε 
προϋπηρεσία απαιτείται είτε για την πρόσληψη είτε για την προαγωγή σε οποιαδήποτε θέση! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, έν’ λίγο άχαρος ο ρόλος μου να δικαιολογήσω μερικά πράγματα, αλλά νομίζω ότι πρέπει 
να το κάμω, παρά το γεγονός ότι συμφωνώ με πάρα πολλά από αυτά τα οποία έχουν ακουστεί και ειδικά με 
αυτά που έχει πει ο συνάδελφος ο Κώστας ο Κώστα. 

 Το πρώτο το οποίο αναφέρεται είναι για το θέμα «ρουσφέτι».  Ο αναμάρτητος πρώτος τον λίθον βαλέτω!  
Γνωρίζουμε πάρα πολύ καλά ότι οποιαδήποτε κυβέρνηση, ειδικά σ’ αυτόν τον τομέα των προαγωγών των 
αξιωματικών, κάμνει ό,τι ρουσφέτι θέλει, γιατί αυτή ορίζει και την Επιτροπή Κρίσης και Προαγωγών και 
γνωρίζουμε ποιοι συμμετέχουν.  Άρα λοιπόν, εκείνο που σήμερα εμείς πρέπει να κάμουμε είναι όσο το δυνατόν 
να βάλουμε κανονισμούς που να περιορίζουν αυτό το γεγονός.   

 Δεύτερον, το νομοσχέδιο μπορεί να ήρθε αργοπορημένα στη Βουλή.  Ήρθε τον Γενάρη.  Έγινε μια 
εξαντλητική συζήτησις.  Έγινε βελτίωσις.  Μας ικανοποιεί το γεγονός ότι είναι για έξι μήνες μόνο ο χρόνος 
διοίκησης;  Όχι, θα θέλαμε να ήταν μεγαλύτερος ο χρόνος.  Όμως, με βάση τους κανονισμούς όπως 
ψηφίστηκαν το ’16, έχουν δημιουργηθεί προβλήματα.  Τότε τα είχαμε επισημάνει.  Αυτή τη στιγμή ο στόχος ο 
δικός μας δεν είναι να μεγαλώσουμε τα προβλήματα, αλλά να προσπαθήσουμε να μειώσουμε τα προβλήματα 
τα οποία υπάρχουν.  Και το πιο απλό είναι ότι, εάν δεν ψηφιστεί το νομοσχέδιο, η πιο εύκολη λύση είναι ότι 
υπάρχει ένας που είναι για προαγωγή και οι υπόλοιποι αφυπηρετούν, φεύγουν!  Άρα λοιπόν, θέλουμε να 
φύγουν και οι υπόλοιποι;  Ακούσαμε κριτική ότι πέρσι έφυγαν -κακώς- αρκετοί.  Σήμερα θα τους διευκολύνω να 
φύγουν και οι υπόλοιποι ή θα προσπαθήσω να περιορίσω αυτό το ενδεχόμενο;  Και αυτοί που θα φύγουν 
έννεν με ρουσφέτι που θα φύγουν, άμα θα φύγουν;  Αφού υπάρχει Επιτροπή Κρίσης και Προαγωγών.  Θα 
αποφασίσει η επιτροπή ποιους θα φύγει και ποιους θα κρατήσει.  Άρα λοιπόν, το θέμα δε λύνεται.  Επιτρέψτε 
μου να πω ότι αυτό είναι ένα θέμα θεωρητικό.  Η ουσία είναι εντελώς διαφορετική.   

 Από την πλευρά τη δική μας, κάναμε κάθε δυνατή προσπάθεια ως επιτροπή, όλα τα μέλη της 
επιτροπής, σε δύο κατευθύνσεις.  Η μία αφορά κυρίως την πάγια διαταγή, όπως είπε ο συνάδελφος ο Κώστα.  
Ήδη ο υπουργός έχει δεσμευτεί ενώπιον της επιτροπής ότι ορισμένες από τις θέσεις τις οποίες έχει 
συμπεριλάβει στην πάγια διαταγή του θα τις αφαιρέσει.  Και το δεύτερο, ότι θα πρέπει ακριβώς να εισαχθεί το 
κριτήριο της μοριοδότησης.  Ανάλογα με το σε ποια θέση διοίκησης είναι ο καθένας, να μπορεί να μοριοδοτείται 
και να μπαίνει ακόμη ένα αντικειμενικό στοιχείο.   

 Η άποψη η δική μου, για να μην μακρηγορήσω περισσότερο, είναι ότι πρέπει να εγκριθούν οι 
κανονισμοί, να στηρίξουμε αυτή την προσπάθεια και την ίδια στιγμή να τους βελτιώσουμε όσο μπορούμε και 
για το θέμα των κανονισμών των αξιωματικών και των υπαξιωματικών, που το έχουμε πει πάρα πολλές φορές.  
Και αν είναι να κάνουμε αυτή τη στιγμή μια κριτική στην κυβέρνηση και στο υπουργείο, είναι η καθυστέρηση να 
έρθουν συμπληρωματικοί κανονισμοί όσον αφορά τη ρύθμιση των θεμάτων των προαγωγών των αξιωματικών 
και των υπαξιωματικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Προκοπίου. 

 Όχι, κύριε Προκοπίου, δύο λεπτά από τη θέση σου.  Είσαστε ο δεύτερος ομιλητής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Μπορεί να είναι τρία.    

 Αγαπητέ Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αν είχε κάποιους -και να πω και για τον εαυτό μου- που στιγμάτισαν και φώναξαν και, αν ήταν δυνατό, 
θα βγαίναμε και πάνω στα τραπέζια…  Μπορείτε να ρωτήσετε τους αγαπητούς συνάδελφους που είμαστε στην 
επιτροπή Άμυνας όσον αφορά αυτά που γνωρίσαμε.  Υπάρχουν από όλες τις ομάδες μέλη στην επιτροπή 
Άμυνας και γνωρίζουν.  Όμως έχει μια διαφορά που δεν…  Έντζιε αδικώ κάποιους, γιατί δεν κατέχουν…  Ο 
καθένας στο είδος του, στο αντικείμενό του.  Εγώ σας το λέω ξεκάθαρα.  Ξέρετε γιατί γίνεται ο καβγάς τώρα για 
όλα;  Για προαγωγές μόνο δύο ταξιαρχών!  Να γίνουν δύο ταξίαρχοι, να γίνουν υποστράτηγοι.  Τίποτε άλλο.  
Αν το περάσουμε σήμερα τούτο, σημαίνει ότι δύο ταξίαρχοι γίνονται υποστράτηγοι.  Τι κερδίζουν οι αξιωματικοί 
με τούτο;  Κερδίζουν ότι -κάθε μία θέση, ’που φεύγει ένας, κενώνεται, δύο θέσεις υποστρατήγων ήταν κενές- 
δύο ταξίαρχοι γίνονται υποστράτηγοι, αυτόματα επτά και επτά, δεκατέσσερα άτομα προάγονται από τον βαθμό 
του ανθυπολοχαγού μέχρι τον βαθμό του ταξίαρχου. 

 Και έρχομαι και λέω γιατί κάμνουμε τόσο θόρυβο.  Έχει απόλυτο δίκαιο ο φίλος μου ο Κώστας.  Ο 
πρώτος που τα φώναζα τότε είμαι εγώ και ας με αμφισβητήσει ένας!  Λέω το, διότι βγήκαμε στο τέλος να 
νομίζουμε ότι κρατούμε και τη σημαία της κυβέρνησης και «ό,τι θέλουν κάμνουν»!  Το Συμβούλιο Κρίσεων, το 
Ανώτερο Συμβούλιο Κρίσεων, που αποτελείται -ακούστε το καλά- από τέσσερα άτομα, τον Αρχηγό, ο οποίος 
είναι εισηγητής και με μία ψήφο, και ακόμη τρεις υπουργούς, με πρόεδρο τον εκάστοτε Υπουργό Άμυνας, η 
μόνη διαφορά που θα κάνει, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ότι αυτό το συμβούλιο, αν περάσουμε σήμερα τους 
κανονισμούς, είναι μόνο για δύο θέσεις που το όφελος θα είναι έτσι. Δεν τους περνούμε;  Έχει από αύριο, από 
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σήμερα, αν δεν τους περάσουμε, με τους υφιστάμενους να αρχίσει να κάμνει κρίσεις και αποστρατείες, χωρίς 
να κάνει δύο υποστράτηγους.  Τούτα που φωνάζει ο Κώστας -που ήμουν ο πρώτος που τα είπα εγώ και βγήκα 
πάνω, με συγχωρείτε, μόνο πάνω στο τραπέζι έμεινε να βγούμε!- για τους χρόνους διοικήσεως της Πολιτικής 
Άμυνας, αν είναι δυνατό, που ήταν χρόνοι διοικήσεως…  Ο Διοικητής ΚΥΠΣΕΑ να γράφει χρόνο διοικήσεως, 
επιτελείς σε θέσεις στο ΓΕΕΦ, στην ΚΥΠ ή διευθυντής επιτελικού γραφείου του υπουργού κ.λπ.  Αυτές οι 
θέσεις που ήρθαν και πέρασαν να γράφουν χρόνο διοικήσεως είναι απαράδεκτο και το ζητήσαμε.  Ζητήσαμε 
από τον υπουργό, έστω και με τον τρόπο μας, να έρθει μετά από τρεις μέρες, σε τρίτη συνεδρία, που τους 
έγραφε χρόνους διοικήσεως… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Αν θέλετε να με ακούσετε, ακούστε με, για να το καταλάβετε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Αλλά και εσείς συντομεύετε, κύριε Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ήρθε και δέχτηκε.  Του τα αλλάξαμε τώρα του υπουργού πάνω στο…  Ζήτησα με πρόταση δική μου, 
μαζί με όλους τους υπόλοιπους συναδέλφους οι οποίοι συζητήσαμε και με τον πρόεδρο και με τον Κώστα και 
όλους, ότι πλέον, για να γράφεις χρόνο διοικήσεως από τον ταξίαρχο στον υποστράτηγο, πρέπει να έχεις 
χρόνο διοικήσεως ως διοικητής σχηματισμού, που είναι οι ταξιαρχίες, και Διοικητής Ναυτικού και Διοικητής 
Αεροπορίας που γράφουν χρόνο διοίκησης…  Αν είναι δυνατό!  Όταν τα είδαμε, σηκώθηκαν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Προκοπίου… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Πρόεδρε, δώσ’ μου λίγο χρόνο και μένα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσο χρόνο, κύριε Προκοπίου;  Τα είπατε και στην επιτροπή Άμυνας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ε, ναι, αλλά οι υπόλοιποι συνάδελφοι δεν είναι στην επιτροπή Άμυνας και δεν τα ξέρουν και πρέπει να 
ενημερωθούν και να γνωρίζουν, γιατί στο τέλος θα στοχοποιηθούμε εμείς.   

 Λοιπόν.  Και λέω… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Παρακαλώ, αγαπητοί συνάδελφοι! 

 Για να καταλάβετε ότι μέχρι την Πολιτική Άμυνα να γράφεις χρόνο διοικήσεως…  Εμείς ως επιτροπή 
Άμυνας, προς τιμήν όλων μας και του προηγούμενου υπουργού, δεν το δεχθήκαμε να φύγει στρατιώτης να 
πάει στην Πολιτική... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Προκοπίου, σας παρακαλώ!  Δέκα δευτερόλεπτα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Έγινε η περσινή, από το 2006, που ήταν οι τελευταίες αποστρατείες και προαγωγές, μέχρι το 2019, 
πέρσι, εδώ και δεκατρία χρόνια οι αξιωματικοί… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Προκοπίου, φταίτε και εσείς, γιατί μιλάτε πολλά!  Είναι πέντε λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Έχω δικαίωμα να μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν έχετε δικαίωμα! 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ε, έχω δικαίωμα, με καλύπτει το σύνταγμα να μιλήσω! 

 Να τελειώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εδώ και δεκατρία χρόνια οι αξιωματικοί, λόγω του ότι δεν υπήρχαν κρίσεις, δεν προάγονταν.  
Επομένως, η μόνη διαφορά, αυτά που λέμε, αν θα κάμει αυτούς, τους δικούς τους ή όχι κ.λπ., είναι θέμα δικό 
τους, του Συμβουλίου Κρίσεων.  Αυτά που ανέφερε ο Κώστας, ναι, αλλά δεν έχει καμία σχέση με τους 
κανονισμούς, είναι μόνο για τους υποστράτηγους.  

 Και κλείνω.  Καλώ, πρέπει να τους εγκρίνουμε, για να δώσουμε ώθηση, γιατί, αν δεν γίνουν 
υποστράτηγοι τώρα, ούτε και την επόμενη χρονιά θα δικαιούνται να προαχθούν, γιατί οπωσδήποτε θα έχει 
αποστρατείες, και δεν πρόκειται να έχουμε ξανά Υπαρχηγό.   

 Και ζητώ από τον Υπουργό Άμυνας αξιοκρατικά, ο υπουργός μαζί με την επιτροπή του, να κάνουν τους 
ικανότερους, αυτούς που θα κρίνουν, για να πκιάσουν προαγωγή.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ.  

 Ο κ. Παπαδόπουλος, αν χρειάζεται και θα πει κάτι καινούριο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αντιπροσωπεύουμε και εμείς το κίνημα το δικό μας.  

 Πολύ σωστά είπε ο κ. Κώστα να αφήσουμε τους πιο ικανούς να προαχθούν και συμφωνώ απόλυτα μαζί 
του, γι’ αυτό και με την προτεινόμενη τροποποίηση παρέχεται η δυνατότητα στο Συμβούλιο Κρίσεων να 
επιλέξει μεταξύ περισσότερων υποψηφίων τους καταλληλότερους, για να στελεχώσουν την ανώτατη βαθμίδα 
της Εθνικής Φρουράς.   

 Τώρα, με τους ισχύοντες κανονισμούς οι αξιωματικοί βαθμού ταξίαρχου δε συμπληρώνουν χρόνο 
διοίκησης ενός έτους μέχρι την 31η Δεκεμβρίου, κύριε Πρόεδρε, του προηγούμενου έτους, αλλά ουσιαστικά ο 
χρόνος αυτός ανέρχεται στους είκοσι μήνες περίπου.  Και αυτό, γιατί με βάση την ισχύουσα νομοθεσία οι 
κρίσεις διενεργούνται μέχρι την 31η Μαρτίου κάθε χρόνου.  Και θα επαναλάβω αυτό που είπα:  Αρχίζει η 
διαδικασία των κρίσεων αρχές του Φεβράρη και συμπληρώνονται μέχρι τον Μάρτιο.  Άρα, αυτό έχει ως 
αποτέλεσμα οι αξιωματικοί βαθμού ταξίαρχου να μην μπορούν να κριθούν για τον επόμενο βαθμό το επόμενο 
έτος, με αποτέλεσμα να δικαιούνται να κριθούν, όταν θα έχουν συμπληρώσει είκοσι μήνες χρόνο διοίκησης και 
όχι ένα χρόνο όπως προβλέπεται σήμερα.  Με αυτή την τροποποίηση για μείωση του χρόνου διοίκησης στους 
έξι μήνες στην πραγματικότητα θα παραμείνουν στον βαθμό του ταξίαρχου για τουλάχιστον ένα χρόνο. 

 Θα καταλήξω, κύριε Πρόεδρε, δε θα αργήσω περισσότερο και θα πω ότι η τροποποίηση θα συντελέσει 
στην καλύτερη λειτουργία της Εθνικής Φρουράς.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι ψήφοι υπέρ και είκοσι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μετράτε τους, αν είναι πράγματι έτσι.  

 Έχει κανένας παράπονο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με είκοσι ψήφους υπέρ και είκοσι ψήφους εναντίον, οι κανονισμοί απορρίπτονται.  

(Μη ευκρινή σχόλια βουλευτών) 

 Τι μισό λεπτό; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν έχει μισό λεπτό!  

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ ψήφισα κατά.  Να γίνει μια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διά χειρός, αλλά ο κ. Μυλωνάς δε θα ψηφίσει.  Διά χειρός, αλλά ο κ. Μυλωνάς που ήρθε τώρα δε θα 
ψηφίσει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, δε γίνεται αυτό το πράγμα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γιατί;  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μα, δε γίνεται όποτε δεν αρέσει σε κάποιους η ψηφοφορία… 

(Μη ευκρινή σχόλια βουλευτών) 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς το μόνο πράγμα που αποδεχόμαστε είναι να ελεγχθεί η ψηφοφορία, αν οι 
παρόντες ψήφισαν όπως ψήφισαν.  Τίποτε πέραν τούτου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πώς θα το ελέγξουμε;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να δούμε.  Αλλά εψηφίσαμε.  Είχαμε χρόνο, δώσατε χρόνο, ψηφίσαμε όλοι.  Λοιπόν, δεν αλλάζει η 
ψηφοφορία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, να ακούσω την εισήγησή σας.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

 Πέραν του ότι κατάλαβα την αντίδρασή σας, δεν άκουσα την εισήγησή σας.  Ποια είναι η εισήγησή σας; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η εισήγησή μου είναι απλή.  Δεν υπάρχει θέμα να ξαναψηφίσουμε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διά χειρός δε δέχεστε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι βεβαίως!  Γιατί να ξαναψηφίσουμε;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το κάναμε πολλές φορές για επιβεβαίωση, όταν και εσείς το ζητήσατε, αλλά ο κ. Μυλωνάς δε θα 
δικαιούται να ψηφίσει φυσικά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ο κ. Μυλωνάς δε θα ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, Ζαχαρίας Κουλίας (ΔΗΚΟ), Γεώργιος Προκοπίου (ΔΗΚΟ), ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
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 Αλλά, αν το κάνουμε διαφορετικά, να πάει ο κ. Κώστα μέσα με τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του 
Συναγερμού, μέσα στο σύστημα, να δούμε.   

 Και ο κ. Σιζόπουλος.  Να πάτε μέσα να δείτε αν καταγράφηκε.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είναι πρωτοφανή πράγματα τούτα!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό να καταγραφεί όμως, ότι δεν κάνουμε επιβεβαίωση διά χειρός ποτέ.  Εγώ είπα διά χειρός, όπως το 
κάναμε ξανά, νοουμένου ότι δεν έρχονται άλλοι μέσα.   

(Στο σημείο αυτό οι κ. Νίκος Τορναρίτης, Γιώργος Λουκαΐδης και Μαρίνος Σιζόπουλος εξέρχονται από την 
αίθουσα, με σκοπό να ελέγξουν το ηλεκτρονικό σύστημα ψηφοφορίας.) 

 Γιώργο, μη φεύγεις, γιατί μπορεί να ξαναψηφίσουμε.  Δεν ξέρεις. 

 Καθίστε κάτω, γιατί μπορεί να ξαναψηφίσουμε.   

 Ναι, κύριε Κουλλά.   

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Και στο παρελθόν διορθώθηκε η ψήφος κάποιου.  Κύριε, εγώ ψήφισα υπέρ και καταγράφηκε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι διόρθωση ψήφου τούτη. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Έγινε αρκετές φορές τούτο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ούτε καν το ζητούμε να γίνει αυτή τη στιγμή!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, να γίνει διά χειρός είναι μια λογική προσέγγιση.  Το να πούμε ότι διορθώνει την ψήφο μετά την 
ψηφοφορία δε γίνεται. 

 Ναι, κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.   

 Νομίζω ότι το αποτέλεσμα το οποίο έχει καταγραφεί… 

(Στο σημείο αυτό οι κ. Νίκος Τορναρίτης, Γιώργος Λουκαΐδης και Μαρίνος Σιζόπουλος επανέρχονται στην 
αίθουσα.) 

 Εντάξει, ήρθε ο κύριος…  Ένα λεπτό, για να δούμε το αποτέλεσμα. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είναι σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Άρα, το σύστημα δεν έκαμε λάθος.  Ψήφισε κανονικά, τον καταγράφει. 

 Οι κανονισμοί απορρίπτονται.   

 O κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Δε ζήτησα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  Δεν υπάρχουν. 



1460 

 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τα υπ’ αριθμόν 5 και 6 θέματα στην ημερήσια διάταξη θέλουμε αναβολή, αν δε 
συντρέχει επείγον λόγος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για το υπ’ αριθμόν 5 θέμα υπάρχει ένσταση για αναβολή; 

 Δεν υπάρχει, άρα αναβάλλεται. 

 Για το υπ’ αριθμόν 6 θέμα υπάρχει ένσταση για αναβολή; 

 Δεν υπάρχει, άρα αναβάλλεται. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 7 θέμα, που είναι «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα 
περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», πρόταση νόμου εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

 Έχει τροπολογία, όμως πέστε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
Νόμου, ώστε να ρυθμιστούν ζητήματα που αφορούν τη λήψη απόφασης για τερματισμό της καταβολής 
ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών 

Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος  Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ευανθία Σάββα  Ηλίας Μυριάνθους 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρίνος Μουσιούττας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Ιανουαρίου, 4 
και 18 Φεβρουαρίου 2020. Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο 
γενικός διευθυντής και λειτουργός του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς 
και εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥΔΥ και ΔΕΟΚ, του Παγκύπριου Συντονιστικού 
Συμβουλίου Εθελοντισμού (ΠΣΣΕ) και της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Συνδέσμων Ευημερίας Ηλικιωμένων 
(ΠΟΣΕΗ). Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, η ΠΕΟ, η ΣΕΚ, η Επιτροπή Κοινωνικής Πρόνοιας της Βουλής 
των Γερόντων και ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Χαμηλοσυνταξιούχων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης και οι βουλευτές 
μέλη της επιτροπής κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Μαριέλλα Αριστείδου και Λίνος Παπαγιάννης. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος 
και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών Νόμου, ώστε σε κάθε περίπτωση απόφασης για τερματισμό της 
καταβολής ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Διαχείρισης Επιδομάτων 
Πρόνοιας (ΥΔΕΠ) να έχει υποχρέωση για ενημέρωση του δικαιούχου αναφορικά με τους λόγους για τους 
οποίους η καταβολή ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος πρόκειται να τερματιστεί.  

Ειδικότερα, με την πρόταση νόμου, όπως αυτή είχε αρχικά κατατεθεί, γίνεται εισήγηση όπως, σε 
περίπτωση που η καταβολή ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος πρόκειται να τερματιστεί, ο δικαιούχος 
ενημερώνεται με συστημένη επιστολή για τη σχετική απόφαση και τάσσεται σε αυτόν προθεσμία δεκαπέντε 
(15) ημερών από την ημερομηνία παραλαβής της επιστολής, δίδοντάς του το δικαίωμα να υποβάλει στην 
υπηρεσία λόγους, δικαιολογητικά/αποδεικτικά στοιχεία που να αιτιολογούν τον μη τερματισμό της καταβολής 
ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος. Σε αντίθετη περίπτωση, η παροχή θα τερματίζεται και ο αιτητής θα 
διατηρεί το δικαίωμα υποβολής ένστασης με βάση τις πρόνοιες της ισχύουσας νομοθεσίας.  
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Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, τονίζοντας ότι σκοπός του υπουργείου και ειδικότερα της 
ΥΔΕΠ είναι η λειτουργικότητα και αποτελεσματικότητα του συστήματος παροχής επιδομάτων πρόνοιας με όσο 
το δυνατό λιγότερες γραφειοκρατικές διαδικασίες. Συναφώς, ανέφεραν ότι προωθείται η αναβάθμιση και 
καλύτερη στελέχωση της εν λόγω υπηρεσίας. Ωστόσο, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν επιμέρους 
τροποποιήσεις συγκεκριμένων προνοιών της πρότασης νόμου, οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Στην περίπτωση που η καταβολή ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος πρόκειται να τερματιστεί, ο 
δικαιούχος να ενημερώνεται με την αποστολή απλής και όχι συστημένης επιστολής, όπως σχετικά 
προβλέπεται από τις πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης νόμου, αφού, σύμφωνα με τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους, κάθε δικαιούχος υποχρεούται βάσει των διατάξεων της ισχύουσας 
νομοθεσίας να ενημερώνει την ΥΔΕΠ για την ακριβή διεύθυνση διαμονής του.  

2. Να αναστέλλεται η καταβολή του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, μέχρι να ολοκληρωθεί η 
διαδικασία εξέτασης της υπόθεσης, έτσι που να μην παρατηρούνται υπερπληρωμές τις οποίες το κράτος 
πρέπει να διεκδικήσει από πολίτες, εφόσον για τη διενέργεια δέουσας έρευνας καταδειχθεί ότι αυτοί 
είχαν εκπέσει του δικαιώματος σε παροχή ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος. 

Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της εν λόγω πρότασης 
νόμου. 

Στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης της πρότασης νόμου, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε κατά πλειοψηφία των μελών της να τροποποιήσει το κείμενο της πρότασης 
νόμου, ώστε να διαλαμβάνονται μεταξύ άλλων τα εξής: 

1. Η ενημέρωση δικαιούχου για την πρόθεση τερματισμού της παροχής ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος να γίνεται με απλή επιστολή ή ηλεκτρονικό μήνυμα αντί με συστημένη επιστολή, όπως 
προβλεπόταν στο αρχικό κατατεθέν κείμενο της πρότασης νόμου. 

2. Η προθεσμία απάντησης του δικαιούχου ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος στην αρμόδια υπηρεσία 
από δεκαπέντε (15) μέρες, που προβλεπόταν στο αρχικό κείμενο της πρότασης νόμου, να γίνει είκοσι 
(20) μέρες. 

3.  Μέχρι την ολοκλήρωση της διαδικασίας εξέτασης οικείας περίπτωσης, η καταβολή ελάχιστου 
εγγυημένου εισοδήματος αναστέλλεται. 

4. Σε περίπτωση λήψης απάντησης από τον δικαιούχο, οι προβαλλόμενοι λόγοι μη τερματισμού της 
καταβολής ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος εξετάζονται εντός εύλογου χρονικού διαστήματος το 
οποίο δεν υπερβαίνει τους δύο (2) μήνες κατά ανώτατο όριο και ενημερώνεται σχετικά ο δικαιούχος, 

5. Σε περίπτωση που ο προϊστάμενος της ΥΔΕΠ κρίνει ικανοποιητικούς τους προβαλλόμενους από τον 
δικαιούχο λόγους για μη τερματισμό της καταβολής του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, το 
καταβλητέο ποσό ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος παρέχεται αμέσως και αναδρομικά. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει τελικά τροποποιηθεί στη βάση των 
πιο πάνω. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, τα 
μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος 
της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν 
επί των προνοιών της πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει τελικά τροποποιηθεί στη βάση των πιο πάνω, 
καθώς και από νομοτεχνικής άποψης, κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων με την παρούσα έκθεση υποβάλλει την πρόταση νόμου για λήψη τελικής απόφασης στο στάδιο 
της συζήτησής της από την ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 O κ. Φακοντής. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το πρώτο που θέλω να ξεκαθαρίσω είναι ότι ως ΑΚΕΛ δεν έχουμε ζητήσει να κριθεί ως 
κατεπείγουσα και να συζητηθεί σήμερα αυτή η πρόταση νόμου.  Αυτό που έγινε είναι ότι ολοκληρώθηκε η 



1462 

 

συζήτηση στο επίπεδο της επιτροπής, με βάση τους κανονισμούς επέρασεν ο ανάλογος χρόνος και είναι 
σήμερα ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής και δεν είναι πρόταση του ΑΚΕΛ, είναι πρόταση όλης της 
κοινοβουλευτικής επιτροπής. 

 Το δεύτερο που θέλω να τονίσω είναι ότι η ρύθμιση που γίνεται έχει να κάνει με την προσπάθεια της 
επιτροπής να ρυθμίσει προβλήματα που παρουσιάζονται στην υφιστάμενη διαδικασία με βάση τον νόμο, όπου 
σε πολλές περιπτώσεις διακόπτεται είτε τερματίζεται το επίδομα του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, σε 
πολλές περιπτώσεις λόγω λανθασμένων στοιχείων.  Έτσι αποφασίσαμε, με τη σύμφωνη γνώμη και του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, να τροποποιήσουμε τον νόμο και, αντί να 
γίνεται τερματισμός περιπτώσεων που λαμβάνουν ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, να αναστέλλεται και 
παράλληλα να ζητείται η αποστολή σχετικών δικαιολογητικών στοιχείων από τον δικαιούχο, ώστε να 
αποφύγουμε και χρονοβόρες διαδικασίες, διότι η εξέταση μιας ένστασης έπαιρνε έξι με οκτώ μήνες και υπήρχε 
κόσμος ο οποίος δεν είχε άλλους πόρους ζωής και ταλαιπωρείτο αφάνταστα.  Με τη συγκεκριμένη διαδικασία 
επιχειρούμε να βελτιώσουμε την υφιστάμενη νομοθεσία και να λύσουμε πολλά προβλήματα που 
παρουσιάζονται και την ίδια στιγμή να εξοικονομηθεί και χρόνος, να αποφορτιστεί δηλαδή η ίδια η υπηρεσία. 

 Ως ΑΚΕΛ είμαστε υπέρ αυτής της πρότασης νόμου.  Αναφορικά με την τροπολογία της Συμμαχίας 
Πολιτών και των Οικολόγων, για να κάνω τοποθέτηση και επί τούτου, να πω ότι η συστημένη επιστολή η οποία 
εισηγούνται να εισαχθεί στο νομοσχέδιο ήταν και δική μας πρόταση, αλλά, μετά που ακούσαμε το υπουργείο 
ότι θα είναι χρονοβόρα διαδικασία και θα δημιουργήσει προβλήματα, κρίναμε ως καλύτερο σε πρώτη φάση να 
παραμείνουμε με τη γραπτή επιστολή, από τη στιγμή που είναι υποχρεωμένος ο δικαιούχος να δίνει τη 
διεύθυνσή του για να μπορεί να λαμβάνει το επίδομά του, και είχαμε υποσχεθεί ότι, αν δεν είναι 
αποτελεσματικό αυτό το μέτρο και δεν επιλύει το πρόβλημα, να επανέλθουμε στη συνέχεια με άλλη ρύθμιση.  
Άρα, θα τοποθετηθούμε εναντίον της συγκεκριμένης τροπολογίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η συγκεκριμένη πρόταση νόμου που είναι εκ μέρους όλων των μελών της επιτροπής 
προέκυψε κατά τη διάρκεια συζήτησης τριών άλλων προτάσεων νόμου από το Κίνημα Οικολόγων που 
αφορούσαν τη διακριτική ευχέρεια της υπουργού να μην προωθείται άμεσα η κατάργηση του επιδόματος 
εγγυημένου εισοδήματος σε περιπτώσεις που αρνείτο εργασία ο λήπτης ή σε περιπτώσεις που βρισκόταν ότι 
είχε επιπλέον καταθέσεις ή περιουσία.  Ήταν εισήγηση της υπουργού, αντί να έχει αυτή την εξουσία η ίδια, 
όπως προνοούσε η πρόταση των Οικολόγων, να υπάρχει μια διαδικασία προσωρινής αναστολής, ώστε να 
δίνεται η ευκαιρία στις υπηρεσίες να εξηγήσουν στον λήπτη γιατί αναστάλθηκε το επίδομά του και να του δοθεί 
ο χρόνος να υποβάλει τα δικαιολογητικά για το γιατί δεν πήγε στην εργασία που στάλθηκε να πάει ή γιατί 
βρέθηκε στον λογαριασμό του επιπλέον ποσό.  Συνεπώς, εμείς θεωρούμε ότι πρέπει να δίνεται όντως η 
ευκαιρία στον λήπτη να ανταποκριθεί, γι’ αυτό και η εισήγησή μας αυτή η ειδοποίηση να είναι με συστημένη 
επιστολή.  Βεβαίως, μας εξήγησε η υπουργός -και οφείλω να το πω- ότι αυτό θα δημιουργήσει κάποια 
προβλήματα.  Αλλά, εμείς θεωρούμε ότι, για να είμαστε πιστοί στις αρχικές μας προτάσεις νόμου, πρέπει να 
εξασφαλίζουμε ότι ο λήπτης θα λάβει γνώση σε σύντομο χρονικό διάστημα ότι πρόκειται να του ανασταλεί, όχι 
να του αποκοπεί, η καταβολή του ΕΕΕ, για να μπορέσει να αντιδράσει.  

 Κατά τα άλλα, θεωρούμε ότι αυτή η πρόταση της επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων της Βουλής, που ουσιαστικά εναρμονίζεται με την εισήγηση της υπουργού, είναι μια μεσαία, 
μεσολαβητική εισήγηση, θα τη δεχθούμε ως πρώτο βήμα, θα ελέγξουμε την εφαρμογή της και, αν δούμε ότι τα 
προβλήματα που υπήρχαν μέχρι σήμερα συνεχίζουν να υπάρχουν και μετά την εφαρμογή της, θα 
επανέλθουμε με τις δικές μας προτάσεις νόμου.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Βεβαίως, ανεξάρτητα από την πατρότητα αυτής της πρότασης νόμου, εμείς θεωρούμε ότι είναι μία 
πρόταση η οποία καλύπτει αρκετά κενά που έχει σήμερα η νομοθεσία σχετικά με αυτή την ευάλωτη ομάδα 
πολιτών.  Εμείς πιστεύουμε ότι ο κάθε πολίτης έχει δικαίωμα να πληροφορείται τις δυσμενείς, τις αρνητικές 
αποφάσεις και με βάση αυτές τις αποφάσεις που παίρνει το κράτος, η κυβέρνηση, η διοίκηση, θα πρέπει να 
παρέχεται η δυνατότητα στον διοικούμενο, στον επηρεαζόμενο να εκφράζει το δικαίωμά του είτε με ιεραρχική 
προσφυγή είτε σε ανώτερο ιεραρχικά όργανο.  Συνεπώς, μία από τις διατάξεις είναι αυτή και θεωρούμε ότι 
βρίσκεται προς τη σωστή κατεύθυνση άρσης ασαφειών και άρσης ιδιαίτερα της κατάχρησης του δικαιώματος 
που μπορεί να συμβαίνει πολλές φορές από πλευράς της διοίκησης. 
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 Συνεπώς, εμείς είμαστε υπέρ, γιατί επιπρόσθετα με αυτό τον τρόπο θα μπορεί να υπάρχει έλεγχος της 
νομιμότητας των αποφάσεων της διοίκησης και ιδιαίτερα αυτής της υπηρεσίας, για την οποία δυστυχώς κατά 
καιρούς μας έχουν εκτεθεί τεράστια προβλήματα, τεράστιες αδικίες με τη διακοπή των επιδομάτων χωρίς να 
πληροφορούνται οι επηρεαζόμενοι, χωρίς να ενημερώνονται και μάλιστα χωρίς να τους παρέχεται η 
δυνατότητα ένστασης και να καταργείται αυτόματα ένα δικαίωμα τη στιγμή που πολλές απ’ αυτές τις οικογένειες 
αναμένουν να λάβουν αυτό το επίδομα για να ζήσουν την οικογένειά τους.  Η αυτόματη διακοπή σημαίνει ότι 
αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν εισοδήματα, δεν έχουν οτιδήποτε να συντηρήσουν την οικογένεια.  Γι’ αυτό 
θεωρούμε ότι αυτή η πρόταση είναι θετική και θα πρέπει να την ψηφίσουμε.   

 Για την τροπολογία είμαστε εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σωστή η πρόταση.  Απλά, έχω μία παρατήρηση και έναν προβληματισμό για τους 
δύο μήνες που έχουμε ως διορία να απαντήσει το υπουργείο σε περίπτωση υποβολής των στοιχείων από τον 
αιτητή του οποίου έχει διακοπεί το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα για κάποιο λόγο.  Αυτή η πρόνοια θα 
καθυστερήσει την εξέταση αιτήσεων, νέων αιτήσεων από ανθρώπους και οικογένειες που αναμένουν να 
εγκριθεί η αίτησή τους, διότι μπορεί να μην έχουν εισοδήματα.  Άρα, πιστεύω ότι πρέπει να υπάρχει ίση 
μεταχείριση μεταξύ όλων των αιτητών, όλων των ληπτών ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος και αυτή η 
πρόνοια θα καθυστερήσει τις νέες αιτήσεις.  Κατά τα άλλα είναι πολύ καλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στην τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των βουλευτών κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών και Γιώργου Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών για την πρόταση νόμου 

«Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020»  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πρότασης νόμου, με την οποία προστίθεται στο 
βασικό νόμο νέο άρθρο 35Α, ώστε να προστεθεί σε αυτό η λέξη «συστημένη»  πριν από τη λέξη «επιστολή» 
(5η γραμμή). 

Σημειώσεις: 

1. Με την τροπολογία σκοπείται η τροποποίηση του πιο πάνω άρθρου, ώστε ο δικαιούχος ελάχιστου 
εγγυημένου εισοδήματός να ενημερώνεται για το ενδεχόμενο τερματισμού της παροχής αυτού με 
συστημένη επιστολή αντί με απλή επιστολή.   Με τον τρόπο αυτό διασφαλίζεται ότι ο δικαιούχος έχει 
σίγουρα ενημερωθεί για την πρόθεση του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
να αναστείλει την καταβολή του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, ώστε να μπορεί να προσκομίσει τα 
απαραίτητα δικαιολογητικά έγγραφα στις αρμόδιες αρχές. 

2. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ψηφίστε για την τροπολογία.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις παρόντες, τρεις ψήφοι υπέρ, τριάντα ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τρεις ψήφους υπέρ, τριάντα ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 35Α.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα παρόντες, είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019»… 

 ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Και απολογούμαι, αλλά μας εστείλατε να ελέγξουμε τον ηλεκτρονικό υπολογιστή.  Πράγματι, ελέγξαμε 
την ψήφο του κ. Σιζόπουλου, αλλά φαίνεται ότι το λάθος τελικά προήλθε από τη δική μας κοινοβουλευτική 
ομάδα.  Η βουλευτίνα μας η Ξένια Κωνσταντίνου εψήφισεν υπέρ της πρότασης της κυβέρνησης, αλλά το 
σύστημα έγραψε ότι εψήφισεν εναντίον, οπόταν υπάρχει ένα θέμα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές)  

 Εγώ δεν ισχυρίζομαι ότι έχω την απόλυτη αλήθεια, εμπιστεύομαι όμως τους υπαλλήλους της Βουλής και 
τη δήλωση της βουλευτίνας μου που λέει ότι εψήφισεν θετικά υπέρ των κανονισμών, οπόταν έχω την 
εντύπωση ότι, όπως, κύριε Λουκαΐδη, πήγαμε για να επαληθεύσουμε την ψήφο του κ. Σιζόπουλου, πρέπει να 
γίνει κατ’ ανάλογο τρόπο η ίδια, κύριε Πρόεδρε, διαδικασία και όσον αφορά την ψήφο της συναδέλφου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η σύνθεση της Βουλής τώρα δεν είναι η ίδια, τι θα γίνει, δηλαδή, πώς θα το κάνουμε;  Δεν είναι μέσα οι 
ίδιοι.  O κ. Σιζόπουλος, παραδείγματος χάριν, λείπει.  Είναι μέσα ο κ. Μυλωνάς… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι, απλώς, κύριε Πρόεδρε, τούτο που ζητούμε δεν είναι νέα ψηφοφορία.  Είναι απλώς, βάσει των 
στοιχείων της ηλεκτρονικής πληροφόρησης και των επιστημόνων που έχετε εκεί πέρα, να μας βεβαιώσουν ότι 
η ψήφος της κ. Κωνσταντίνου ήταν θετική, όπως ήταν η πρότασή της. 

 Κύριε Γεωργίου, μη με διακόπτετε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Δεν έχετε μάθει να χάνετε! 
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ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κάποιοι προσπαθούν να ποδοσφαιροποιήσουν μία πραγματικότητα!  Εμείς λέμε κάτι συγκεκριμένο.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή)  

 Κύριε Γεωργίου, σας παρακαλώ!   

 Η πρόθεση της βουλευτίνας μας ήταν να ψηφίσει θετικά.  Το μηχάνημα έγραψε αρνητικά. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές)  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, αφήστε τον να ολοκληρώσει, σας παρακαλώ! 

 Όχι, περίμενε.  Κατ’ αρχάς δεν τίθεται θέμα να γίνει ξανά ψηφοφορία.  Μπορεί να τεθεί θέμα, αν υπάρχει 
διόρθωση, να το κουβεντιάσουμε. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω επί αυτού να τοποθετηθώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα σας δώσω όλους τον λόγο.  Αλλά θα πάρεις τον λόγο, κύριε Δαμιανού, όταν τελειώσει ο άλλος που 
μιλά, για να καταλάβουμε και ποια είναι η ένστασή του και ποιος είναι ο ισχυρισμός του. 

 Να δώσω πρώτα τον λόγο στην κ. Κωνσταντίνου. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά, με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε.  Κύριε Πρόεδρε, εισάγετε, με όλο τον 
σεβασμό, μία διαδικασία ανύπαρκτη.  Είναι η Βουλή των Αντιπροσώπων.  Παρακολουθώ με ψυχραιμία από 
την αρχή.  Το έχουμε παραξηλώσει εδώ μέσα!  Να μάθουμε να χάνουμε επιτέλους!  Λυπούμαι πάρα πολύ!  
Είσαστε έτοιμοι να θυματοποιήσετε μία νέα συνάδελφό σας, για να μη χάσετε μία ψηφοφορία.  Εμείς τζιαι έτσι 
να ήταν δε θα το εγείραμε!  Είναι και θέμα συναδελφικότητας πλέον δαμέσα!  

 Επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει καμία διαδικασία με την οποία για οποιονδήποτε λόγο μετά 
από είκοσι λεπτά από μια ψηφοφορία να επιτραπεί αναθεώρηση ψηφοφορίας.  Και σας καλώ να εφαρμόσετε 
τον κανονισμό, με όλο τον σεβασμό ως Προέδρου της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κοιτάξετε, κύριε Δαμιανού, τον κανονισμό και τις αποφάσεις θα τις εφαρμόσω όπως κρίνω, ανεξάρτητα 
έντασης φωνής.  Τώρα, τούτα τα ύφη όταν μιλάτε, σας παρακαλώ, δικαίωμά σας μεν, αλλά είναι και δικαίωμά 
μου να τα επικρίνω.  

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Με όλο τον σεβασμό, είναι επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι επί προσωπικού, ναι. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Αιτείται ένας βουλευτής στην ολομέλεια, εφόσον δεν προσβάλλει συναδέλφους, είναι επιλογή δική του.  
Με όλο τον σεβασμό, μαθήματα συμπεριφοράς δε δέχομαι!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως είναι επιλογή δική του, αλλά… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Προηγουμένως ωρύονταν από το βήμα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …πήρες τον λόγο, χωρίς να σου τον δώσω! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Σας παρακαλώ, ήμουν ο πρώτος ομιλητής!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Δεν έχει σημασία.  Εγώ διώ τον λόγο… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν θέλετε να βάλετε το μηχάνημα να σας διά τον λόγο, να το κάμετε.  Εγώ διώ τον λόγο! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μου είχατε δώσει τον λόγο!  Εάν ενοχλούν αυτά που λέω, είναι δικαίωμά σας.  Με όλο 
τον σεβασμό ήμουν ο πρώτος ομιλητής, γι՚ αυτό και μίλησα.  Επαναλαμβάνω, δεν επιτρέπει ο κανονισμός 
οποιαδήποτε αλχημεία από αυτές που υπονοούν κάποιοι ότι ενδεχομένως να αποδεχτείτε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Κωνσταντίνου έχει τον λόγο. 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, με όλο τον σεβασμό προς τον καθένα και την καθεμία από εσάς, 
δε χρειάζομαι δικηγόρους ούτε χρειάζεται να υπονοεί οποιοσδήποτε ποια ήταν η πρόθεσή μου.  Είμαι εξ 
εκείνων που είμαι σ՚ αυτή την ολομέλεια από το πρώτο λεπτό, δεν έχω κουνηθεί ρούπι από τη θέση μου και η 
πρόθεσή μου ήταν βεβαίως να υπερψηφίσω μαζί με την υπόλοιπη κοινοβουλευτική μου ομάδα το 
συγκεκριμένο.  Αυτή είναι η υπεύθυνή μου δήλωση.  Δεν είχα πάρει χαμπάρι ότι δεν πέρασε η ψήφος μου μέσα 
στο σύστημα.  Δε λέμε σε καμία περίπτωση να επαναλάβουμε την ψηφοφορία -έχει δίκαιο ο Πρόεδρος της 
Βουλής- εκείνο το οποίο λέω, το οποίο είναι απόλυτα λογικό και δεν έχει να κάμει με το ποιος κερδίζει ή με το 
ποιος χάνει, είναι ότι έγινε ένα τεχνικό λάθος, το οποίο με αφορά, με φέρνει σε πολύ δύσκολη θέση και με 
εκθέτει και παρακαλώ όπως διορθωθεί.  Τίποτα περισσότερο και τίποτα λιγότερο!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Κωνσταντίνου, ένα λεπτό.  Εδώ… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Περίμενε να ακούσετε.   

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Τι να ακούσω, κύριε Πρόεδρε; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εν μπορούμε να κάμουμε συζήτηση!   

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά να ζητάτε τον λόγο!  Εγώ έπρεπε να ήμουν αλλού για πολύ σοβαρό λόγο, ανέβαλα ραντεβού 
με ξένο πρέσβη για τρία τέταρτα και όλοι εσείς, που εφοάστουν να ՚ρτετε δαμαί να συνεδριάσετε, εν σταματάτε 
να μιλάτε τζιαι μάλιστα παίρνετε τζιαι τον λόγο μόνοι σας! 

 Σας παρακαλώ, εδώ δεν τίθεται θέμα ξανά ψηφοφορίας.  Το μόνο θέμα που τίθεται είναι αν έκαμε λάθος 
το ηλεκτρονικό σύστημα.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τριάντα δευτερόλεπτα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να δώσω τον λόγο πρώτα στον κ. Λουκαΐδη και μετά σε εσάς, παρ՚  όλο που είσαστε αρχηγός… 
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ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μπορεί να μη χρειαστεί… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μόλις μίλησε η κ. Κωνσταντίνου… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μπορεί να μη χρειαστεί… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είναι απλά τα πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, θα διακόψω και θα κάμω έρευνα εκτός Βουλής και θα επανέλθουμε εντός της ημέρας 
γι՚ αυτό το θέμα, εάν δε ζητάτε τον λόγο! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αφού εδώσετέ μου τον λόγο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έδωσά σας τον λόγο και θέλει ο κ. Αβέρωφ για τριάντα δευτερόλεπτα, αν μπορείτε, να σας διακόψει να 
μιλήσει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ήδη έχει μιλήσει η κ. Κωνσταντίνου… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το αίτημα έν՚ ‘πού τη δεξιά πλευρά, κύριε Λουκαΐδη.  Αφήστε να μας πουν το αίτημά τους καταρχάς.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζούμε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ξένια Κωνσταντίνου) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Κωνσταντίνου, θέλω να σας παρακαλέσω να πάτε μέσα μαζί με τον γραμματέα να δείτε αν στις 
προηγούμενες ψηφοφορίες φαίνεται το όνομά σας ότι εψηφίσετε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε…   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Γιατί προκαταβάλλετε;  Ευχαριστώ για την έλλειψη εμπιστοσύνης φυσικά, διότι με κάμνει να είμαι πιο 
προσεκτικός!  Γιατί προκαταβάλλετε τι θα πω και τι θα κάμω;   

 Παρακαλώ, κύριε Νεοφύτου. 
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ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ξεκινώ από μία θέση.  Ως Δημοκρατικός Συναγερμός δε ζητούμε καμιά αλλαγή, να το ξεκαθαρίσω αυτό 
το πράμα.  Ήταν είκοσι είκοσι, έληξε.  Έληξε!  Όμως ζούμε συνθήκες τους τελευταίους μήνες και εντός και 
εκτός Βουλής μ՚ έναν αυταρχισμό πρωτόγνωρο, που δεν έχει να κάμει με δημοκρατικά θέσμια!  Και, αν κάτι 
ψέγουμε, είναι γιατί κάποιοι αρνήθηκαν την πρότασή σας -και κακώς δεχτήκατε, από τη στιγμή που υπήρχε 
αμφισβήτηση- να γίνει ψηφοφορία διά χειρός.  Έληξε όμως.  Δεν εγείρουμε το ζήτημα.  Οι κανονισμοί δεν 
έχουν εγκριθεί.  Τέλος.  Τελεία και παύλα!   

 Αλλά, κύριε Πρόεδρε, για αυτό τον αυταρχισμό που ζούμε και εντός και εκτός Βουλής το τελευταίο 
διάστημα έχετε και εσείς ευθύνη, ως Πρόεδρος του εκλελεγμένου σώματος.  Δεν είναι θέμα κάποιων αν ο 
Πρόεδρος της Βουλής αποφασίσει ότι για επικύρωση μίας ψηφοφορίας πρέπει να γίνει διά ανατάσεως της 
χειρός.  Κακώς έχετε ενδώσει.  Έληξε όμως.  Οι κανονισμοί δεν έχουν περάσει.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ώσπου είναι έτσι τα πράγματα… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αν ξαναβκούμε εξουσία, εννά σας βάλουμε ούλλους μέσα!  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Αβέρωφ, σε παρακαλώ! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ώσπου είναι έτσι τα πράγματα, έχει γίνει σεβαστή… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι, περιοριστείτε εις το θέμα διαδικασίας! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Κύριε Πρόεδρε, απαιτώ να ανακαλέσει αυτό που ανέφερε ο πρόεδρος του Συναγερμού, επειδή άκουσα 
αυτό που είπε.  Προσωπικά θα αποχωρήσω, αν δεν ανακαλέσει την πρόκληση την τελευταία «αν βκούμε 
εξουσία, θα σας κλείσουμε ούλλους μέσα»!  

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απολογούμαι, αν είπα ούλλους μέσα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το ανακάλεσε, εντάξει. 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά) 

 Το ανακάλεσε…   

 Τι είπετε, κυρία Κουκουμά; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έκλεισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι είπες;  Εσύ το ανακαλείς τούτο που είπες τωρά; 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Όταν σε προκαλούν ότι, αν βκουν, εννά μας βάλλουν μέσα τζιείνοι που το κάμναν…  Συγγνώμη, εν 
μπορούμε να ακούμε τζιαι να κάμνουμε πως εν ακούμε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορείτε να το ανακαλέσετε, όπως ο κ. Δαμιανού εκάλεσε τον κ. Νεοφύτου και το ανακάλεσε;   
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ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Αν το ανακάλεσε, ανακαλώ τζιαι εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δύο σχόλια.  Εγώ να ξεκαθαρίσω ότι, εάν υπήρχε η πρόθεση να συνεχιστεί η συζήτηση 
και η αμφισβήτηση του αποτελέσματος της ψηφοφορίας, είχαμε αποφασίσει ότι θα αποχωρούσαμε από την 
ολομέλεια -και το λέω μετά λόγου γνώσεως τι λέω, δε συνηθίζουμε να κάμνουμε κάτι τέτοιο- και να 
αποφασίζατε ότι θέλατε οι υπόλοιποι και εσείς.  Γιατί, επιτρέψετέ μου να ξεκινήσω με τούτο, όπως είχαμε 
προβλέψει και όπως είχαμε καταγγείλει με την έναρξη της συνεδρίας τούτης της ολομέλειας, αυτή η Βουλή έχει 
γίνει ρεζίλι!  Τα όσα είπαμε εις την αρχή της συνεδρίας έχουν επιβεβαιωθεί όχι μόνο με τη συζήτηση που έγινε 
επί του συγκεκριμένου θέματος, αλλά και με τα όσα ακολούθησαν και συζητούμε σήμερα.   

 Την ώρα που ο κόσμος, αυτή την ώρα, αγωνιά από την τεράστια απειλή που έχει η χώρα μας σε σχέση 
με τη δημόσια υγεία, έχουμε στείλει τα χειρότερα μηνύματα!  Γι՚ αυτό το θέμα είμαστε σήμερα και 
συνεδριάζουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο καθένας να αναλάβει την ευθύνη για τα μηνύματα που έστειλε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ!  Δεν εδιακόψετε τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου που είπε βαρετές κουβέντες! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τον εδιάκοψα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Σας παρακαλώ!  Εν τον εδιακόψετε, την ώρα που έλεε τες βαρετές κουβέντες!  Βαρετές κουβέντες!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάρτε τα πρακτικά, κύριε Λουκαΐδη, και θα δείτε ότι παρενέβηκα και του είπα να… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αφήστε με να μιλήσω!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάρτε τα πρακτικά, διότι τούτη την ιστορία «δεν εδιάκοψα» έν՚ πολλές φορές που την κάμνετε 
τελευταίως!  Εδιάκοψα! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Λοιπόν, αυτή η Βουλή έγινε ρεζίλι.  Και κάποιοι θέλουν να συνεχίσουν το ρεζιλίκι, αμφισβητώντας το 
αποτέλεσμα της ψηφοφορίας, μετά που προχωρήσαμε σε άλλα θέματα, μετά που επήαμεν τζιαι είδαμεν το 
αποτέλεσμα της ψηφοφορίας στην αίθουσα μέσα.   

 Και έρχομαι στο δεύτερο:  Τελικά διερωτώμαι πόσο εύκολο είναι για κάποιους να αναποδογυρίζουν την 
πραγματικότητα!  Ποιος είναι ο αυταρχικός;  Τζιαι ποιος έν՚ τζιείνος που υπερασπίζεται τες δημοκρατικές 
διαδικασίες;   

 Σας έχουμε δει, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου, όποτε χάνετε σε μια ψηφοφορία, να κάμνετε τα ίδια και να 
αμφισβητείτε μέχρι τέλους, γιατί δεν μπορείτε να αποδεχτείτε ότι εχάσετε μια ψηφοφορία.  Και, επειδή 
προφανώς είναι τόσο σημαντικό αυτό το θέμα -του ρουσφετιού, επαναλαμβάνω, κοινοβουλευτικού ρουσφετιού 
από κάποιους- θα αμφισβητούσατε μέχρι τζιαι το τέλος της ολομέλειας το αποτέλεσμα.  Είναι ντροπής 
πράγματα αυτά!  Ξαναλέω, είναι ντροπής πράγματα!  Και αυτός είναι ο αυταρχισμός!  Πέστε μου πότε θα 
τελειώνουμε με τες διαδικασίες και πότε θα ξέρουμε ότι εψηφίστηκεν ένα νομοσχέδιο, αν εισάξουμε τέτοιου 
είδους πρακτικές!  Πέστε μου πότε θα ξέρουμε!  Πέστε μου σε ποιο άλλο κοινοβούλιο γίνεται κάτι ανάλογο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι ανάλογο, κύριε Λουκαΐδη, για να καταλάβω; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να κρίνουμε μια ψηφοφορία στην ψήφο και να συνεχίζεται η αμφισβήτηση μέχρι τέλους! 
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ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ποια αμφισβήτηση;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η αμφισβήτηση του αποτελέσματος.  Έχετε αποδεχτεί στο τέλος -και το πιστώνουμε- ότι δεν 
αμφισβητείτε…   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εζήτησα να σας προλάβω. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εζήτησα να σας προλάβω… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …με συγχωρείτε και πάλι.  Μη μας θεωρείτε ηλίθιους!  Σεβαστείτε τη νοημοσύνη μας τζιαι του κόσμου!  
Ο κ. Τορναρίτης αυτό είπε;  Η κ. Ξένια Κωνσταντίνου αυτό είπε;  Εθέλετε αλλαγή αποτελέσματος τζιαι 
ψηφοφορίας!   

 Λοιπόν, εγώ τελειώνω… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 …αλλά πρέπει να τελειώσει, κύριε Πρόεδρε, αυτή η συζήτηση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εσείς τη συνεχίζετε, κύριε Λουκαΐδη μου.  Η συζήτηση ετέλειωσεν από καιρό. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ετέλειωσεν από καιρό; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ετέλειωσεν από καιρό;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, ετέλειωσεν η συζήτηση. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μετά από τες θέσεις που εξέφρασε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου.  Δεν αμφισβητεί το αποτέλεσμα, θέλει να γίνει… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου δεν είπε άλλα πράματα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν είπε τζιαι άλλα πράματα βαρετά;  Απέσυρε εκείνο που απέσυρε.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απέσυρε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Καλώς το απέσυρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να το συζητήσουμε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εν είπε άλλα βαρετά;  Εν έπρεπε να μιλήσουμε, κύριε Πρόεδρε;  Με όλο τον σεβασμό!  Λέω λοιπόν 
τωρά που απαντήσαμε, αν θέλετε να το συνεχίσουμε, να το συνεχίσουμε βέβαια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ εν έχω πρόβλημα.  Να μείνετε δαμαί να το συνεχίσετε, όπως εκάμετε και αλλού. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η εισήγησή μας είναι να τερματιστεί, γιατί απλώς περισσότερο ρεζίλι γίνεται με ευθύνη κάποιων, όχι 
όλων, αυτό το κοινοβούλιο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι ο δράστης της αποκαλύψεως του λάθους, αν έν՚ λάθος, όμως, για να ՚μαστε 
έντιμοι, σωστοί, έγινε τι έγινε, αλλά πρέπει να ξέρουμε το εξής:  Εζήτησα από την κ. Ηλιάδη, τη διευθύντρια των 
κοινοβουλευτικών επιτροπών, να με πάρει για πρώτη φορά εις το δωμάτιο που γίνεται ο ηλεκτρονικός έλεγχος.  
Ρώτησα τον κ. Αβέρωφ:  «Πόσους βουλευτές έχεις;»  «Δεκατρείς».  Εμείς είμαστε μετρημένοι εδώ.  Πράγματι 
διεπιστώθη ότι έναν συνάδελφο από τον Δημοκρατικό Συναγερμό δεν τον κατέγραψε το σύστημα.  Όπως 
γίνεται η ψηφοφορία εκεί πρέπει να δίνεται κάποιος χρόνος ένας που ψηφίζει να μπορεί να δει το όνομά του, 
διότι είναι με τόση ταχύτητα που αλλάσσει.  Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι στη συγκεκριμένη ψηφοφορία ήταν 
είκοσι ένα υπέρ και είκοσι κατά.  Αυτή είναι η πραγματικότητα.  Και τα άλλα που λέγονται είναι εκ του περισσού 
και μη αληθή.  Το σύστημα δεν κατέγραψε μία συνάδελφο από τον Δημοκρατικό Συναγερμό που όντως 
εψήφισεν.  Αυτό είναι που έγινε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, μπορεί έτσι να έγινε, αλλά, όταν πατάτε, μπροστά σας όταν κοιτάξετε, φαίνεται.  Το ένα.  Το 
δεύτερο, μπορεί να υπήρχε πρόβλημα με το σύστημα, στο κουμπί εκεί. Έλεγξα κατά πόσο έχουν καταγραφεί οι 
προηγούμενες ψηφοφορίες της κ. Κωνσταντίνου και έχουν καταγραφεί.  Επομένως, μένω μέχρι εδώ. 

 Παρακάτω.  Όσον αφορά τον κ. Λουκαΐδη, είναι ο ίδιος που έτυχε να αμφισβητήσει ψηφοφορία και έγινε 
μετά διά χειρός και έγινε ξανά εξέταση.  Και αυτό που λέει ότι δεν συνέβη σε άλλες Βουλές, συνέβησαν δικής 
του αιτήσεως εις αυτή τη Βουλή, για να λέμε όλη την αλήθεια.   

 Από εκεί και πέρα, ο μόνος τρόπος που θα μπορούσαμε να ξαναεξετάσουμε το θέμα ή αν εβρέθετουν 
σειρά…  Να σας πω και τη δική μου τοποθέτηση, δεν έχω τίποτε να κρύψω, γιατί είμαι πάντα αντικειμενικός και 
το γνωρίζετε και αυτοί που σήμερα μου κάμνετε κριτική.  Θα προβληματιζόμουν μόνο και θα σας έθετα σε 
προβληματισμό, αν φαινόταν ότι προηγούμενες ψηφοφορίες που εψήφισεν η κ. Κωνσταντίνου δεν 
καταγράφηκαν.  Το έλεγξε ο κ. Κώστα και η κ. Κωνσταντίνου και αυτό δεν έγινε και θα ήταν παρατραβημένο να 
υποθέσω ότι μόνο στο τελευταίο που υπήρχε ισοψηφία είκοσι είκοσι ήταν το πρόβλημα.  Από εκεί και πέρα, 
κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου, δέχομαι οποιαδήποτε ευθύνη, γιατί δεν επέμενα εις τη διά χειρός ψηφοφορία, αλλά 
από την άλλη να δεχτούν και όλοι την ευθύνη για τον έλεγχο του τρόπου που ψηφίζουν.   

 Εδώ όμως και με τούτο θεωρώ ότι λήγει η συζήτηση, εκτός αν έχετε κάτι που θέλετε να πείτε. 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή κάποιοι μιλούν και για το επίπεδο της Βουλής τζιαι για την εικόνα που στέλνουμε, 
κάποτε οι αλήθειες πρέπει να λέγονται, όσο αγαπητοί και αν είναι και όσο σκληρά και αν πρέπει να τες πούμε.  
Η καλή μέρα έν՚ ՚πού το πρωί που φαίνεται.  Εδώ, πριν ξεκινήσει η ολομέλεια, εκτός διαδικασίας, εκτός 
ατζέντας, εφάμεν όλοι μια ρετσινιά του ρουσφεθκιού.  Ούτε ανοίξαμε το στόμα μας να απαντήσουμε, για χάρη 
των συνθηκών που περνά η πατρίδα μας, τζιαι εσυνέχισεν η επίθεση συνεχόμενα.  Εάν εφτάσαμεν δαμαί που 
εφτάσαμεν, ας αναλογιστούν πρώτοι ποιοι εβάλαν τη βενζίνη και άναψαν το σπίρτο.  Έν՚ εύκολο να κατηγοράς 
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κάποιους, είχαμε πολλή υπομονή τζιαι εν απαντήσαμε, αλλά όι να βκείτε τζιαι που πάνω!  Έσιει τζιαι η 
υπομονή τα όριά της!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πολύ απλά, κύριε Πρόεδρε, τη φωθκιά τη βάζει εκείνος που προβαίνει σε πράξεις πυρπόλησης και όχι 
εκείνος που τις καταγγέλλει.   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, για να καταλάβω, κύριε Πρόεδρε, αφού μου δίνετε τον λόγο, είμαι ο τελευταίος.  Αυτά που 
εζήτησε και επέβαλε το ΑΚΕΛ δεν τα δέχεται για τους υπόλοιπους.  Πολύ απλά, δάσκαλε, που δίδασκες τζιαι 
νόμο δεν εκράτεις!  Αυτή έν՚ η πραγματικότητά σας! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Νομίζω πρέπει να μιλήσουμε λίγο με τη φωνή της λογικής.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μιλήσουμε με τη λογική; 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Με τη φωνή της λογικής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Σκεφτείτε να δεχτούμε μια διαδικασία η οποία μετά από δέκα λεπτά, μετά ’πού πέντε λεπτά, μετά ʼπού 
έννα πάμε σε άλλο θέμα, να ξαναπάμε να μετρήσουμε.  Έν’ ’πού τζειαμαί που ξεκίνησε η όλη ιστορία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Δεν εξεκίνησεν κανένας…  

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ένα λεπτάκι, συγγνώμη.   

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εσείς… 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Επιτρέπεται; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφήστε τον να ολοκληρώσει. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Από τη στιγμή λοιπόν που τελικά καταλήξαμε ότι το αποτέλεσμα της ψηφοφορίας είναι αυτό που 
καταγράφηκε πάνω στον πίνακα, το θέμα πρέπει να λήξει.  Έτσι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, έληξε το θέμα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ωραία! 

 Από εκεί και πέρα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Έληξε το θέμα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 …λέχθηκαν πάρα πολλά που ήταν και εκτός τάξης και προσβλητικά.  Επομένως, νομίζω ότι πρέπει να 
δείχνουμε και μια αυτοσυγκράτηση, για να διατηρούμε και το όνομα της Βουλής τουλάχιστον τζειαμαί που είναι, 
που δεν είναι και καλή η θέση. 

 Ξεκίνησε όντως στραβά η συζήτηση -δεν είναι από εμάς- όταν συζητήσαμε το θέμα αν θα έπρεπε να 
συνέλθει Βουλή όλη, τζιαι ύστερα, άμα μετρούμε τζιαι τις ψήφους, μες το σκεπτικό μας πρέπει να βάλουμε και 
το εξής:  Ένα είναι να έρχεται η Βουλή να συνεδριάζει τζιαι κάποιος να είναι στο εξωτερικό ή αλλού και να μην 
μπορεί να προσέλθει και άλλο λόγω της έκτακτης κατάστασης με τον κορωνοϊό να είναι αυτοπεριορισμένος και 
να μην μπορεί να παρευρίσκεται.  Τζιαι τούτο πρέπει να το υπολογίσουμε, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή, αν ήμουν αυτοπεριορισμένος εγώ, δε θα συνεδριάζατε;  Γιατί τις υπόλοιπες επιτροπές τες 
εκάμετε την προηγούμενη εβδομάδα, που απουσίαζε ο Πρόεδρος της Βουλής; 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Έννεν για τούτο που σας είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αλλά; 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Όταν κάποιος είναι ομάδας υψηλού κινδύνου και δεν μπορεί να… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε μας ενημέρωσε κανένας για τέτοιο. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ε, μα, εντάξει.  Είνταμπου ’ννά πουν, ότι λείπουν… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Λείπουν τρεις. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ακριβώς!  Λείπουν τρεις της κοινοβουλευτικής μας ομάδας, διότι είναι σε αυτή την ομάδα που λέμε 
υψηλού κινδύνου και επέλεξαν να μην έρθουν, διότι υπάρχουν τα μέτρα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Το λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισηγούμαι και μετά από αυτήν την εξέλιξη όπως τα υπόλοιπα 
θέματα αναβληθούν. 

 Δε θα γίνει ούτε η σύσκεψη των αρχηγών που προγραμμάτιζα για ευνόητους λόγους και λόγω του 
κλίματος, αλλά και λόγω του χρόνου.  Θα σας ειδοποιήσω για σύσκεψη αρχηγών, για να δούμε τι να γίνει με 
τον τρόπο λειτουργίας της Βουλής από τούδε και στο εξής. 

 Πολύ λυπάμαι για το ότι κλείνουμε στην πιο κρίσιμη ώρα -που έπρεπε να είμαστε ήρεμοι και ομόφωνοι 
και με συναινέσεις- με έναν πολύ άσχημο τρόπο.  Ο καθένας ας αναλάβει τες δικές του ευθύνες για το κλίμα 
που δημιουργήθηκε.  Εγώ τες δικές μου τες αναλαμβάνω. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.394, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Σε αρκετές κοινότητες υπάρχουν εντός οικιστικών περιοχών τεμάχια τα οποία είναι περίκλειστα λόγω 
έλλειψης οδικού δικτύου, με αποτέλεσμα οι ιδιοκτήτες τους να μην μπορούν να τα αξιοποιήσουν.  Πέραν 
τούτου, η διαδικασία για εγγραφή δρόμων είναι τόσο χρονοβόρα, που στο τέλος οι ενδιαφερόμενοι αναζητούν 
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άλλες λύσεις.  Αυτό το φαινόμενο έχει αποτέλεσμα πολλές κοινότητες να έχουν μεγάλες εκτάσεις εντός 
οικιστικών ζωνών, αλλά να μένουν για χρόνια αναξιοποίητες. 

 Ως εκ τούτου, η εισήγηση από αρκετές κοινότητες είναι όπως για τα τεμάχια αυτά, που βρίσκονται εντός 
των οικιστικών περιοχών, να υπάρχει εκ των προτέρων υποχρέωση για παραχώρηση συγκατάθεσης για 
κατασκευή δημόσιων δρόμων και, σε περίπτωση άρνησης, να αφαιρούνται από τις οικιστικές ζώνες. 

 Με βάση τα πιο πάνω ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το 
αίτημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.395, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Αναφορικά με απάντηση που λάβαμε από το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, με ημερομηνία 23 Αυγούστου 2018 και με αρ. 23.06.011.02.426, με θέμα την ένταξη του 
“μαυρόλαδου” στα συστήματα ποιότητας των γεωργικών προϊόντων και τροφίμων ως προϊόντος 
προστατευόμενης ονομασίας προέλευσης (ΠΟΠ) και προστατευόμενης γεωγραφικής ένδειξης (ΠΓΕ), θα 
θέλαμε ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία; 

2. Έχουν πραγματοποιηθεί όλες οι χημικές, βιολογικές/μικροβιολογικές αναλύσεις των δειγμάτων 
“μαυρόλαδου” από το Γενικό Χημείο του Κράτους; 

3. Αν ναι, ποια είναι τα αποτελέσματα των εργαστηριακών ελέγχων; 

4. Αν όχι, πότε αναμένεται να ολοκληρωθούν οι έλεγχοι; 

5. Ποια είναι τα επόμενα βήματα και ποιοι σχεδιασμοί υπάρχουν από το υπουργείο, ούτως ώστε να 
ενταχθεί το “μαυρόλαδο” ως προϊόν ΠΟΠ και ΠΓΕ;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.396, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Στην κοινότητα Δρούσειας στην επαρχία Πάφου πριν από είκοσι χρόνια είχε ληφθεί απόφαση από το 
Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος όπως κατασκευαστεί μικρό φράγμα στον 
ποταμό “Κρύα Βρύση” με σκοπό την άρδευση των γεωργικών εκτάσεων. 

 Η απόφαση αυτή κοινοποιήθηκε και στη Βουλή μετά από σχετική ερώτηση. 

 Με βάση αυτά, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα σε ποιο στάδιο βρίσκεται η 
υλοποίηση αυτής της απόφασης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.397, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Με βάση την έντονη παράνομη μεταναστευτική ροή που παρατηρείται στην Κύπρο τα τελευταία χρόνια, 
έχει διαπιστωθεί να υπάρχει σε κάποιες κοινότητες αυξημένη εγκατάσταση των ατόμων αυτών που αιτούνται 
πολιτικό άσυλο, που πολλές φορές ξεπερνά το 20% του τοπικού πληθυσμού και αλλοιώνει τον δημογραφικό 
χαρακτήρα. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο υπάρχει 
οποιοσδήποτε σχεδιασμός για τον τρόπο, τον τόπο και τον αριθμό των ατόμων αυτών που εγκαταστάθηκαν 
στις κοινότητες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.398, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Στον δρόμο Πόλης Χρυσοχούς-Δρούσειας, λόγω των έντονων βροχοπτώσεων, έχουν δημιουργηθεί 
σοβαρά προβλήματα με κατολισθήσεις χώματος και έχουν καταστραφεί τα ερείσματα του δρόμου.  Ως εκ 
τούτου, απαιτείται η ουσιαστική βελτίωση του δρόμου αυτού τόσο με την κατασκευή τοίχων αντιστήριξης όσο 
και με την επίστρωση μπετόν ή/και πρέμιξ ή/και δημιουργία ξέβαθων ντούσκεμε στα ερείσματα.  

 Με βάση τα πιο πάνω, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς προσεγγίζει τα πιο πάνω ζητήματα και τι σχεδιασμοί γίνονται για την ουσιαστική βελτίωση 
του δρόμου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.399, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου 

 «Αναφέρομαι στη νομοθεσία για την εφαρμογή της ιατρικώς υποβοηθούμενης αναπαραγωγής (ΙΥΑ) και 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 
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1. Ποια η πρόθεση του υπουργείου να αναθεωρήσει το άρθρο 21 (5), ούτως ώστε, σε περίπτωση που 
μονήρες άτομο επιθυμεί να αποκτήσει παιδί με μεθόδους ΙΥΑ, να μη χρειάζεται να υποβάλλει αίτηση για 
έγκριση στο Συμβούλιο ΙΥΑ;  

2. Ποια η πρόθεση του υπουργείου να αναθεωρήσει τη διαδικασία για απόκτηση τέκνου με παρένθετη 
μητέρα, ούτως ώστε αυτή να εφαρμόζεται όχι μόνο σε ζευγάρια (όπως προνοείται στα άρθρα 22-25), 
αλλά και σε μονήρη άτομα;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.400, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Μετά από δημόσιες καταγγελίες των επαγγελματιών υγείας που ανήκουν στην ΠΑΣΥΔΥ, έχουμε 
ενημερωθεί ότι στο νοσοκομείο και στα κέντρα υγείας στη Λευκωσία πρέπει ο ασθενής να καταβάλει το ποσό 
των 7 ευρώ, για να του χορηγηθεί ενέσιμη θεραπεία, σε αντίθεση με τις υπόλοιπες επαρχίες όπου η 
χορήγηση είναι δωρεάν. 

 Επίσης ενημερωθήκαμε ότι στην επαρχία Λευκωσίας γίνονται δεκτά παραπεμπτικά ιδιωτών για 
φυσιοθεραπεία, σε αντίθεση με τις υπόλοιπες επαρχίες όπου απαιτείται παραπεμπτικό από γιατρό του 
δημοσίου. 

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο 
δεν ακολουθείται η ίδια διαδικασία σε όλες τις επαρχίες σε σχέση με τα παραπάνω.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.401, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Τον Μάρτιο του 2019 η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε τον “περί Ηλεκτρονικής Υγείας Νόμο του 
2019”.  Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Ποιες διατάξεις του εν λόγω νόμου έχουν τεθεί σε ισχύ (σύμφωνα με τη νομοθεσία υπάρχει η 
δυνατότητα καθορισμού διαφορετικών ημερομηνιών έναρξης ισχύος για διαφορετικές διατάξεις του 
νόμου); 

2. Έχει συσταθεί η Εθνική Αρχή Ηλεκτρονικής Υγείας και, εάν ναι, από ποια μέλη απαρτίζεται; 

3. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία δημιουργίας της Ενιαίας Τράπεζας Ηλεκτρονικών Φακέλων 
Υγείας και καταχώρησης δεδομένων στην τράπεζα, όπου σύμφωνα με τη νομοθεσία αποθηκεύεται ο 
Ηλεκτρονικός Φάκελος Υγείας του πολίτη; 

4. Σε ποιο ποσό έχει υπολογιστεί το τελικό κόστος υλοποίησης της νομοθεσίας έναν χρόνο μετά την 
ψήφισή της; 

5. Ποια ευρωπαϊκά κονδύλια έχει εξασφαλίσει η Εθνική Αρχή Ηλεκτρονικής Υγείας και ποιο ποσοστό του 
συνολικού προϋπολογισμού καλύπτουν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.402, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Μετά από δημόσιες καταγγελίες της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Ασθενών Κύπρου, παρακαλούμε τον 
αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει γιατί δε γίνεται συνεχής τροφοδότηση των θαλάμων με σεντόνια στα 
Νοσοκομεία Λευκωσίας και Πάφου, όταν όλοι οι εμπλεκόμενοι δηλώνουν ότι οι λινοθήκες των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων είναι γεμάτες.  Ποια μέτρα προτίθεται να λάβει το αρμόδιο υπουργείο για την καθημερινή 
έλλειψη η οποία παρατηρείται, με αποτέλεσμα να αναγκάζονται οι νοσηλευτές να ζητούν από τους συγγενείς 
των ασθενών να προμηθεύονται τα σεντόνια και τα μαξιλάρια από το σπίτι τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.403, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Μετά κι από το πρώτο επιβεβαιωμένο θετικό κρούσμα κορωνοϊού στη Θεσσαλονίκη, παρακαλούνται οι 
αρμόδιοι υπουργοί να ενημερώσουν αναλυτικά τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχουν λάβει και 
λαμβάνουν σε σχέση με αυτή την εξελισσόμενη επιδημία από τον νέο κορωνοϊό COVID-19. 

Είναι σε ετοιμότητα οι αρχές του κράτους να αντιμετωπίσουν παρόμοια περιστατικά στην Κύπρο; 
Γίνονται οι κατάλληλοι έλεγχοι στα λιμάνια, στα αεροδρόμια, στα οδοφράγματα; Έχουμε τον απαραίτητο 
εξοπλισμό; Ακολουθούμε τα πρωτόκολλα και τις κατευθυντήριες οδηγίες του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας 
και του Ευρωπαϊκού Κέντρου Πρόληψης και Ελέγχου Νόσων ECDC;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.404, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός μάς ενημερώσει κατά πόσο οι δρόμοι Γρίβα Διγενή και 25ης 

Μαρτίου στο Παλαιομέτοχο ανήκουν στην αρμοδιότητα του Τμήματος Δημοσίων Έργων και, αν ναι, πότε 
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αναμένεται οι αρμόδιοι να προβούν σε νέα επικάλυψη του οδοστρώματος ή και ανακατασκευής τους λόγω της 
κακής κατάστασής τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.405, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός μάς ενημερώσει: 

1. για το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των διάφορων φάσεων του περιμετρικού δρόμου Λευκωσίας και  

2. κατά πόσο υπάρχει στους σχεδιασμούς του έργου πρόνοια για άμεση έξοδο/πρόσβαση προς την 
κοινότητα Παλιομετόχου και, αν όχι, γιατί δεν προκρίνεται η δημιουργία τέτοιας πρόσβασης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.406, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες 
που γίνονται, ώστε να λειτουργήσει σωστά το εξατάξιο γυμνάσιο-λύκειο Δερύνειας, σύμφωνα με απόφαση που 
ελήφθη από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 6 Νοεμβρίου 2019, μετά από πρόταση του Υπουργού Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.407, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται ο σχεδιασμός για την ανέγερση και τη λειτουργία του Περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου 
Βορόκληνης-Λειβαδιών.  Όπως έχω πληροφορηθεί, ο δήμαρχος Λειβαδιών και ο πρόεδρος του κοινοτικού 
συμβουλίου Βορόκληνης έχουν συμφωνήσει και προσυπογράψει τη λειτουργία του σχολείου και μάλιστα έχουν 
υποδείξει και συγκεκριμένο χώρο για την ανέγερσή του.  Η συμφωνία  επιτεύχθηκε σε σύσκεψη στην παρουσία 
του Διευθυντή Δημοτικής Εκπαίδευσης, του Διευθυντή των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και του συμβούλου του υπουργού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.408, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα ακόλουθα 
σχετικά με τους εργαζομένους στη ΣΕΔΙΠΕΣ: 

1. Τι θα γίνουν οι εργαζόμενοι, όταν σταματήσει το κράτος να χρειάζεται τις υπηρεσίες τους;  Θα τους 
διώξουν ή θα τους στείλουν σε άλλες υπηρεσίες του δημοσίου;  Θεωρούνται δημόσιοι υπάλληλοι; 

2. Γιατί το κράτος δίνει δουλειές π.χ. στην ALTAMIRA και πληρώνει, τη στιγμή που θα μπορούσαν να 
αναλάβουν αυτή την εργασία οι εργαζόμενοι στη ΣΕΔΙΠΕΣ, που ήδη πληρώνονται;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.409, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχει περιέλθει στην αντίληψή μου ότι σε συνάντηση που έγινε στις 25 Φεβρουαρίου 2020 στο μέγαρο 
Μαξίμου στην Αθήνα μεταξύ του Έλληνα Πρωθυπουργού και των διεθνών ομοσπονδιών ποδοσφαίρου FIFA 
και UEFA, οι οποίες εκπροσωπούνταν στο ανώτατο επίπεδο, έχει υπογραφεί μνημόνιο για την αναμόρφωση 
του ελληνικού ποδοσφαίρου, με στόχο την εξυγίανση και αποτελεσματική διοίκηση του αθλήματος. Το 
μνημόνιο περιέχει πολλά θέματα μεταξύ των οποίων τα οργανωτικά του ποδοσφαίρου, την αντιμετώπιση της 
βίας και τη χειραγώγηση της διαιτησίας, μέχρι τον τρόπο λειτουργίας των ομάδων και τις προδιαγραφές που θα 
πρέπει να τηρηθούν. 

 Οι βασικές προβλέψεις των συνυποσχετικών που υπεγράφησαν ανάμεσα στην ελληνική κυβέρνηση και 
στις ομοσπονδίες UEFA και FIFA περιέχουν τη δέσμευση ότι οι εν λόγω διεθνείς ομοσπονδίες θα εκπονήσουν 
εντός τριών (3) μηνών από την υπογραφή του συνυποσχετικού μία ολιστική μελέτη για τη βελτίωση και 
αναβάθμιση του ελληνικού επαγγελματικού ποδοσφαίρου. 

 Η μελέτη θα περιλαμβάνει συγκεκριμένες, προσαρμοσμένες προτάσεις, με βάση τις διεθνείς καλές 
πρακτικές, στις οποίες θα συγκαταλέγονται ενδεικτικά τα ακόλουθα: 

1. Η δομή και η οργάνωση των διοικητικών οργάνων του ελληνικού επαγγελματικού ποδοσφαίρου. 

2. Η αδιαβλητότητα του παιχνιδιού, ώστε να αντιμετωπιστεί ο κίνδυνος των στημένων αγώνων, της 
διαφθοράς και της χρήσης αναβολικών ουσιών, στο ελληνικό επαγγελματικό ποδόσφαιρο.  

3. Η αποτελεσματική αντιμετώπιση δυσφημιστικών δηλώσεων και κάθε είδους βίας και διάκρισης στο 
ελληνικό επαγγελματικό ποδόσφαιρο.  

4. Το σύστημα διαιτησίας. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει σκέψη για 
ανάληψη τέτοιας πρωτοβουλίας από την κυπριακή κυβέρνηση για προσέγγιση των εν λόγω διεθνών 
ομοσπονδιών ποδοσφαίρου για αυτό το σκοπό, στα πλαίσια και της δεδηλωμένης αποφασιστικότητας για την 
πάταξη της διαφθοράς στο ποδόσφαιρο και της αναμόρφωσης του μοντέλου διοίκησης της Κυπριακής 
Ομοσπονδίας Ποδοσφαίρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.410, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2018 στην κοινοβουλευτική μου ερώτηση με 
αριθμό 23.06.011.03.289, ημερομηνίας 31ης  Οκτωβρίου 2018, η οποία επισυνάπτεται, δε δικαιολογείται, 
σύμφωνα με τον Υπουργό Υγείας, η στελέχωση με μόνιμο προσωπικό νοσηλευτών των αποστολών 
MEDEVAC [σημείο (ε) της απάντησης]. Οι ανάγκες καλύπτονται μέχρι και σήμερα με νοσηλευτές που 
λειτουργούν σε καθαρά εθελοντική βάση.  Ο κύριος λόγος που αναφέρεται είναι η χαμηλή συχνότητα των 
περιστατικών διάσωσης όπου απαιτείται η ενεργοποίηση νοσηλευτών (8-10 ετησίως).  Όπως αναφέρεται όμως 
στο σημείο (α) της ίδιας απάντησης «Η Κυπριακή Δημοκρατία έχει την αποκλειστική ευθύνη για την άμεση 
ανταπόκριση σε περιστατικά Έρευνας και Διάσωσης που συμβαίνουν εντός της περιοχής ευθύνης της, η οποία 
ταυτίζεται με την περιοχή ελέγχου πτήσεων Λευκωσίας (FIR).».  Από αυτή τη διαπίστωση καταλήγουμε στο 
συμπέρασμα ότι, σε περίπτωση κατά την οποία χρειαστεί σε αποστολή MEDEVAC η ενεργοποίηση κατάλληλα 
εκπαιδευμένου προσωπικού όπως είναι οι επαγγελματίες νοσηλευτές και δεν υπάρχει διαθέσιμος νοσηλευτής 
(καθότι αυτοί λειτουργούν σε εθελοντική βάση), η Δημοκρατία κινδυνεύει να βρεθεί νομικά εκτεθειμένη ως προς 
τα υπό διάσωση πρόσωπα και τις οικογένειές τους, αλλά και πολιτικά ως χώρα υπεύθυνη για τις επιχειρήσεις 
διάσωσης. Όπως έχω πληροφορηθεί, ήδη έχει σημειωθεί απώλεια ζωής λόγω μη συμμετοχής νοσηλευτή σε 
επιχείρηση διάσωσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο:  

1. έχει απασχολήσει το εν λόγω ενδεχόμενο και ποια μέτρα προτίθεται να πάρει για αυτό, 

2. έχει επιμετρηθεί το ενδεχόμενο πολιτικό και οικονομικό κόστος (διεθνής διασυρμός, διπλωματικό 
επεισόδιο, αγωγές κατά της Δημοκρατίας), σε περίπτωση που η Δημοκρατία εκτεθεί λόγω αδυναμίας 
παροχής αποτελεσματικών υπηρεσιών διάσωσης λόγω μη συμμετοχής νοσηλευτή στην αποστολή 
διάσωσης,  

3. υπάρχει το ενδεχόμενο ανάληψης επιχειρήσεων διάσωσης από τις Βρετανικές Βάσεις και/ή υπηρεσιών 
του ψευδοκράτους (ή Τουρκίας), σε περίπτωση που διαφανεί η ανικανότητα διάσωσης προσώπων 
λόγω μη ύπαρξης διαθέσιμου νοσηλευτή να συμμετάσχει στην αποστολή διάσωσης, γεγονός που θα 
εκθέσει την Κυπριακή Δημοκρατία και  

4. θεωρεί και θεμιτό να μελετηθεί η αναθεώρηση του καθεστώτος εργασιών των νοσηλευτών που 
συμμετέχουν σε αποστολές MEDEVAC [πχ με σύστημα βάρδιας (on call) και/ή άλλως πως].» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.411, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια της απάντησης, ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2019, στην κοινοβουλευτική μου ερώτηση, 
ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2018, με αριθμό 23.06.011.03.288, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ενώ στη σχετική απάντηση (σημείο 4 απάντησης) αναφέρεται ότι θα γίνουν προσλήψεις φροντιστών 
υγείας στα δημόσια νοσηλευτήρια και παρ’ όλο που έχουν προκηρυχθεί τέτοιες θέσεις, από ό,τι 
πληροφορούμαι, η διαδικασία πλήρωσής τους δεν προχωρά.  Ποιος ο λόγος της καθυστέρησης που 
παρατηρείται στην πλήρωση των εν λόγω θέσεων; 

2. Ενώ στη σχετική απάντηση (σημείο 5 απάντησης) αναφέρεται ότι “Στόχος είναι η δημιουργία μιας ενιαίας 
υπηρεσίας ασθενοφόρων”, στο νομοσχέδιο που έχει κατατεθεί στη Βουλή τον Ιανουάριο του 2020, 
κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, δε φαίνεται να έχει 
περιληφθεί τέτοια πρόνοια. Έχει εγκαταλειφθεί αυτός ο στόχος;  Ποια είναι ακριβώς η προσέγγιση της 
κυβέρνησης όσον αφορά τη σύσταση ενιαίας υπηρεσίας ασθενοφόρων; 

3. Σχετικά με τη διαβούλευση που αναφέρεται ότι έγινε, δεν αναφέρεται να έχουν συμμετάσχει η Υπηρεσία 
Ασθενοφόρων και οργανωμένα σύνολα πληρωμάτων ασθενοφόρων τα οποία εμπλέκονται στο ζήτημα.  
Για ποιο λόγο δεν έχουν κληθεί; Υπάρχει πρόθεση να κληθούν κατά τη συζήτηση που θα γίνει στο 
υπουργείο για τροποποίηση του νομοσχεδίου;» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό.  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.412, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από δημοσίευμα της εφημερίδας ΦΙΛΕΛΕΥΘΕΡΟΣ πληροφορήθηκα ότι η Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας 
αποφάσισε τη μετάκληση εξωτερικού εμπειρογνώμονα, ο οποίος θα μελετήσει το θέμα που προέκυψε μεταξύ 
του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς και της εταιρείας του καζίνο “ICR Cyprus Resort Development” σχετικά 
με το ποιος θα αναλάβει το κόστος σε σχέση με τις σημαντικές υποδομές που απαιτούνται, για να εξασφαλιστεί 
επαρκής ηλεκτρισμός για τις ανάγκες λειτουργίας του καζίνο και του ξενοδοχειακού συγκροτήματος στη 
Λεμεσό.  Οι δύο πλευρές, σύμφωνα με το δημοσίευμα, φαίνεται να διαφωνούν και όσον αφορά το ύψος του 
ποσού που πρέπει να πληρωθεί, το οποίο φαίνεται να κυμαίνεται μεταξύ €10 εκατομ. και €15 εκατομ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιες είναι οι εξελίξεις 
στην υπό αναφορά υπόθεση, αν έχει μετακληθεί εξωτερικός εμπειρογνώμονας για το θέμα και, εάν ναι, πότε 
αναμένεται να ολοκληρωθεί η έρευνά του.  Παρακαλώ επίσης όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα σχετικά ευρήματα της έρευνας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.413, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ιερά Μονή Κύκκου, έπειτα από απόφαση του Διοικητικού Δικαστηρίου, 
καλείται να προχωρήσει στην κατεδάφιση των κτηνοτροφικών υποστατικών που έχει αυθαίρετα ανεγείρει εδώ 
και πολλά χρόνια σε περιοχή “Natura 2000” και ειδικότερα στη ζώνη ειδικής προστασίας του Αγίου Ιωάννη 
Πάφου, στην τοποθεσία “Γκρεμοί του Χανουτάρη”.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η εν λόγω υπόθεση και ποια μέτρα πρόκειται να λάβει η κυβέρνηση για την κατεδάφιση της 
κτηνοτροφικής μονάδας, λαμβάνοντας υπόψη και την πρόσφατη επιστολή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στην 
οποία αναφέρει ότι η Κυπριακή Δημοκρατία απέτυχε να εξασφαλίσει την προστασία των περιοχών που 
εμπίπτουν στο δίκτυο “Natura 2000” από βλαβερές αναπτύξεις.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.414, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η τοπική αρχή του Κάτω Πύργου προωθεί το σχεδιασμό ενός έργου κατά μήκος της παραλιακής ζώνης 
στο οποίο θα περιλαμβάνεται ποδηλατοδρόμος και πεζόδρομος. Για το έργο δε θα χρειαστούν 
απαλλοτριώσεις, γιατί θα στηρίζεται σε συγκαταθέσεις των ιδιοκτητών γης, οι οποίοι όμως σε αρχικό στάδιο 
φαίνεται να αντιδρούν. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει 
συμπεριληφθεί στον προϋπολογισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για το έτος 2020 κονδύλι το 
οποίο θα προορίζεται για τη διενέργεια μελετών σχετικά με την κατασκευή παραλιακού πεζόδρομου και 
ποδηλατόδρομου στην κοινότητα Κάτω Πύργου στην περιοχή από το αλιευτικό καταφύγιο μέχρι την τοποθεσία 
“Κρυονέρι”. Εάν όχι, υπάρχει πρόθεση να συμπεριληφθεί σχετικό κονδύλι στον προϋπολογισμό του 2021 ή σε 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό του 2020;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.415, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα 
λαμβάνονται στον δημόσιο τομέα, ώστε να εξαλειφθούν φαινόμενα ανισότητας μεταξύ των δύο φύλων στο 
εργασιακό περιβάλλον της δημόσιας υπηρεσίας, και αν υπάρχει λειτουργός ισότητας σε όλα τα υπουργεία και 
τους ημικρατικούς οργανισμούς, ο  οποίος να ασχολείται με θέματα ισότητας των φύλων και με την 
ενσωμάτωση της διάστασης του φύλου (gender mainstreaming) στη χάραξη σχετικών πολιτικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.416, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ενδεχόμενο 
αλλαγής στο σύστημα εισδοχής μαθητών στα αθλητικά σχολεία με προτεραιότητα το αθλητικό ταλέντο και τις 
διακρίσεις σε αθλήματα παρά τους βαθμούς.  

 Ο σκοπός δημιουργίας των αθλητικών σχολείων είναι η εξυπηρέτηση των αναγκών των μαθητών οι 
οποίοι ασχολούνται έμπρακτα με τον αθλητισμό.  Συνεπώς, βασική προϋπόθεση για την εισδοχή των 
ενδιαφερόμενων μαθητών στα αθλητικά σχολεία πρέπει να είναι το ταλέντο και οι επιδόσεις τους στον 
αθλητισμό και δεύτερο κριτήριο πρέπει να είναι η βαθμολογία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.417, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε προειδοποιητική επιστολή στην Κυπριακή 
Δημοκρατία σχετικά με την εφαρμογή της Οδηγίας 92/43/ΕΟΚ του Συμβουλίου για τη διατήρηση των φυσικών 
οικοτόπων και της άγριας πανίδας και χλωρίδας αναφέροντας ότι κατά τρόπο γενικευμένο και συστηματικό η 
Κυπριακή Δημοκρατία, από την ημερομηνία προσχώρησής της στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν εξασφαλίζει ότι οι 
αρμόδιες αρχές της υποβάλλουν τα σχέδια ή τα έργα χωρίς τη δέουσα εκτίμηση των επιπτώσεών τους στο 
περιβάλλον των περιοχών του δικτύου “Natura 2000” και/ή έχει συμφωνήσει σε σχέδια ή έργα χωρίς να έχει 
βεβαιωθεί ότι αυτά δε θα επηρεάσουν δυσμενώς την ακεραιότητα των οικείων περιοχών του δικτύου “Natura 
2000”.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποια έργα ή 
σχέδια αναφερόταν η επιστολή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και να καταθέσει στη Βουλή σχετικό κατάλογο.  
Επίσης παρακαλώ όπως κατατεθεί στη Βουλή η επιστολή που έστειλε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην Κυπριακή 
Δημοκρατία, καθώς και η απαντητική επιστολή της Κυπριακής Δημοκρατίας προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.»  

Eρώτηση με αρ. 23.06.011.04.418, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τον 
προγραμματισμό του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων όσον αφορά την προώθηση της 
ποδηλασίας, τη δημιουργία ποδηλατοδρόμων και ποδηλατολωρίδων, την ενημέρωση οδηγών μηχανοκίνητων 
οχημάτων όσον αφορά τις υποχρεώσεις τους σε σχέση με τους ποδηλάτες και άλλες πρόνοιες, όπως αυτές 
προβλέπονται στον περί Ρύθμισης της Διακίνησης Ποδηλάτων Νόμο του 2018 (19(I)/2018).»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.419, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων όσον αφορά τους 
προγραμματισμούς του υπουργείου για την υιοθέτηση των προνοιών της Οδηγίας 2018/833, η οποία αφορά 
την ενεργειακή απόδοση των κτιρίων και η οποία έχει ως τελευταία ημερομηνία υιοθέτησης στο εθνικό μας 
δίκαιο τις 10 Μαρτίου του 2020.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.420, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Ιδιοκτήτες ηλεκτρικών αυτοκινήτων έχουν εκφράσει παράπονα για το υφιστάμενο σύστημα κάρτας για 
χρήση σε σταθμούς φόρτισης, μια κάρτα η οποία εκδίδεται από την ΑΗΚ και για την οποία ο ιδιοκτήτης 
πληρώνει μηνιαία συνδρομή ανεξαρτήτως χρήσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
η μεταρρύθμιση του υφιστάμενου συστήματος σε ένα νέο, πιο ελκυστικό σύστημα για τους ιδιοκτήτες 
ηλεκτρικών αυτοκινήτων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.421, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το χρονικό 
διάστημα κατά το οποίο θα γίνει η συνένωση του αποχετευτικού στον συνοικισμό Αγίου Ιωάννη στα Κάτω 
Πολεμίδια.»  

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.135, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Η απάντηση στο πιο πάνω ερώτημα από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή τον Οργανισμό Κρατικών 
Υπηρεσιών Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Η λειτουργία του πλυντηρίου του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας έχει διερευνηθεί και αναβαθμιστεί και 
το επιβλέπον προσωπικό έχει τύχει εκτενούς εκπαίδευσης. 

3. Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω, ο ΟΚΥπΥ κρίνει ότι η εξυπηρέτηση προς το Νοσοκομείο Πάφου και τα 
άλλα νοσοκομεία του Οργανισμού είναι απρόσκοπτη και σε ικανοποιητικά επίπεδα. 

4. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι η ως άνω απάντηση δεν είναι επαρκής ή χρήζει περαιτέρω 
διευκρινίσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.03.172, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2.  Το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας, αναγνωρίζοντας τα εγγενή προβλήματα που κατά καιρούς 
αναφύονταν για την αποπεράτωση του αποχετευτικού συστήματος, διαχρονικά προέβαινε σε πληθώρα 
διορθωτικών μέτρων προς άμβλυνση του προβλήματος και παράλληλα αύξηση της παραγωγικότητας, 
όσον αφορά την εκτέλεση των εργασιών και μείωση του συνεπακόλουθου κόστους. Ενδεικτικά 
αναφέρονται οι από μέρους του Σ.Α.Λ. παρακάτω ληφθείσες ενέργειες: 

 α.  Έχει διασφαλιστεί το θέμα της ασφάλειας του έργου καθώς επίσης και της από κάθε πλευράς 
ορθής εφαρμογής των υποχρεώσεων της βάσει Συμβολαίου. 

 β.  Πραγματοποιήθηκαν σειρά συναντήσεων υψηλού επιπέδου, τόσο με τον αρμόδιο Υπουργό 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων όσο και με τη διεύθυνση του Τμήματος Αρχαιοτήτων, στην 
παρουσία του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας και του Προέδρου της Κεντρικής Επιτροπής 
Αλλαγών και Απαιτήσεων, κατά τις οποίες υποβάλλονταν διάφορες εισηγήσεις και υπαλλακτικές 
επιλογές προσβλέποντας στον όσο το δυνατό ηπιότερο αντίκτυπο προσέδιδε η ανεύρεση 
αρχαιοτήτων στην πορεία αποπεράτωσης του έργου. 

 γ.  Ενισχύθηκε το εργατικό προσωπικό αποσκοπώντας στην αύξηση της παραγωγικότητας αφού σε 
μηνιαία βάση το παραχθέν έργο υπολειπόταν κατά πολύ του αναμενόμενου (50 μέτρα/μήνα αντί 
900 μέτρα/μήνα). Επιπλέον ενισχύθηκε η ομάδα του Τμήματος Αρχαιοτήτων με την πρόσληψη 
ενός αρχαιολόγου και δύο εργατών. 

 δ.  Διενεργήθηκε σειρά συναντήσεων και διαβουλεύσεων με τον Εργολάβο προκειμένου στα πλαίσια 
μιας αναθεωρημένης συμφωνίας να ολοκληρωθεί το έργο χωρίς αποτέλεσμα καθότι η 
συγκεκριμένη προσπάθεια δεν έτυχε της έγκρισης της Κεντρικής Επιτροπής Αλλαγών και 
Απαιτήσεων. 

3. Παρά τις πιο πάνω ενέργειες και λόγω παρουσίας αρχαιολογικών ευρημάτων, κυρίως στον πυρήνα της 
Λάρνακας, δεν κατέστη δυνατή η ολοκλήρωση του έργου λαμβάνοντας υπόψη και τις αυξημένες 
απαιτήσεις, οδηγίες και υποδείξεις του Τμήματος Αρχαιοτήτων, με τις οποίες το Σ.Α.Λ. εκ των 
πραγμάτων ήταν υποχρεωμένο να συμμορφωθεί με συνεπακόλουθα τη μείωση/σχεδόν εκμηδενισμό τις 
παραγωγικότητας και την αύξηση του κόστους. Ενδεικτικό είναι το γεγονός ότι στον πυρήνα της 
Λάρνακας, όπου η ανεύρεση αρχαιολογικών ευρημάτων είναι μεγαλύτερη, η παραγωγικότητα έχει 
μειωθεί μόλις στα 10 μέτρα τοποθέτησης αγωγού το μήνα έναντι 900 μέτρων το μήνα που είναι η 
αντίστοιχη παραγωγή των άλλων συμβολαίων που εκτελούνται στην υπόλοιπη πόλη της Λάρνακας. 

 Ως εκ τούτου, και κατ’ επίκληση του περί Δημοσίων Συμβάσεων Νόμου σύμφωνα με τον οποίο ένα 
συμβόλαιο δύναται να τερματιστεί σε περίπτωση που τα πρόσθετα κόστη υπερβούν το 50% της αρχικής 
σύμβασης, το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας αποφάσισε τη διακοπή της σύμβασης και 
ταυτόχρονα προχώρησε στη διαμόρφωση των εγγράφων για προκήρυξη νέου διαγωνισμού το 
συντομότερο δυνατό. Πιο συγκεκριμένα και στα πλαίσια του νέου διαγωνισμού το υπολειπόμενο Έργο 
θα διαχωριστεί σε δύο μέρη. Το πρώτο μέρος θα αφορά το χειρισμό των αρχαιοτήτων όπου και θα 
απαιτείται ο εργολάβος να παρέχει βοήθεια προς το Τμήμα Αρχαιοτήτων με την επίχωση των εκσκαφών 
που θα δημιουργούνται χωρίς την τοποθέτηση των αγωγών. Με την ολοκλήρωση της διερεύνησης του 
συνόλου των αρχαιοτήτων, θα ξεκινήσει το δεύτερο μέρος το οποίο θα περιλαμβάνει την απρόσκοπτή 
επανεκσκαφή και τοποθέτηση του αποχετευτικού δικτύου του έργου χωρίς τις καθυστερήσεις λόγω 
αρχαιοτήτων. 

4. Με βάση τον πιο πάνω σχεδιασμό αναμένεται αφενός η ολοκλήρωση του αποχετευτικού συστήματος 
Λάρνακας εντός τριών ετών από την ημερομηνία υπογραφής της νέας σύμβασης και χωρίς την ύπαρξη 
επιπλέον κόστους, καθώς θα προβλέπεται ότι σε περίπτωση που η ολοκλήρωση του Έργου παραταθεί 
πέραν των τριών ετών η πρόσθετη επιβάρυνση θα επιβαρύνει αποκλειστικά τον Εργολάβο, και 
αφετέρου θα δοθεί η δυνατότητα καθορισμού του επιπρόσθετου κόστους του Έργου λόγω της ύπαρξης 
αρχαιοτήτων και για το οποίο το Σ.Α.Λ. θα μελετήσει όλους του ενδεικνυόμενους τρόπους προς 
ανάκτηση του προς όφελος των επηρεαζόμενων πολιτών. 

5.  Απολογούμαστε για τη μεγάλη καθυστέρηση που μεσολάβησε μέχρι την απάντηση στην Ερώτηση του 
έντιμου κ. Βουλευτή και παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες 
και/ή διευκρινήσεις ενδεχομένως να χρειαστείτε επί του συγκεκριμένου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου 
Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.643, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Με βάση τα στοιχεία που υπάρχουν, τη δεδομένη χρονική στιγμή διατηρούνται ασφαλιστικά συμβόλαια 
μέσω ιδιωτικών ασφαλιστικών εταιρειών για 186 μέλη της Αστυνομίας, τα οποία καλύπτουν θάνατο ή 
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προσωπικό ατύχημα των μελών και το συνολικό ετήσιο κόστος ασφάλισης είναι €86.530. Τα υπό 
αναφορά συμβόλαια καλύπτουν το προσωπικό που υπηρετεί σε ομάδες ειδικών αποστολών που 
ασκούν επικίνδυνα καθήκοντα, ήτοι των μελών που υπηρετούν στον κλάδο πυροτεχνουργών, στον 
κλάδο ανιχνευτικών σκύλων, καθώς επίσης και του πληρώματος των σκαφών και των εναέριων μέσων 
της Αστυνομίας, περιλαμβανομένου του νοσηλευτικού προσωπικού και του προσωπικού της ΕΜΑΚ. 

(β)  Σημειώνεται δε ότι σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των 
Εργοδοτών Νόμων του 1989 έως 2014 [άρθρο 3(β)], η Κυπριακή Δημοκρατία εξαιρείται της 
υποχρέωσης ασφάλισης με ασφαλιστή έναντι τυχόν ευθύνης της για ατύχημα κατά τη διάρκεια της 
απασχόλησης κάθε εργοδοτουμένου της, ένεκα του οποίου αυτός χάνει τη ζωή του ή αποκτά μόνιμη 
σωματική βλάβη. Πέραν αυτού, σύμφωνα με τις πρόνοιες της περί Συντάξεων Νομοθεσίας, σε 
εξαρτώμενο μέλους που χάνει τη ζωή του κατά την εκτέλεση καθήκοντος χωρίς τη δική του αμέλεια, 
καθώς και σε μέλος που αφυπηρετεί συνεπεία μόνιμης αναπηρίας που προκλήθηκε κατά την εκτέλεση 
καθήκοντος χωρίς τη δική του αμέλεια, παραχωρούνται αυξημένα συνταξιοδοτικά ωφελήματα, σε σχέση 
με αυτά που το μέλος θεμελίωσε με την υπηρεσία του. Επιπρόσθετα, στη βάση γνωμάτευσης του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, το Υπουργικό Συμβούλιο παραχωρεί κατά χάριν οικονομική 
βοήθεια και για τις περιπτώσεις των συμβασιούχων και των νεοεισερχόμενων, που δεν καλύπτονται από 
το πιο πάνω πλαίσιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.687, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2019, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.748, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση, να απολογηθώ για την καθυστέρηση και να σας 
ενημερώσω τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) δεν έχει οποιαδήποτε γνώση ή 
ενημέρωση κατά πόσον το Armenian General Benevolent Union (AGBU) προτίθεται να προβεί σε 
πώληση του τεμαχίου, ούτε όμως και καμία σχετική αρμοδιότητα. 

3. Ως προς τυχόν απαλλοτρίωση του χώρου, πληροφορείστε ότι το ΥΠΠΑΝ έχει αρμοδιότητα να 
απαλλοτριώνει χώρους αποκλειστικά και μόνο για σκοπούς ανέγερσης σχολικών κτηρίων. 

4. Το ΥΠΠΑΝ παραμένει στη διάθεσή σας για περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.044, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα κάτωθι: 

 Η διασφάλιση της οικονομικής προστασίας και της απρόσκοπτης πρόσβασης όλων των δικαιούχων και 
ιδιαίτερα των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, στις αναγκαίες υπηρεσίες υγείας, αποτελεί βασική αρχή του 
ΓεΣΥ. 

 Για τον σκοπό αυτό, στα πλαίσια του ΓεΣΥ εφαρμόζεται ετήσια οροφή συμπληρωμών για όλους τους 
δικαιούχους, η οποία αφορά όλες τις υπηρεσίες για τις οποίες καταβάλλονται συμπληρωμές, και η οποία 
καθορίζεται στα €150 για τον γενικό πληθυσμό, ενώ είναι χαμηλότερη για τις οικονομικά ευάλωτες ομάδες, 
δηλαδή τους λήπτες ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, τους χαμηλοσυνταξιούχους και όλους τους 
δικαιούχους κάτω των 21 ετών, για τους οποίους καθορίζεται στα €75. 

 Οι συμπληρωμές υπολογίζονται αθροιστικά για όλες τις υπηρεσίες υγείας που λαμβάνει ο δικαιούχος, 
δηλαδή συνυπολογίζονται οι συμπληρωμές που καταβάλλονται για τις υπηρεσίες από ειδικούς ιατρούς, 
εργαστήρια και φαρμακεία για την πρώτη φάση εφαρμογής του ΓεΣΥ, στη δεύτερη φάση θα υπολογίζονται και 
οι συμπληρωμές που θα καταβάλλονται για τις υπηρεσίες που θα ενταχθούν στη δεύτερη φάση π.χ. ΤΑΕΠ). 
Εφόσον ο δικαιούχος καταβάλει ποσό συμπληρωμών ίσο με την ετήσια οροφή, δεν θα καταβάλει επιπρόσθετα 
ποσά συμπληρωμών μέχρι τη λήξη του έτους. Να σημειωθεί ότι στο ποσό της μέγιστης ετήσιας συμπληρωμής, 
δεν περιλαμβάνονται τα ποσά που προκύπτουν από την καταβολή Συνεισφοράς I & II. 

 Αξίζει δε να σημειωθεί ότι: 

• Το ποσό της ετήσιας οροφής που τελικά καθορίστηκε (€150/€75) είναι χαμηλότερο από αυτό που 
προβλεπόταν στους αρχικούς σχεδιασμούς (€300/€150) ώστε η προστασία που παρέχεται να είναι πιο 
αποτελεσματική ιδιαίτερα για τις οικονομικά ευάλωτες ομάδες, 
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• Πριν από την εφαρμογή του ΓεΣΥ δεν υπήρχε καμιά οροφή σε σχέση με τις συμπληρωμές που 
κατέβαλλαν οι δικαιούχοι για τις υπηρεσίες που λάμβαναν από τον δημόσιο τομέα, ενώ η εξαίρεση από 
την καταβολή συμπληρωμών αφορούσε μόνο μεμονωμένες ομάδες ασθενών με χρόνιες παθήσεις και 
μόνο τις συμπληρωμές για τις εργαστηριακές εξετάσεις, 

• Σύμφωνα με τους περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Συμπληρωμή, Μέγιστη Συμπληρωμή, Συνεισφορά I 
και Συνεισφορά II) Κανονισμούς του 2019, υπάρχουν συγκεκριμένες κατηγορίες δικαιούχων οι οποίες 
εξαιρούνται από την καταβολή συμπληρωμών. Οι εξαιρέσεις αυτές έχουν καθοριστεί από το Διοικητικό 
Συμβούλιο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, σε συνεννόηση με το Υπουργείο Υγείας, και στο παρόν 
στάδιο δεν προβλέπεται η ένταξη επιπρόσθετων κατηγοριών δικαιούχων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.119, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω τα ακόλουθα αναφορικά με την κατασκευή 
στίβου στο υφιστάμενο ποδοσφαιρικό γήπεδο στο Δήμο Λιβαδιών, το οποίο εμπίπτει στην αρμοδιότητα του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ): 

α.  Το Διοικητικό Συμβούλιο του ΚΟΑ στη συνεδρία του ημερ. 16/07/2019, αποφάσισε ότι πρέπει να 
επαναξιολογηθεί η αναγκαιότητα της δημιουργίας του εν λόγω έργου σε συνεργασία με τους 
εμπλεκόμενους φορείς όπως την ΚΟΕΑΣ, τον ΓΣΕ κ.ά. 

β. Αναμένεται το πόρισμα της πιο πάνω αξιολόγησης ώστε αυτό να προωθηθεί περαιτέρω στο Διοικητικό 
Συμβούλιο του Οργανισμού και να ληφθεί τελική απόφαση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.150, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και αφού απολογηθώ για την καθυστέρηση στην απάντησή της, 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με τα τρία ερωτήματα που έχουν τεθεί: 

2. Σε ό,τι αφορά το πρώτο ερώτημα, το οποίο αναφέρεται στους ελέγχους που έχουν γίνει στα δύο ρυάκια 
καθώς και στο Φράγμα Καλαβασού, σημειώνεται πως το θέμα παρακολουθείται από τα αρμόδια 
Τμήματα του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος.  Ειδικότερα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 (α) Το Φράγμα Καλαβασού τροφοδοτείται με νερό, κυρίως από τον ποταμό Βασιλικό.  Πολύ μικρές 
ροές παρατηρούνται και από ρυάκια, ανάλογα με την ένταση της βροχής.  Τα κύρια σημεία 
εισροής παρουσιάζονται με κόκκινο χρώμα στον Χάρτη του Παραρτήματος I και είναι 
αριθμημένα από το 1 μέχρι το 8.  Η συμβολή του κάθε σημείου στη συνολική εισροή νερού στο 
Φράγμα και κατά συνέπεια η σημαντικότητα του, διαφαίνεται από το μέγεθος της λεκάνης 
απορροής που αντιστοιχεί στο κάθε σημείο, η οποία, επίσης, παρουσιάζεται στο Παράρτημα I.  
Συγκριτικά αναφέρεται ότι, τα ρυάκια που εισρέουν από τα νοτιοδυτικά και στα οποία έχουν 
εντοπιστεί όξινες απορροές, συμβάλλουν μόνο κατά λιγότερο του 1% στη συνολική εισροή νερού 
στο Φράγμα, ενώ ο ποταμός Βασιλικός και τα υπόλοιπα ρυάκια συμβάλλουν κατά 99%. 

 (β) Το θέμα του επηρεασμού του νερού του φράγματος από τα εξορυκτικά απόβλητα του μεταλλείου 
Καλαβασού εξετάστηκε ενδελεχώς τη δεκαετία του 1990 στο πλαίσιο του ερευνητικού 
προγράμματος Life που εκπονήθηκε από το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης (ΤΓΕ) του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος σε συνεργασία με ερευνητικά 
ιδρύματα του εξωτερικού, το οποίο ολοκληρώθηκε το 1998.  Στο πλαίσιο του προγράμματος 
διαπιστώθηκε πως στο νοτιοδυτικό μέρος της λεκάνης κατάκλισης του φράγματος υπάρχουν δυο 
ρυάκια, τα οποία κυρίως σε περιόδους σημαντικής βροχόπτωσης, τροφοδοτούν τη λεκάνη με 
νερό που διέρχεται μέσω εξορυκτικών αποβλήτων και συνεπώς πρόκειται για όξινες απορροές.  
Όμως, λόγω γεωλογικών, γεωχημικών, υδροχημικών και υδρολογικών παραγόντων δεν 
διαπιστώθηκε πρόβλημα στην ποιότητα του νερού του Φράγματος.  Όπως αναφέρθηκε πιο 
πάνω, οι εισροές αυτές συνεισφέρουν σε πολύ μικρό ποσοστό στη συνολική εισροή στο Φράγμα 
και συνεπώς λόγω αραίωσης δεν μπορούν να επηρεάσουν τη συνολική ποιότητα του νερού στο 
Φράγμα.  Περαιτέρω, στη λεκάνη απορροής του ποταμού Βασιλικού επικρατούν κυρίως 
υπερβασικά πετρώματα με αποτέλεσμα το νερό που συλλέγεται στο Φράγμα να έχει ψηλή 
αλκαλικότητα (ψηλό pΗ).  Τα βαρέα μέταλλα  που περιέχονται στο νερό από τα δύο αυτά ρυάκια 
δεν είναι διαλυτά σε νερό ψηλής αλκαλικότητας, όπως αυτό του Φράγματος.  Ως εκ τούτου, οι 
οποιεσδήποτε συγκεντρώσεις βαρέων μετάλλων που περιλαμβάνονται στο νερό που εισρέει από 
τα δύο ρυάκια στο Φράγμα καθιζάνουν σύντομα υπό μορφή αλάτων (ιζήματος).  Έτσι, σε 
ολόκληρο το Φράγμα και ειδικότερα στα σημεία υδροληψίας/εκροής οι συγκεντρώσεις του νερού 
σε βαρέα μέταλλα είναι σε πάρα πολύ χαμηλές συγκεντρώσεις.  Νοείται ότι στα σημεία εισόδου 
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του νερού από τα ρυάκια στο φράγμα, κατά τις περιόδους ροής, και σε μικρή απόσταση από 
αυτά, μπορεί να υπάρξουν κάποιες συγκεντρώσεις μετάλλων, μέχρι αυτά να καθιζόσουν ως 
άλατα (ίζημα). 

 (γ) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος έχει προβεί σε δειγματοληπτικούς ελέγχους στα σημεία που είναι αριθμημένα από 
το Α μέχρι το Θ, τα οποία παρουσιάζονται με πράσινο χρώμα στον Χάρτη του Παραρτήματος I.  
Οι έλεγχοι περιλαμβάνουν τόσο τακτικούς ελέγχους στο πλαίσιο των προγραμματισμένων 
δειγματοληψιών του ΤΑΥ (σημεία Α, Ε, ΣΤ, Η και Θ), όσο και έκτακτες δειγματοληψίες για 
διερεύνηση της πηγής της ρύπανσης του νερού (σημεία Β, Γ και Δ).  Στο πλαίσιο των 
προγραμματισμένων δειγματοληψιών παρακολουθούνται οι συγκεντρώσεις μεγάλου αριθμού 
χημικών ουσιών.  Για παράδειγμα, στο σημείο Α που βρίσκεται μέσα στον ποταμό Βασιλικό 
παρακολουθούνται οι συγκεντρώσεις 194 χημικών ενώ στο βαθύτερο σημείο του φράγματος 
(σημείο Ε) παρακολουθούνται οι συγκεντρώσεις 200 χημικών παραμέτρων.  Παράλληλα, 
διεξάγονται αναλύσεις ιζήματος για 23 χημικές ουσίες στα σημεία Ε, Η και Θ, εντός του 
Φράγματος.  Στο πλαίσιο των έκτακτων δειγματοληψιών (σημεία Β, Γ και Δ), αναλύθηκαν 
στοχευμένα 22 χημικές ουσίες, μεταξύ των οποίων το Κάδμιο και το Νικέλιο. 

 (δ) Τα αποτελέσματα των αναλύσεων στο νερό και στο ίζημα του Φράγματος σε ό,τι αφορά το 
Κάδμιο και το Νικέλιο, τα οποία σχετίζονται με τη σύσταση των εξορυκτικών αποβλήτων των 
μεταλλείων από όπου προέρχεται και η όξινη απορροή, παρουσιάζονται στους Πίνακες 1 μέχρι 4 
του Παραρτήματος II.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τον Περί της Ποιότητας του Νερού 
Ανθρώπινης Κατανάλωσης (Παρακολούθηση και Έλεγχος) Νόμο, τα μέγιστα επιτρεπόμενα όρια 
συγκέντρωσης Καδμίου και Νικελίου στο πόσιμο νερό είναι 5 μg/Ι και 20 μg/Ι, αντίστοιχα. 

 (ε) Από τους Πίνακες 1 και 3, διαφαίνεται ότι οι συγκεντρώσεις Καδμίου και Νικελίου υπερβαίνουν τα 
επιτρεπόμενα όρια στα σημεία Γ και Δ (σημεία εισροής 6 και 4, αντίστοιχα).  Όπως αναφέρθηκε 
και πιο πάνω, ένεκα του ότι η συνεισφορά των δύο αυτών ρυακιών στον συνολικό όγκο του νερού 
του Φράγματος είναι πολύ μικρή (1%), καθώς και της ψηλής αλκαλικότητας του νερού του 
Φράγματος για τους λόγους που επεξηγήθηκαν πιο πάνω, οι συγκεντρώσεις των βαρέων 
μετάλλων, όπως του Καδμίου και Νικελίου, μέσα στο νερό εξουδετερώνονται και καθιζάνουν, 
παραμένοντας σε πολύ χαμηλά επίπεδα και πολύ πιο κάτω από τα μέγιστα επιτρεπόμενα όρια 
για το πόσιμο νερό.  Αυτό επιβεβαιώνεται και από τα αποτελέσματα των αναλύσεων. Παράλληλα, 
οι συγκεντρώσεις Καδμίου και Νικελίου στο ίζημα του Φράγματος (Πίνακες 2 και 4) δεν 
παρουσιάζουν κάποια αυξητική τάση. 

 (στ) Σε περίπτωση που επιθυμείτε να εξασφαλίσετε τις αναλύσεις που έχουν διεξαχθεί για όλες τις 
χημικές παραμέτρους, μπορείτε να αποταθείτε στην κ. Αναστασία Τσιαήλη, Τεχνικό στο Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων (τηλ. 22609348, E-mail:  ntsiaili@wdd.moa.gov.cy). 

3. Σε ό,τι αφορά το δεύτερο ερώτημα, το οποίο αναφέρεται στα μέτρα που έχουν ληφθεί για την προστασία 
των ερασιτεχνών ψαράδων, σημειώνεται ότι δεδομένου ότι οι συγκεντρώσεις Καδμίου και Νικελίου μέσα 
στο Φράγμα, όπου δραστηριοποιούνται και ερασιτέχνες ψαράδες, είναι σε πολύ χαμηλά και μη 
ανησυχητικά επίπεδα, δεν κρίθηκε σκόπιμο να ληφθούν οποιαδήποτε μέτρα απαγόρευσης του 
ψαρέματος. 

4. Σε ό,τι αφορά το τρίτο ερώτημα, το οποίο αφορά στις ενέργειες που έχουν ληφθεί για αντιμετώπιση του 
προβλήματος κατά την επερχόμενη περίοδο βροχών, σημειώνονται τα ακόλουθα: 

 (α) Όπως αναφέρεται και στην ταυτάριθμη επιστολή μας με ημερ. 30 Σεπτεμβρίου 2019, αναφορικά 
με την ερώτηση σας με αρ. 23.06.011.03.635, είχαν αξιολογηθεί διάφορες εναλλακτικές λύσεις για 
αποτροπή της εισροής νερού από τα ρυάκια στο Φράγμα, όπως: 

  (i) Κατασκευή αναχώματος για συγκράτηση του νερού:  Η λύση αυτή απορρίφθηκε επειδή 
αφενός είναι μια δαπανηρή κατασκευή και αφετέρου κρίνεται ως μη αποτελεσματική, 
εφόσον μετά τη λειτουργία του θα γέμιζε εντός μερικών ημερών, και 

  (ii) εκτροπή του νερού με άντληση μέσω αγωγού στη διπλανή λεκάνη απορροής:  Η λύση 
αυτή απορρίφθηκε καθότι κατασκευαστικά ήταν χρονοβόρα και κοστοβόρα, ενώ 
παράλληλα θα μεταφερόταν το πρόβλημα στη διπλανή λεκάνη απορροής με άγνωστες 
επιδράσεις στο περιβάλλον. 

 (β) Επίσης, επισημαίνεται ότι στο πλαίσιο υλοποίησης ειδικού μέτρου που περιλαμβάνεται στο 
Πρόγραμμα Μέτρων του Σχεδίου Διαχείρισης Λεκάνης Απορροής Ποταμού της Κύπρου για την 
εφαρμογή της Οδηγίας Πλαίσιο περί Υδάτων 2000/60/ΕΚ, έχει κατασκευαστεί δεξαμενή 
χωρητικότητας 500 κυβικών μέτρων, με την οποία κατακρατούνται οι απορροές από μπάζα της 
περιοχής, καθώς και από τη γαλαρία του μεταλλείου και ακολούθως παροχετεύονται με άντληση 
σε δεξαμενές κατακράτησης ανάντη.  Ένεκα των ασυνήθιστα ψηλών βροχοπτώσεων των 
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τελευταίων δύο υδρολογικών περιόδων, η δεξαμενή υπερχείλισε και όξινες απορροές κατέληξαν 
στα παρακείμενα ρυάκια και τελικά στο Φράγμα.  Σε μια κανονική χρονιά από πλευράς 
βροχόπτωσης, αναμένεται ότι η ροή όξινων απορροών μέσα σε ρυάκια και στο Φράγμα θα είναι 
πολύ μικρή και θα αντιμετωπιστεί με τα πιο πάνω μέτρα. 

 (γ) Το θέμα εξετάστηκε, επίσης, σε συνεδρία της Τεχνικής Επιτροπής Αποκατάστασης 
Εγκαταλελειμμένων Μεταλλείων που πραγματοποιήθηκε στις 13 Φεβρουαρίου 2020.  Η εν λόγω 
Επιτροπή έχει περιλάβει στο Σχέδιο Δράσης που ετοίμασε και την αποκατάσταση του χώρου του 
μεταλλείου Καλαβασού, τα εξορυκτικά απόβλητα του οποίου επηρεάζουν το Φράγμα, όπως 
αναφέρθηκε πιο πάνω.  Στο παρόν στάδιο θα διεξαχθεί η Στρατηγική Μελέτη Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον, η οποία ακολούθως θα τεθεί ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου για έγκριση.  Το 
έργο αυτό θα είναι πολυετές και για την υλοποίησή του θα απαιτηθούν σημαντικές πιστώσεις.  
Παρά το γεγονός ότι ο χώρος του μεταλλείου Καλαβασού αποτελεί μια από τις προτεραιότητες 
του Σχεδίου Δράσης, η Επιτροπή αποφάσισε όπως κλιμάκιο του ΤΓΕ διενεργήσει προκαταρκτική 
αξιολόγηση στον χώρο, ώστε να διαπιστωθεί εάν υπάρχουν οποιαδήποτε άμεσα μέτρα που θα 
μπορούσαν να ληφθούν για να περιοριστεί η εισροή των μικρών ποσοτήτων όξινων απορροών 
εντός του Φράγματος, πριν την έναρξη της αποκατάστασης. 

5. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.170, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ ότι το ζήτημα ανέγερσης νέου γυμνασίου στην 
περιοχή της κοινότητας Παρεκκλησιάς έχει εξεταστεί επανειλημμένα τα τελευταία χρόνια, είτε σε συσκέψεις στο 
Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) με τους εμπλεκόμενους φορείς, είτε κατά 
την επίσκεψη στην περιοχή και συνάντηση με τους Προέδρους των επηρεαζόμενων κοινοτήτων της περιοχής. 

2. Για την ορθολογιστική και μακροχρόνια επίλυση του στεγαστικού προβλήματος που ενδέχεται να 
αντιμετωπίσουν μελλοντικά τα υφιστάμενα γυμνάσια της ανατολικής Λεμεσού, έχει εξευρεθεί χώρος ο οποίος 
έχει ενταχθεί και στα Τοπικά Σχέδια Λεμεσού ως χώρος για ανέγερση Γυμνασίου, ο οποίος θα εξυπηρετεί 
χωρίς πρόβλημα τις κοινότητες ανατολικά της Λεμεσού συμπεριλαμβανομένης και της κοινότητας 
Μουτταγιάκας. 

3. Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, η άποψη του ΥΠΠΑΝ εξακολουθεί να παραμένει η ίδια, δηλαδή, όταν 
οι συνθήκες το επιτρέψουν και αποφασιστεί η ανέγερση νέου Γυμνασίου ανατολικά της Λεμεσού, αυτό θα 
πρέπει να αναγερθεί στον καθορισμένο στα Τοπικά Σχέδια χώρο και επομένως δεν μπορεί να γίνει στην 
Παρεκκλησιά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.199, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Λίνου Παπαγιάννη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω ερώτημα και να σας ενημερώσω για τα εξής: 

(α) Για τις ζημιές που προκλήθηκαν από δυσμενείς καιρικές συνθήκες στις καλλιέργειες πατατών την 
περίοδο 2018-2019, άμεσα και μόλις έγιναν οι καταγραφές των ζημιών, το Υπουργείο Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος προώθησε πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο.  Με την 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 86.918, εγκρίθηκε η καταβολή μέρους των 
αποζημιώσεων για την αντιστάθμιση των ζημιών στις καλλιέργειες πατατών.  Με βάση αυτή, 
καταβλήθηκε μέρος της αποζημίωσης για τις Ανοιξιάτικες πατάτες σε 459 δικαιούχους με συνολικό ύψος 
τα €2,378 εκ. περίπου και ποσό €650.000 σε 225 άτομα για τις Χειμερινές πατάτες.  Το υπόλοιπο ποσό 
αναμένεται να καταβληθεί στο προσεχές διάστημα. 

(β) Για τις ζημιές που προκλήθηκαν από χαλάζι σε καλλιέργειες πατατών και λαχανικών τον Οκτώβριο του 
2019 στις Επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου πληροφορείστε ότι στις 4.12.2019 εγκρίθηκε από το 
Υπουργικό Συμβούλιο η παραχώρηση μέρους των αποζημιώσεων στους πληγέντες γεωργούς.  Έχουν 
ήδη καταβληθεί €323.224 σε 141 πληγέντες πατατοπαραγωγούς και αναμένεται άμεσα η καταβολή 
ενίσχυσης και για τους πληγέντες καλλιεργητές λαχανικών.  Σημειώνεται ότι, το υπόλοιπο ποσό θα 
καταβληθεί μετά την ολοκλήρωση των διαδικασιών αξιολόγησης των ζημιών και τον καταρτισμό των 
τελικών καταλόγων σε μεταγενέστερο στάδιο. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.204, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρονται στην πιο πάνω ερώτηση, από το αρμόδιο Τμήμα, τις 
Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Αναφορικά με το Νομοσχέδιο του «Περί Κοινοτικής Φροντίδας Ψυχικής Υγείας Νόμου του 2017», ενώ 
είχε οριστεί επιτροπή στις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας για επεξεργασία του υπό αναφορά Νομοσχεδίου, 
δυστυχώς δεν κατέστη δυνατό να ολοκληρώσει το έργο της λόγω παραιτήσεων Λειτουργών που 
συμμετείχαν στην επιτροπή. 

3. Ως εκ τούτου, βρίσκονται σε εξέλιξη διαδικασίες για επανασύσταση και ενεργοποίηση της Επιτροπή. 

4. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.255, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Η απάντηση του Υπουργού Υγείας στα ερωτήματα που εγείρονται στην πιο πάνω ερώτηση είναι η 
ακόλουθη: 

 Καταρχήν σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που διαθέτει το Υπουργείο Υγείας, το φαινόμενο 
άρνησης των γονέων κατά του εμβολιασμού των παιδιών τους στην Κύπρο, δεν φαίνεται να παρουσιάζει 
μεγάλη έκταση στην παρούσα φάση.  Η εκτίμηση του φαινομένου άρνησης εμβολιασμού περιλαμβάνεται 
στην τριετή παγκύπρια έρευνα του Υπουργείου Υγείας η οποία στοχεύει στον έλεγχο της εμβολιαστικής 
κάλυψης των παιδιών με τα βασικά εμβόλια και διενεργείται με οδηγίες του Παγκόσμιου Οργανισμού 
Υγείας (ΠΟΥ).  Η πιο πρόσφατη έρευνα διενεργήθηκε το 2019 και το Υπουργείο Υγείας βρίσκεται στην 
τελική φάση ανάλυσης των δεδομένων και εξαγωγής αποτελεσμάτων τα οποία και θα καταδείξουν τις 
νεότερες τάσεις όσον αφορά στο φαινόμενο. 

 Όπως αναφέρεται και στην επιστολή σας, το Υπουργείο Υγείας στοχεύοντας στην ενθάρρυνση και 
ενίσχυση του εμβολιαστικού προγράμματος αλλά και της αποτελεσματικής αντιμετώπισης του 
φαινομένου της άρνησης εμβολιασμού, έχει προχωρήσει με τη σύσταση ειδικής Επιτροπής 
Αντιμετώπισης του φαινομένου της Άρνησης Εμβολιασμού.  Στο πλαίσιο αυτό η πρόληψη του 
φαινομένου αλλά και η ενθάρρυνση των γονέων για εμβολιασμό των παιδιών τους αποτελεί πλέον 
συνεχή διαδικασία και περιλαμβάνεται στις δράσεις των εμπλεκομένων και περιλαμβάνουν την 
ενημέρωση του πληθυσμού για την αξία των εμβολιασμών αλλά και την ενίσχυση του εμβολιασμού στην 
Κύπρο. 

 Συγκεκριμένα εντός του 2019 έχουν υλοποιηθεί τα ακόλουθα: 

(α)  Το θέμα της πρόληψης και αντιμετώπισης του αντιεμβολιασμού περιλαμβάνεται στην αγωγή 
υγείας που παρέχεται προς τους γονείς οι οποίοι επισκέπτονται τα Κέντρο Μητρότητας και 
Παιδιού τα οποία λειτουργούν σε όλες τις επαρχίες και είναι εύκολα προσβάσιμα στον πληθυσμό. 

(β)  Στο πλαίσιο της οργάνωσης ειδικών προγραμμάτων ενημέρωσης για μέλλοντες γονείς και 
εγκύους σε όλες τις επαρχίες, οργανώνονται διαλέξεις για την αξία του εμβολιασμού παιδιών και 
ενηλίκων και αποτελεί πλέον αναπόσπαστο μέρος των προγραμμάτων αυτών. 

(γ)  Κατά τη διάρκεια της Ευρωπαϊκής Εβδομάδας Εμβολιασμών 2019 οργανώθηκαν δράσεις 
ενημέρωσης των γονιών σχετικά με την αξία των εμβολίων τόσο σε επίπεδο κοινότητας όσο και 
μέσω της Σχολιατρικής Υπηρεσίας. Για σκοπούς ευαισθητοποίησης του κοινού γενικότερα και 
ειδικότερα των γονέων έγινε διανομή σχετικού ενημερωτικού υλικού. 

(δ)  Σημαντικές θεωρούνται οι παρεμβάσεις που γίνονται στο πλαίσιο λειτουργίας της Σχολιατρικής 
Υπηρεσίας και απευθύνονται τόσο στα παιδιά όσο και στους γονείς τους. 

 Κατά τη διάρκεια της εβδομάδας Εμβολιασμών 2019, επιλέγηκε ένα σχολείο σε κάθε επαρχία, στο οποίο 
φοιτά σημαντικός αριθμός μαθητών με μεταναστευτικό βιογραφικό και πραγματοποιήθηκαν από τη 
Σχολιατρική Υπηρεσία ενημερωτικές διαλέξεις για τα εμβόλια ενώ παράλληλα έγινε έλεγχος των 
Βιβλιαρίων Υγείας των παιδιών και ενημέρωση των γονέων για τυχόν εμβολιαστικά κενά και την ανάγκη 
συμπλήρωσής τους. 

 Περαιτέρω, η Σχολιατρική Υπηρεσία διενεργεί έλεγχο στα Βιβλιάρια Εμβολιασμού όλων των παιδιών 
που φοιτούν σε δημόσια σχολεία και ενημερώνονται γραπτώς οι γονείς/κηδεμόνες αυτών που 
παρουσιάζουν ελλείψεις σε εμβόλια βάσει του Σχήματος Εμβολιασμών του Υπουργείου Υγείας.  Οι 
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γονείς καλούνται να προβούν στις δέουσες ενέργειες εμβολιασμού των παιδιών τους, παρέχοντας τους 
παράλληλα και τη δυνατότητα να εμβολιαστούν στο σχολείο από τη Σχολιατρική Υπηρεσία. 

 Σημειώνεται ότι, πέραν της πιο πάνω δράσης ειδικά όσον αφορά στο εμβόλιο MMR (Ιλαράς, 
Παρωτίτιδας και Ερυθράς) πραγματοποιείται σε ετήσια βάση έλεγχος της κάλυψης των μαθητών με τις 
δύο δόσεις εμβολίου, σε μαθητές της Α΄ τάξης και Στ΄ τάξης Δημοτικού και Γ΄ τάξης Γυμνασίου, σε όλα 
τα σχολεία του δημόσιου τομέα. Τα αποτελέσματα της δράσης αποστέλλονται στον ΠΟΥ αφού η εν 
λόγω δράση αποτελεί βέλτιστη πρακτική η οποία οδηγεί σε αυξημένα ποσοστά εμβολιασμού των 
παιδιών με το συγκεκριμένο εμβόλιο που όχι μόνο καλύπτει τους στόχους του ΠΟΥ αλλά και τους 
ξεπερνά. Χαρακτηριστικά αναφέρεται ότι, κατά τη σχολική χρονιά 2018 - 2019, τα αποτελέσματα μετά 
την παρέμβαση, κατέδειξαν αύξηση της εμβολιαστικής κάλυψης των μαθητών των συγκεκριμένων 
ομάδων από τους οποίους είχαν εξασφαλιστεί στοιχεία, σε ποσοστά που κυμαίνονται μεταξύ 94% - 
99%. 

2.  Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.257, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 

2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

«Αναφέρομαι στην επιστολή με αρ. ερ. 23.06.011.04.257 και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα ακόλουθα: 

2. Οι Μελέτες που περιέχονται στις Δράσεις (1) και (2) του Σχεδίου Δράσης Δημογραφικής και 
Οικογενειακής Πολιτικής 2019-2020, δηλ. η “Διεξαγωγή επιστημονικής έρευνας από εμπειρογνώμονες 
για τους παράγοντες που καθορίζουν τις αποφάσεις των νέων για προγραμματισμό της οικογένειας και 
οι πρακτικές δυσκολίες που αντιμετωπίζουν, με ομάδα στόχου νέους ηλικίας 18-35 χρόνων, με ή χωρίς 
παιδιά στη βάση δύο Πυλώνων” και η “Χαρτογράφηση υφισταμένων δομών και υπηρεσιών στήριξης 
γονέων και οικογενειών ώστε να εντοπιστούν τα κενά και οι ανάγκες για να γίνουν ανάλογες διορθωτικές 
ενέργειες”, αποφασίστηκε όπως περιληφθούν σε μία ολοκληρωμένη Μελέτη δημογραφικής 
πολιτικής, μαζί με τη “Μελέτη για τη δυνατότητα εισαγωγής κινήτρων για απόκτηση 2ου και 
περισσότερων παιδιών” που προκύπτει από τη Δράση (3) του Σχεδίου. 

3. Η διαδικασία για την ετοιμασία των Όρων Εντολής για την προώθηση της εν λόγω ενιαίας Μελέτης 
βρίσκεται ήδη σε προχωρημένο στάδιο. Στο πλαίσιο της ετοιμασίας των Όρων Εντολής της Μελέτης, 
αρμόδιοι λειτουργοί του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
πραγματοποίησαν στα Κεντρικά Γραφεία των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας συνάντηση με 
Οργανώσεις μέλη της Υποεπιτροπής του Εθνικού Φορέα Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής για 
Παρακολούθηση της υλοποίησης του Σχεδίου Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 2019-
2020, κατά την οποία έγινε ανταλλαγή απόψεων και εισηγήσεων με σκοπό τη διαμόρφωση των τελικών 
Όρων Εντολής. Στη συνάντηση παρευρέθηκαν και οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Οικογενειακού Προγραμματισμού, της Παγκύπριας Εργατικής Ομοσπονδίας (ΠΕΟ), της Παγκύπριας 
Οργάνωσης Πολυτέκνων (ΠΟΠ), της Παγκύπριας Οργάνωσης Πενταμελούς Οικογένειας (ΠΟΠΟ) και 
της Ένωσης Δήμων. 

4. Για την ολοκλήρωση της ετοιμασίας των όρων εντολής, έχει επίσης συσταθεί Ομάδα Εργασίας με τη 
συμμετοχή και αρμόδιων λειτουργών άλλων Υπουργείων/ Τμημάτων των οποίων οι εμπειρίες επί του 
θέματος θα μπορούσαν να βοηθήσουν, και συγκεκριμένα των Υπουργείων Παιδείας, Υγείας και 
Εσωτερικών, που επίσης μετέχουν στην εν λόγω Υποεπιτροπή του Εθνικού Φορέα Δημογραφικής και 
Οικογενειακής Πολιτικής. Κατά την ετοιμασία των Όρων Εντολής η Ομάδα Εργασίας, μεταξύ άλλων, θα 
λάβει υπόψη διάφορα στατιστικά στοιχεία (σχετικά με γεννήσεις, μετανάστευση, εργασία και άλλοι 
παράγοντες που επηρεάζουν τους νέους), τις υφιστάμενες δομές και κίνητρα που βοηθούν τις 
οικογένειες να αποφασίσουν την απόκτηση παιδιού/ιών, τις καλές πρακτικές άλλων χωρών και πως 
μπορούν να εφαρμοστούν στην Κύπρο, την αξιολόγηση του αντίκτυπου των μέτρων οικονομικών και 
κοινωνικών, καθώς και παρόμοια μελέτη που έγινε το 2008 και άλλων μελετών που έχουν ετοιμασθεί για 
άλλες χώρες. 

5. Τέλος, σημειώνεται ότι ο στόχος είναι όπως το συντομότερο και πριν το τέλος του 1ου τριμήνου του 2020, 
ετοιμαστούν οι σχετικοί Όροι Εντολής της Μελέτης και να προωθηθεί η εκπόνησή της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.263, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω ερώτηση προς τον Υπουργό 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η Κυπριακή Δημοκρατία συνεισέφερε στο Διεθνές Πράσινο Ταμείο για το Κλίμα €350.000 το 2017. Δεν 
υπάρχουν σκέψεις για αύξηση της συνεισφοράς. 
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(β) Οι επιδοτήσεις ορυκτών καυσίμων, δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, αλλά σε αυτές του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, στο οποίο κοινοποιείται η παρούσα επιστολή με αντίγραφο της ερώτησης σας. 

Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινήσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.274, ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σχετικά με την ξήρανση των χαρουπιών εξαιτίας της 
δραστηριότητας της ποντίκας, σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Γεωργίας εφαρμόζει “Σχέδιο καταπολέμησης της ποντίκας”, το οποίο έχει εγκριθεί με τις υπ’ 
αριθμόν 73.752 και 80.704, αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 27.06.2012 και 
26.05.2016 αντίστοιχα.  Στο πλαίσιο του εν λόγω Σχεδίου, παρέχεται η δυνατότητα στις Τοπικές Αρχές 
να προμηθεύονται το ποντικοδόλωμα Doa Rat Bait που παρασκευάζει το Τμήμα Γεωργίας στην 
επιδοτημένη τιμή των €0,50 ανά κιλό συν Φ.Π.Α. και να το εφαρμόζουν στις περιοχές που 
παρουσιάζεται το πρόβλημα, υπό την προϋπόθεση ότι τα άτομα που θα το εφαρμόσουν έχουν τύχει 
σχετικής εκπαίδευσης για την τοποθέτηση του δολώματος. 

(β) Επιπρόσθετα, το Τμήμα Γεωργίας διεξάγει εκστρατείες καταπολέμησης της ποντίκας, με δικά του 
συνεργεία σε γεωργοκτηνοτροφικές περιοχές, οι οποίες κρίνονται ως εστίες πολλαπλασιασμού των 
τρωκτικών.  Το συνεργεία όλων των Επαρχιακών Γεωργικών Γραφείων, σε συνεργασία με τις Τοπικές 
Αρχές των Επαρχιών τους, έχουν καλύψει ήδη μεγάλο μέρος των γεωργοκτηνοτροφικών περιοχών, οι 
οποίες κρίνονται ως υψηλού κινδύνου για πολλαπλασιασμό της ποντίκας. 

(γ) Όσον αφορά τις χαρουποπαραγωγικές περιοχές, οι οποίες θεωρούνται επίσης ως εστίες 
πολλαπλασιασμού της ποντίκας, το Τμήμα Γεωργίας διεξάγει συστηματικά εθελοντικές εκστρατείες 
καταπολέμησης των τρωκτικών, σε συνεργασία με την Κυπριακή Ομοσπονδία Κυνηγίου, τις Τοπικές 
Αρχές αλλά και άλλα οργανωμένα σύνολα, νοουμένου ότι όλοι οι συμμετέχοντες τύχουν της 
απαραίτητης εκπαίδευσης.  Σημειώνεται ότι όλες οι εθελοντικές εκστρατείες, γίνονται υπό την 
καθοδήγηση και εποπτεία του Τμήματος Γεωργίας. 

(δ) Το Τμήμα Γεωργίας θεωρεί ότι μία ολοκληρωμένη εκστρατεία καταπολέμησης της ποντίκας, ιδίως στις 
χαρουποπαραγωγικές περιοχές, πρέπει να περιλαμβάνει και τη συμβολή των ιδιοκτητών των τεμαχίων 
στις περιοχές αυτές, οι οποίοι καλούνται να προβαίνουν σε όλες τις απαραίτητες καλλιεργητικές 
φροντίδες (κλάδεμα, καλλιέργεια εδάφους, καθαρισμός των περιοχών κ.ά.), ούτως ώστε να αποτρέπεται 
η δημιουργία εστιών πολλαπλασιασμού της ποντίκας. 

(ε) Το Τμήμα Γεωργίας στο πλαίσιο του “Σχεδίου Καταπολέμησης της ποντίκας”, σε μια προσπάθεια 
προώθησης της βιολογικής καταπολέμησής της, τοποθετεί τεχνητές φωλιές του ανθρωποπουλιού σε 
περιοχές όπου υπάρχουν ενδείξεις ύπαρξής του. Μέχρι τώρα, και σε διάστημα 4 χρόνων, το Τμήμα 
Γεωργίας σε συνεργασία με την Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας και το Τμήμα Δασών έχει τοποθετήσει 90 
τεχνητές φωλιές του ανθρωποπουλιού σε όλες τις επαρχίες εκ των οποίων οι 20 έχουν εγκατασταθεί 
από τον εν λόγω θηρευτή.  Χαρακτηριστικό σημείο αναφοράς είναι το πρόγραμμα της βιολογικής 
καταπολέμησης στη Δένεια, όπου η τοποθέτηση τρωκτικοκτόνων δολωμάτων στην περιοχή της 
Κοινότητας έχει διακοπεί από το 2016, εξαιτίας της ευεργετικής δράσης του ανθρωποπουλιού.  Βάσει 
της δράσης αυτής και μετά από την επίσκεψη ειδικών από το Ισραήλ, την Ελβετία και την Ελλάδα στην 
Κύπρο, το Υπουργείο Γεωργίας Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος αποφάσισε την κατάρτιση ενός 
“Εθνικού Σχεδίου Δράσης” για τη βιολογική καταπολέμηση των τρωκτικών, στο οποίο θα συμμετέχουν 
όλα τα εμπλεκόμενα Τμήματα/Υπηρεσίες αλλά και μη Κυβερνητικές Οργανώσεις που ασχολούνται με το 
αντικείμενο (Birdlife Cyprus).  Απώτερος στόχος του εν λόγω Σχεδίου είναι η μείωση των 
τρωκτικοκτόνων δολωμάτων μέσω της χρήσης του ανθρωποπουλιού, διασφαλίζοντας τη διατήρηση της 
βιοποικιλότητας αλλά και γενικότερα την προστασία του περιβάλλοντος. 

(στ) Όσον αφορά το τρωκτικοκτόνο δόλωμα Doa Rat Bait που παράγει το Τμήμα Γεωργίας και που 
χρησιμοποιείται για την καταπολέμηση της ποντίκας, αυτό φέρει την δραστική ουσία bromadiolone σε 
συγκέντρωση 0,005%, η οποία μετά από πειραματικές μελέτες από το Τμήμα Γεωργίας, διαφάνηκε να 
έχει πολύ ικανοποιητικά αποτελέσματα όσον αφορά την καταπολέμηση των τρωκτικών, αλλά και 
παράλληλα την μικρότερη τοξικότητα όσον αφορά τους οργανισμούς μη στόχους (άγρια και παραγωγικά 
ζώα).  Σημειώνεται ότι η χρήση του εν λόγω δολώματος, διακόπτεται σε ετήσια βάση για διάστημα τριών 
μηνών, ούτως ώστε να αποφευχθεί οποιαδήποτε ανθεκτικότητα στην συγκεκριμένη δραστική ουσία από 
τα τρωκτικά.  Μέχρι τώρα, και με βάση τις ετήσιες καταγραφές όλων των συνεργείων καταπολέμησης 
της ποντίκας σε Παγκύπρια βάση, δεν έχει διαφανεί η ανάπτυξη οποιασδήποτε μορφής ανθεκτικότητας 
στη δραστική ουσία bromadiolone και ο πληθυσμός των τρωκτικών ιδίως στις εστίες πολλαπλασιασμού 
τους καταγράφει σημαντική πτώση κατά τη διάρκεια των εκστρατειών καταπολέμησης της ποντίκας. 
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(ζ) Καταληκτικά, διαβεβαιώνεστε ότι το Τμήμα Γεωργίας, θα εντατικοποιήσει την καταπολέμηση της 
ποντίκας, ιδίως στις εστίες πολλαπλασιασμού της στις γεωργοκτηνοτροφικές περιοχές, 
περιλαμβανομένων και των χαρουποπαραγωγικών περιοχών, με απώτερο στόχο την περαιτέρω μείωση 
των προβλημάτων που προκαλεί. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.284, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με στοιχεία αναφοράς ερ. 23.06.011.04.284, και σας πληροφορώ ότι 
έχει ήδη ολοκληρωθεί η διοικητική έρευνα που είχε διαταχθεί για το εν λόγω θέμα και βάσει των πορισμάτων 
της έρευνας θα διεξαχθεί πειθαρχική έρευνα εναντίον συγκεκριμένων μελών της Υπηρεσίας Θήρας και 
Πανίδας. 

2. Υπό το φως των πιο πάνω τα ερωτήματά σας θα είναι δυνατό να απαντηθούν μετά και την ολοκλήρωση 
της πιο πάνω πειθαρχικής έρευνας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.289, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση από την αρμόδια Διεύθυνση, δηλαδή την Διεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, είναι η ακόλουθη: 

 Σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Υγείας έθεσε σε δημόσια διαβούλευση από τις 07 Ιανουαρίου 2019 το 
Νομοσχέδιο με τίτλο: “περί Κοινοτικής Νοσηλευτικής και Κοινοτικής Μαιευτικής Νόμος του 2019”. Το 
τελικό νομοσχέδιο το οποίο αποστάλθηκε για μελέτη στη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας έχει ως τίτλο 
“περί Ίδρυσης και Άδειας Λειτουργίας Υπηρεσιών Παροχής Κοινοτικής Νοσηλευτικής και Κοινοτικής 
Μαιευτικής Νόμος του 2019”. 

 Πρέπει να σημειωθεί ότι η Υπηρεσία Κατ’ Οίκον Νοσηλείας (Γενικής Νοσηλευτικής) ξεκίνησε ως πιλοτικό 
πρόγραμμα από το 2004 με τη τοποθέτηση νοσηλευτών με εξειδικευμένη εκπαίδευση (τουλάχιστον ενός έτους) 
σε κάποια σημεία της Κύπρου. Σήμερα εν η λόγω Υπηρεσία έχει επεκταθεί και καλύπτει όλες τις επαρχίες και 
κοινότητες της Κύπρου.  Επιπρόσθετα, λειτουργεί και η Υπηρεσία Κατ’ Οίκον Νοσηλείας Ατόμων με Μηχανική 
Υποστήριξη της Αναπνοής επιτρέποντας άτομα με μηχανική υποστήριξη (αναπνευστήρα) να βρίσκονται στο 
περιβάλλον του σπιτιού τους. 

 Πέραν τούτου υπάρχει η διασυνδετική/συμβουλευτική Υπηρεσία η οποία πρόκειται για τον συνδετικό 
κρίκο μεταξύ του νοσοκομείου και του λήπτη της υπηρεσίας. 

 Σήμερα η Κατ’ Οίκον Υπηρεσία καθώς και η Υπηρεσία Νοσηλείας Ατόμων με Μηχανική Υποστήριξη 
στελεχώνεται από 53 προσοντούχους στην ειδίκευση νοσηλευτές. 

 Ενώ ο Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας στον δημόσιο τομέα καλύπτει κυρίως το Κέντρα Προστασίας 
Μητρότητας και Ευημερίας Παιδιού καθώς και τη σχολιατρική υπηρεσία.  Σημειώνεται ότι ο/η Επισκέπτης/τρια 
Υγείας είναι νοσηλευτής/τρια που είναι εγγεγραμμένος/η στο Μητρώο της Νοσηλευτικής - Γενικής Νοσηλευτικής 
σύμφωνα με την πιο κάτω αναφερόμενη νομοθεσία. 

 Σύμφωνα με τον περί Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Νόμο του 1988, το επάγγελμα του/της 
νοσηλευτή/τριας και της μαίας/μαιευτή κατοχυρώνεται με την εγγραφή σε τουλάχιστον ένα από τα δυο Μητρώα, 
της ΝΟΣΗΛΕΥΤΙΚΗΣ (αποτελείται από δύο μέρη - Γενικής και Ψυχιατρικής) και το μητρώο ΜΑΙΩΝ. 

 Κατά τις συζητήσεις όλων των αρμοδίων για το προαναφερόμενο Νομοσχέδιο, τέθηκε και εξετάστηκε το 
θέμα δημιουργίας μέρους για εγγραφή επαγγελματιών με ειδίκευση στην Κοινοτική Νοσηλευτική. Πρέπει να 
σημειωθεί ότι η νοσηλευτική έχει πληθώρα αριθμού εξειδικεύσεων ώστε να έχει η κάθε μια το αντίστοιχο 
μητρώο. Αυτός ήταν ένας λόγος για τη διαφοροποίηση του τίτλου του νομοσχεδίου, ο οποίος επικεντρώνεται 
πιο πολύ στην ίδρυση και χορήγηση άδειας Υπηρεσίας. 

 Δεν κρίθηκε ότι θα πρέπει να είναι προϋπόθεση, δηλαδή εγγραφή σε μέρος αλλού, νέου μητρώου, 
νοουμένου ότι ο/η νοσηλευτής/τρια θα είναι εγγεγραμμένος/η στο Μητρώο Νοσηλευτικής, στο μέρος της 
Γενικής Νοσηλευτικής. Αντίθετα υπάρχει πιθανότητα να περιορίζει το φάσμα των καθηκόντων του Γενικού 
Νοσηλευτή, εφόσον οι διαδικασίες που γίνονται στην κοινότητα εμπίπτουν ως επί το πλείστο στη Γενική 
Νοσηλευτική. 

 Σαφώς αυτό δεν σημαίνει ότι δεν θα λαμβάνονται υπόψη τα προσόντα του επαγγελματία που κατέχει 
εξειδίκευσή στην Κοινοτική Νοσηλευτική, ο/η οποίος/α έχει τη δυνατότητα να διευθύνει μια τέτοια υπηρεσία και 
μόνο αυτός/η μπορεί να παρέχει συμβουλευτική, να αξιολογεί και σχεδιάσει πλάνο νοσηλείας.  Από εκεί και 
πέρα ο Γενικός Νοσηλευτής μπορεί να εκτελεί το πλάνο νοσηλείας. 
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 Συνεπώς το Νομοσχέδιο θα κατοχυρώνει μια Κοινοτική Υπηρεσία (Νοσηλευτική ή Μαιευτική) και τον 
θεσμό της κοινοτικής νοσηλευτικής, για την παροχή υπηρεσιών με ασφάλεια και ποιότητα, χωρίς να υπάρχει η 
αναγκαιότητα τροποποίησης του νόμου με τη δημιουργία μέρος μητρώου, το οποίο δυνητικά να περιορίζει τις 
επαγγελματικές δραστηριότητες του/της Γενικού/ής Νοσηλευτή. 

 Τέλος, αναφέρεται ότι σύμφωνα με το Νομοσχέδιο, το Υπουργείο Υγείας θα εποπτεύει τις εν λόγω 
Υπηρεσίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.297, ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

«Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αριθμό φακέλου 23.06.011.04.297 και ημερομηνία 21 Ιανουαρίου 
2020, στην οποία επισυνάπτεται η πιο πάνω ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή κ. Γ. Περδίκη, σχετικά με τις 
δράσεις που έχουν υλοποιηθεί από το κονδύλι 04393 “Κοινωνική Ευθύνη” του προϋπολογισμού της Εθνικής 
Αρχής Στοιχημάτων. 

2.  Σχετικά σας διαβιβάζω Πίνακα με τις δράσεις/πρωτοβουλίες που έχουν υλοποιηθεί εντός του 2019, που 
αφορούν την Κοινωνική Ευθύνη, για διασφάλιση της προστασίας των παικτών και του ευρύτερου κοινωνικού 
συνόλου και το ποσό που χρησιμοποιήθηκε για κάθε ενέργεια. 
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Δράσεις που υλοποιήθηκαν το έτος 2019 

Α/Α Τίτλος Δράσης Περιγραφή δράσης Ποσό που 
δαπανήθηκε € 

Σημειώσεις 

1 Δημιουργία εξειδικευμένου κέντρου 
πρόληψης και παρέμβασης- 
Responsible Gaming Center 

Το επιχειρηματικό σχέδιο για τη δημιουργία του Responsible Gaming Centre βρίσκεται 
σε πορεία ολοκλήρωσης. Το κέντρο πρόληψης και παρέμβασης θα αποτελεί ένα ενιαίο 
πρότυπο κέντρο που θα έχει ως στόχο την προαγωγή της έρευνας, της εκπαίδευσης 
και της ευαισθητοποίησης του κοινού για θέματα υπεύθυνου παιχνιδιού, καθώς επίσης 
θα παρέχει ενημέρωση και στήριξη στους παίκτες και στο ευρύτερο κοινό. 
Συγκεκριμένα, θα αποτελεί κέντρο προγραμμάτων πρόληψης και παρέμβασης 
προβληματικών συμπεριφορών στο στοίχημα και τα τυχερά παιχνίδια. Εκτιμάται ότι θα 
ολοκληρωθεί το Α' εξάμηνο του 2020. 

 Η συγκεκριμένη δράση 
αποτελεί συμβατική 

υποχρέωση του 2018 η 
οποία συνεχίστηκε εντός του 

2019 χωρίς να υπάρξει 
δαπάνη. Αναμένεται να 

ολοκληρωθεί εντός του Α' 
εξαμήνου 2020 με την 

καταβολή του τελικού ποσού 
της Σύμβασης. 

2 Συνεργασία με τον Οργανισμό 
Νεολαίας Κύπρου για την ανάπτυξη 
προγραμμάτων ενδυνάμωσης 

των νέων και λοιπών σχετικών θεμάτων 

Βάσει της στρατηγικής συνεργασίας με το ΟΝΕΚ, η Αρχή και ο ΟΝΕΚ προχώρησαν 
στη δημιουργία χρηματοδοτικού προγράμματος (Πρόγραμμα PIN #prevention and 
intervention) για υλοποίηση δράσεων από τους ίδιους τους νέους προς τους νέους, με 
στόχο την ενδυνάμωσή των δεξιοτήτων τους, την κριτική σκέψη, κ.ά. Το πρόγραμμα 
PIN υλοποιήθηκε από την περίοδο Μάιος 2018 - Μάιος 2019 από 10 αιτητές και είχε 
συνολικό προϋπολογισμό €143.315. 

53.000 Το πρόγραμμα PIN 
ολοκληρώθηκε εντός του 
2019 με την καταβολή του 
τελικού εναπομείναντος 

ποσού των €53.000 

3 Εκπόνηση ερευνητικών προγραμμάτων 
σε συνεργασία με τα ακαδημαϊκά 
ιδρύματα της Δημοκρατίας και διεθνείς 
οργανισμούς 

Στο πλαίσιο εφαρμογής της συνεργασίας με Ακαδημαϊκά Ινστιτούτα και Ερευνητικά 
Κέντρα και του Μνημονίου Συνεργασίας με το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου, η 
Αρχή προχώρησε σε συνεργασία με το τμήμα Πολυμέσων και Γραφικών Τεχνών του 
ΤΕΠΑΚ. Συγκεκριμένα, στο πλαίσιο των μαθημάτων «Σχεδιασμός για όλους» και 
«Γραφιστική και Διαφήμιση» του τμήματος Πολυμέσα και Γραφικές Τέχνες για τριτοετείς 
φοιτητές, δόθηκε συγκεκριμένο σενάριο που αφορά την υπεύθυνη συμμετοχή στο 
τυχερό παιχνίδι και την ιδέα του Responsible Gaming, όπου οι φοιτητές κλήθηκαν να 
δημιουργήσουν μια ιδέα (τόσο τεχνική όσο και σχεδιαστική). Με τη λήξη των 
μαθημάτων παρουσιάστηκαν όλες οι σχεδιαστικές ιδέες σε ειδική εκδήλωση στο 
ΤΕΠΑΚ. 

3.000  
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4 Εκπόνηση ερευνητικών προγραμμάτων 
σε συνεργασία με τα ακαδημαϊκά 
ιδρύματα της Δημοκρατίας και διεθνείς 
οργανισμούς 

Στο πλαίσιο εφαρμογής της συνεργασίας με Ακαδημαϊκά Ινστιτούτα και Ερευνητικά 
Κέντρα και του Μνημονίου Συνεργασίας με το Πανεπιστήμιο Κύπρου, η Αρχή 
προχώρησε σε συνεργασία με το τμήμα ψυχολογίας του ΠΚ. Συγκεκριμένα, 
προχώρησε στην σύναψη σύμβασης για διεξαγωγή έρευνας για την πρόβλεψη του 
ρίσκου συστηματικής εμπλοκής στον στοιχηματισμό και τα τυχερά παιχνίδια και τη 
πειραματική εφαρμογή προγράμματος πρόληψης και ενδυνάμωσης νέων στις 11 
Απριλίου 2019 για χρονική περίοδο είκοσι τεσσάρων (24) μηνών και συνολική αξία της 
σύμβασης εκατό ενενήντα οκτώ χιλιάδων και εξακοσίων ευρώ (€198.600,00). Η δράση 
αυτή αφορά απόκτηση γνώσης μέσω της έρευνας που θα πραγματοποιηθεί, καθώς και 
δράση πρόληψης που προκύπτει από την πειραματική εφαρμογή του προγράμματος. 

99.300  

5 Εβδομάδα Ενημέρωσης Υπεύθυνου 
Παιχνιδιού 2019 

Η Εβδομάδα Ενημέρωσης Υπεύθυνου Παιχνιδιού διοργανώθηκε για 2η συνεχόμενη 
χρονιά τη δεύτερη εβδομάδα του Οκτώβρη 7 με 13 Οκτωβρίου 2019 και αποτελεί 
συνέργεια της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων και της Εθνικής Αρχής Παιγνίων και 
Εποπτείας Καζίνο. Στόχος της διοργάνωσης ήταν η ενημέρωση και ευαισθητοποίηση 
του κοινού σχετικά με το Υπεύθυνο Παιχνίδι, καθώς και η εμπλοκή και κινητοποίηση 
της ευρύτερης κοινωνίας σε θέματα προώθησης του Υπεύθυνου Παιχνιδιού και 
προστασίας των παικτών από την προβληματική ενασχόληση με τα τυχερά παιχνίδια. 
Η έναρξη της εβδομάδας πραγματοποιήθηκε με το 2ο Συνέδριο Υπεύθυνου Παιχνιδιού 
στο Συνεδριακό Κέντρο Φιλοξενία με πέραν των 250 συμμετεχόντων. Η κύρια 
θεματολογία του συνεδρίου περιλάμβανε συζητήσεις στρογγυλής τραπέζης επί 
θεμάτων διαφήμισης και κοινωνικών δικτύων, τεχνητής νοημοσύνης, πρακτικές 
υπεύθυνου παιχνιδιού, εξελίξεις στην ακαδημαϊκή έρευνα, πρακτικές βιώσιμης 
ανάπτυξης του κλάδου, και διάφορα άλλα. Ομιλητές από πέραν των 12 χωρών του 
εξωτερικού παρουσίασαν ευρήματα ερευνών, θέσεις και πρακτικές υπεύθυνου 
παιχνιδιού. Το Συνέδριο προσέλκυσε επαγγελματίες του κλάδου τυχερών παιχνιδιών, 
ακαδημαϊκούς, επαγγελματίες ψυχικής υγείας, συμβούλους επιχειρήσεων, μέσα 
μαζικής ενημέρωσης, λειτουργούς νεολαίας, αθλητικές ομοσπονδίες και άτομα του 
ευρύτερου κοινωνικού συνόλου. Κατά τη διάρκεια της εβδομάδας πραγματοποιήθηκαν 
πέραν των 25 δράσεων και εκδηλώσεων σε όλη την Κύπρο. Επιγραμματικά, 
πραγματοποιήθηκαν εκπαιδευτικά σεμινάρια από τον οργανισμό GAMCARE 
Ηνωμένου Βασιλείου, εξειδικευμένο σε θέματα πρόληψης και αντιμετώπισης 
προβληματικής ενασχόλησης με τα τυχερά παιχνίδια. Τα σεμινάρια απευθύνονταν σε 
αθλητικούς παράγοντες, επαγγελματίες ψυχικής υγείας, αστυνομικό σώμα και το ευρύ 
κοινό. Επιπρόσθετα, πραγματοποιήθηκαν βιωματικά εργαστήρια για τους 
εξουσιοδοτημένους αντιπροσώπους υποστατικών παροχής υπηρεσιών στοιχήματος 
και τους εργαζόμενους στα καζίνο. Αναλυτικό πρόγραμμα της εβδομάδας βρίσκεται στο 
microsite www.responsiblegamingweek.gov.cy, καθώς και φωτογραφικά υλικό κάθε 
εκδήλωσης. Το microsite δημιουργήθηκε για την προβολή και προώθηση της 
εβδομάδας. 

393.000  

http://www.responsiblegamingweek.gov.cy/
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7 Εκστρατείες ενημέρωσης και 
διαφώτισης για το Υπεύθυνο Παιχνίδι 

Στο πλαίσιο του στρατηγικού σχεδίου για τον Υπεύθυνο Στοιχηματισμό 2018-2022, 
πραγματοποιήθηκε εκστρατεία ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης του ευρύτερου 
κοινωνικού συνόλου, η οποία υλοποιήθηκε κατά την περίοδο των Χριστουγέννων. 
Σκοπός της εκστρατείας ήταν η ενημέρωση του κοινού για υπεύθυνη συμμετοχή στο 
στοίχημα και τα τυχερά παιχνίδια, καθώς επίσης συμβουλές για αντιμετώπιση της 
προβληματικής ενασχόλησης με αυτά. Η εκστρατεία υλοποιήθηκε μέσα από τα 
διαδικτυακά κανάλια επικοινωνίας της Αρχής, καθώς και μέσω ενημερωτικών 
περιπτέρων στα Mall of Cyprus και Kings Avenue Mall. 

190  

8 Εκστρατείες ενημέρωσης και 
διαφώτισης για το Υπεύθυνο Παιχνίδι 

Στο πλαίσιο του στρατηγικού σχεδίου για τον Υπεύθυνο Στοιχηματισμό 2018-2022, 
πραγματοποιήθηκε ενημερωτική δράση για την υπεύθυνη συμμετοχή στα τυχερά 
παιχνίδια. Η δράση αφορούσε την υλοποίηση του Let's keep it a game quiz, το οποίο 
είναι ένα διαδραστικό παιχνίδι ερωτήσεων πολλαπλής επιλογής, όπου μέσω των 
ερωτήσεων ο συμμετέχοντας έχει την ευκαιρία να ενημερωθεί για το υπεύθυνο παιχνίδι. 
Το κουίζ πραγματοποιήθηκε στα Mall of Cyprus και Kings Avenue Mall με την αθρόα 
συμμετοχή του κόσμου. 

30.000  

9 Ενίσχυση των κέντρων και υπηρεσιών 
παροχής θεραπευτικών προγραμμάτων 

Η Αρχή, στο πλαίσιο της ενίσχυσης των θεραπευτικών κέντρων απεξάρτησης, 
συνεργάζεται με τον εγκεκριμένο από την Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου 
ΜΚΟ, το ΚΕΝΘΕΑ, με στόχο την πρόληψη των εξαρτήσεων. Στο πλαίσιο της 
συνεργασίας, η Αρχή χρηματοδοτεί την πρόταση του ΚΕΝΘΕΑ με τίτλο «Αθλητισμός 
στην Πρόληψη των Εξαρτήσεων», και αφορά πρόγραμμα κατάρτισης Προπονητών και 
Στελεχών Αθλητικών Σωματείων και Ακαδημιών. Συγκεκριμένα, σκοπός είναι να 
δημιουργηθούν καταρτισμένες ομάδες επιστημόνων με στόχο να επιμορφώσουν 
προπονητές και παράγοντες αθλητικών σωματείων και ακαδημιών για ενίσχυση τους 
στον πολυεπίπεδο ρόλο που διαδραματίζουν με τα νεαρά άτομα, και ειδικότερα στην 
πρόληψη των εξαρτήσεων. Το πρόγραμμα ξεκίνησε τον Απρίλιο 2019 και οι 
εκπαιδεύσεις των προπονητών τον Δεκέμβριο του 2019 με διάστημα ολοκλήρωσης 10 
μήνες. 

20.000  

10 Διάφορες επιχορηγήσεις και 
εκστρατείες 

Επιχορήγηση προγραμμάτων και εκστρατειών για την πρόληψη και προστασία νεαρών 
ατόμων και ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, καθώς επίσης εκστρατείες 
ενημέρωσης. 

25.000  

Συνολικό ποσό 650.490  

* Τα ποσά έχουν στρογγυλοποιηθεί γιο σκοπούς απλουστευμένης αναφοράς.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου 
Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.316, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το κτίριο του Αστυνομικού Σταθμού 
Παναγιάς, δυστυχώς δεν έχει ακόμη ολοκληρωθεί, παρά τις συνεχείς μας προσπάθειες και διαβουλεύσεις με το 
αρμόδιο Τμήμα Δημοσίων Έργων. 

2. Ο διαγωνισμός για την ανέγερση του Σταθμού προκηρύχθηκε από την Κοινότητα Παναγιάς η οποία 
συνήψε τον Μάρτιο 2013 συμβόλαιο με τον επιτυχόντα εργολάβο, ο οποίος ανέλαβε την υλοποίηση του έργου. 
Με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, η Αστυνομία θα κατέβαλλε τα ποσά με την πρόοδο των εργασιών 
προς την Κοινότητα, και αφού υποβαλλόταν σχετική επιβεβαίωση από τον Έπαρχο Πάφου ότι οι εργασίες 
εκτελέστηκαν ορθά. 

3. Μετά από σχετικές πιστοποιήσεις του Επάρχου Πάφου, καταβλήθηκε στην Κοινότητα το ποσό των 
€284.123,00 που αντιστοιχεί στο κόστος των εργασιών που είχαν ολοκληρωθεί μέχρι και τον Οκτώβριο του 
2014. Κατά τη διάρκεια επιθεωρήσεων του κτιρίου που έγιναν μετά από αίτημα του εργολάβου, το Νοέμβριο 
και Δεκέμβριο 2014 με σκοπό την παραχώρηση πληρωμών, διαπιστώθηκε ότι αριθμός εργασιών οι οποίες 
ζητήθηκαν από την Αστυνομία δεν περιλήφθηκαν στο συμβόλαιο του εργολάβου, άλλες προωθήθηκαν με 
διαφορετικές προδιαγραφές από αυτές που είχε ζητήσει η Αστυνομία και επίσης διαπιστώθηκε αριθμός 
κακοτεχνιών. Ως εκ τούτου, οι εργασίες διακόπηκαν το Δεκέμβριο του 2014. 

4. Οι διαφορές που προέκυψαν στην υλοποίηση της εν λόγω σύμβασης παραπέμφθηκαν στην Κεντρική 
Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων (ΚΕΑΑ), η οποία στις 9/3/2016 διόρισε Ad Hoc Επιτροπή για να εξετάσει 
το θέμα. Η Επιτροπή επιθεώρησε το κτίριο και αρχειακό υλικό και υπέβαλε έκθεση με εισηγήσεις για τον τρόπο 
ολοκλήρωσης του έργου. Η ΚΕΑΑ εξέτασε το θέμα στις 7/3/2018, όπου αποφάσισε τη λύση του συμβολαίου με 
τον εργολάβο. 

5. Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω, το Τμήμα Δημοσίων Έργων ανέλαβε την προώθηση των εργασιών ώστε 
να ολοκληρωθεί το κτίριο και να λειτουργήσει ο Αστυνομικός Σταθμός. Για το σκοπό αυτό, ανέθεσε σε ιδιώτη 
Σύμβουλο Αρχιτέκτονα την εκπόνηση μελέτης για τις εκκρεμούσες εργασίες. Οι μελέτες ολοκληρώθηκαν στις 
12/7/2019 και στάληκαν στην Αστυνομία, η οποία υπέβαλε τις απόψεις της επί των σχεδίων στις 29/7/2019. 

6. Στην παρούσα φάση, αναμένεται από το Τμήμα Δημοσίων Έργων η ετοιμασία εκτίμησης κόστους για τις 
υπολειπόμενες εργασίες, το χρονοδιάγραμμα και η υλοποίηση των εργασιών, είτε από δικό του συνεργείο είτε 
με ιδιώτη μέσω προκήρυξης διαγωνισμού. 

7. Τόσο η Αστυνομία, όσο και το Υπουργείο τούτο, έχουμε κατ’ επανάληψη τονίσει προς το Τμήμα 
Δημοσίων Έργων και προς το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ότι η ολοκλήρωση και 
λειτουργία του Αστυνομικού Σταθμού Παναγιάς αποτελεί προτεραιότητα και έχουμε ζητήσει την επίσπευση 
όλων των δικών τους ενεργειών προς το σκοπό αυτό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.317, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στη πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), αναγνωρίζοντας το πρόβλημα που δημιουργείται 
κατά τους χειμερινούς μήνες σε ολόκληρη την ακτογραμμή της Λάρνακας και ειδικότερα στην περιοχή του 
Αλιευτικού Καταφυγίου Λάρνακας, προβαίνει σε εκβάθυνση της εισόδου του αλιευτικού καταφυγίου, ενώ 
συμβάλει και στην προσπάθεια του Δήμου Λάρνακας για την απομάκρυνση των φυκιών που εκβράζονται στην 
παρακείμενη παραλία.  Η τελευταία εκβάθυνση του καταφυγίου έγινε περί τα τέλη του 2016 και το Τμήμα 
Δημοσίων Έργων πρόσφατα έχει προκηρύξει διαγωνισμό για νέα εκβάθυνση, με λήξη προθεσμίας υποβολής 
των σχετικών προσφορών στις 28/2/2020. 

 Ως προσωρινό μέτρο, το ΤΑΘΕ έχει ενημερώσει όλους τους επαγγελματίες ψαράδες του Αλιευτικού 
Καταφυγίου Λάρνακας, για τις δυνατότητες ελλιμενισμού τους σε εναλλακτικούς χώρους.  Παράλληλα, για την 
οριστική επίλυση του προβλήματος, το ΤΑΘΕ σε συνεργασία με το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει αναθέσει σε 
ιδιώτες μελετητές, τη διεξαγωγή μελέτης πρόσχωσης του αλιευτικού καταφυγίου.  Η εν λόγω μελέτη αναμένεται 
να ολοκληρωθεί εντός του έτους και στόχος είναι να αποτελέσει τη βάση για κατασκευαστικά έργα που θα 
συγχρηματοδοτηθούν από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Θάλασσας και Αλιείας. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.319, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Η απάντηση στο ερώτημα που εγείρεται στην πιο πάνω ερώτηση είναι η ακόλουθη: 
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2.  Στο άρθρο 16 του περί Γενικού Συστήματος Νόμου του 2001, καθορίζονται οι δικαιούχοι υπηρεσιών 
φροντίδας υγείας από το Γενικό Σύστημα Υγείας (ΓεΣΥ) (επισυνάπτεται το άρθρο 16 ως Παράρτημα 1).  
Σύμφωνα με τον πιο πάνω Νόμο τα θύματα εμπορίας που για οποιονδήποτε λόγο δεν μπορούν να 
εξασφαλίσουν άδεια μόνιμης διαμονής στη Δημοκρατία, ή εν πάση περιπτώσει δεν περιλαμβάνονται 
στους δικαιούχους, όπως αυτοί ορίζονται στο άρθρο 16, δεν δικαιούνται παροχές από το ΓεΣΥ. 

3.  Βάσει του περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Εμπορίας και Εκμετάλλευσης Προσώπων και 
της Προστασίας των Θυμάτων Νόμου του 2014, τα θύματα εμπορίας και εκμετάλλευσης δικαιούνται 
στήριξης η οποία να περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων και την πρόσβαση σε δωρεάν επείγουσα και αναγκαία 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη (άρθρο 47(1)) (Παράρτημα 2).  

4. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του ημερομηνίας 18/12/2019 (Παράρτημα 3), έχει 
αποφασίσει όπως, η ιατροφαρμακευτική περίθαλψη που παρεχόταν πριν την εφαρμογή του ΓεΣΥ, στα 
κρατικά νοσηλευτήρια, σε διάφορες κατηγορίες πολιτών που σήμερα δεν είναι δικαιούχοι του ΓεΣΥ, 
συνεχίσει να παρέχεται, υπό τους ίδιους όρους, από τον Οργανισμό Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας 
(ΟΚΥπΥ) στα δημόσια νοσηλευτήρια. 

5. Το Υπουργείο Υγείας εφαρμόζοντας την πιο πάνω Απόφαση έχει προχωρήσει στην έκδοση εγκύκλιου 
επιστολής, με Αρ. 116, ημερ. 16/1/2020 (Παράρτημα 4), διευκρινίζοντας ότι, τα άτομα που κατέχουν 
ταυτότητα νοσηλείας και δεν δικαιούνται να εγγραφούν στο ΓεΣΥ, συνεχίζουν να εξυπηρετούνται 
πλήρως από τα ιατρικά κέντρα του ΟΚΥπΥ με τη χρήση της ταυτότητας νοσηλείας. Επομένως, τα 
θύματα εμπορίας και εκμετάλλευσης που κατέχουν ταυτότητα νοσηλείας μπορούν να συνεχίσουν να τη 
χρησιμοποιούν, εξασφαλίζοντας πρόσβαση σε υπηρεσίες ενδονοσοκομειακής και εξωνοσοκομειακής 
περίθαλψης από τα ιατρικά κέντρα του ΟΚΥπΥ.  Νοείται ότι, η διαδικασία έκδοσης/ανανέωσης της 
ταυτότητας νοσηλείας συνεχίζεται χωρίς καμία διαφοροποίηση. 

6. Συνοψίζοντας, το Υπουργείο Υγείας λαμβάνοντας υπόψη ότι ενδεχομένως κάποια από τα θύματα 
εμπορίας και εκμετάλλευσης, να μην δικαιούνται να εγγραφούν στο ΓεΣΥ, έχει προχωρήσει στις 
ενέργειες που προαναφέρθηκαν προκειμένου να διασφαλιστεί η πρόσβαση τους, όχι μόνο σε δωρεάν 
επείγουσα και αναγκαία περίθαλψη, αλλά σε πλήρη ιατροφαρμακευτική περίθαλψη η οποία παρέχεται 
από τα ιατρικά κέντρα του ΟΚΥπΥ. 

7. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στη βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.324, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

«Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή τις Ιατρικές Υπηρεσίες και 
Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2.  Τα μέτρα πρόληψης για την διασφάλιση της Δημόσιας Υγείας τα οποία λαμβάνονται από τις αρμόδιες 
υπηρεσίες του κράτους, όπως επίσης και η ετοιμασία πρωτοκόλλων και κατευθυντήριων οδηγιών για 
την αντιμετώπιση του ενδεχομένου εμφάνισης κρουσμάτων στην Κύπρο, καταγράφονται επιγραμματικά 
πιο κάτω και επικεντρώνονται σε τέσσερις πυλώνες: (α) τον έλεγχο των πυλών εισόδου της Κυπριακής 
Δημοκρατίας (β) την ενημέρωση του κοινού και των ταξιδιωτών (γ) την ενημέρωση των επαγγελματιών 
υγείας και (δ) την εργαστηριακή διερεύνηση των ύποπτων περιστατικών. 

• Ενεργοποιήθηκε η ομάδα δράσης από επαγγελματίες υγείας της Μονάδας Επιδημιολογικής 
Επιτήρησης και Ελέγχου των Λοιμωδών Νοσημάτων, για την συστηματική παρακολούθηση της 
εξέλιξης της επιδημίας, τη λήψη προληπτικών μέτρων αλλά και την αξιολόγηση της 
αποτελεσματικότητας αυτών. 

• Διατηρείται συνεχής επικοινωνία με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας (ΠΟΥ) και το Ευρωπαϊκό 
Κέντρο Πρόληψης και Ελέγχου Νόσων (ECDC) για επαγρύπνηση [Early Warning and Response 
System (EWRS)] σχετικά με νεότερες πληροφορίες και οδηγίες. 

• Συνεργασία με το Συντονιστικό Κέντρο Ελέγχου Ασθενοφόρων, για την ανάληψη ενεργού ρόλου: 
α) στην διαχείριση των ύποπτων περιστατικών μέσω της σύνταξης πρωτοκόλλου διακομιδής και 
κατάλληλων οδηγιών για τα πληρώματα ασθενοφόρων, β) στην ενημέρωση του κοινού μέσω της 
δημιουργίας τηλεφωνικής γραμμής 1420, γ) παραπομπή εξειδικευμένων ερωτημάτων σε στελέχη 
της Μονάδας. 
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• Καθορίστηκαν σε συνεργασία με τον ΟΚΥπΥ, τα νοσηλευτήρια που δέχονται τα 
ύποπτα/επιβεβαιωμένα περιστατικά από τον νέο Κορωνοϊό και έχουν ενημερωθεί τα ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια για τη συγκεκριμένη διευθέτηση. 

3. ΕΛΕΓΧΟΣ ΠΥΛΩΝ ΕΙΣΟΔΟΥ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

• Υλοποιούνται συναντήσεις με το προσωπικό του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας, όπως επίσης και με άλλες εμπλεκόμενες υπηρεσίες και τμήματα για τα μέτρα 
που εφαρμόζονται στα αεροδρόμια, λιμάνια, μαρίνες και οδοφράγματα. Επιπρόσθετα, 
καταρτίστηκαν ερωτηματολόγια σε τέσσερις γλώσσες (ελληνικά, αγγλικά, τούρκικα, κινέζικα), 
προς συμπλήρωση από ταξιδιώτες που εισέρχονται στην Κυπριακή Δημοκρατία, με ερωτήσεις 
που αφορούν τα επιδημιολογικά κριτήρια, συμπτώματα, στοιχεία προσωπικά και επικοινωνίας. 
Τα ερωτηματολόγια, αποστάλθηκαν στις αρμόδιες αρχές των πυλών εισόδου προς διανομή. 

• Ετοιμάστηκαν πρωτόκολλα αναγνώρισης ύποπτου περιστατικού στην πύλη εισόδου ως 
ακολούθως: 

  Αεροδρόμια: Σε συνεργασία με τις αρμόδιες αρχές, εντοπίζονται οι επιβάτες που καταφθάνουν 
στην Κύπρο από την Κίνα και παραπέμπονται στα ιατρεία των αεροδρομίων. Εκεί 
συμπληρώνουν ερωτηματολόγιο και αξιολογούνται κλινικά. Στο τέλος της διαδικασίας, τα άτομα 
που δεν αξιολογούνται ως ύποπτα αποδεσμεύονται λαμβάνοντας ένα ενημερωτικό φυλλάδιο με 
πληροφορίες για το πού θα απευθυνθούν σε περίπτωση που εμφανίσουν οποιοδήποτε από τα 
σχετικά συμπτώματα.  Στην περίπτωση εκείνη που ο επιβάτης αξιολογείται ως ύποπτο 
περιστατικό μεταφέρεται μέσω προκαθορισμένης διαδρομής με ασθενοφόρο σε νοσηλευτήριο, 
βάσει συγκεκριμένου πρωτοκόλλου ενώ ενημερώνεται και η Μονάδα Επιδημιολογικής 
Επιτήρησης και Ελέγχου των Λοιμωδών Νοσημάτων. 

Λιμάνια/Μαρίνες: Σε συνεργασία με τις αρμόδιες αρχές προωθήθηκε ερωτηματολόγιο με τα 
επιδημιολογικά κριτήρια το οποίο δίνεται στους επιβάτες και στο πλήρωμα κάθε 
κρουαζιερόπλοιου/εμπορικού πλοίου/γιώτ. Συγκεκριμένα, υποβάλλονται 2 επιδημιολογικά 
ερωτήματα στους ταξιδιώτες και στο πλήρωμα για να απαντηθούν. Αν υπάρξει έστω και μια 
θετική απάντηση, τότε ο ταξιδιώτης/πλήρωμα συμπληρώνει όλο το ερωτηματολόγιο. Τα 
συμπληρωμένα ερωτηματολόγια διαβιβάζονται μέσω του ηλεκτρονικού συστήματος PCS στους 
υγειονομικούς επιθεωρητές κάθε επαρχίας, οι οποίοι άμεσα ενημερώνουν το Συντονιστικό Κέντρο 
Ελέγχου Ασθενοφόρων καθώς και την Μονάδα Επιδημιολογικής Επιτήρησης, για χειρισμό και 
οδηγίες. Λόγω της απουσίας ιατρείων από τα λιμάνια ο ΟΚΥπΥ έχει συναινέσει στην ενίσχυση 
των λιμανιών και μαρίνων με νοσηλευτικό προσωπικό για αξιολόγηση και χειρισμό των ύποπτων 
περιστατικών. 

Οδοφράγματα: Σε συνεργασία με το Αρχηγείο της Αστυνομίας προωθήθηκαν οδηγίες στους 
αστυνομικούς στην είσοδο του οδοφράγματος για τον εντοπισμό ύποπτων περιστατικών. 
Συγκεκριμένα, υποβάλλονται από τους αστυνομικούς 2 επιδημιολογικά ερωτήματα και στις 
περιπτώσεις θετικών απαντήσεων, ενημερώνεται άμεσα το Συντονιστικό Κέντρο Ελέγχου 
Ασθενοφόρων καθώς και η Μονάδα Επιδημιολογικής Επιτήρησης. 

4. ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ ΚΟΙΝΟΥ ΚΑΙ ΤΑΞΙΔΙΩΤΩΝ 

• Εκδόθηκαν αφίσες και τρίπτυχα σε τέσσερις γλώσσες (Ελληνικά, Αγγλικά, Κινέζικα και Τούρκικα) 
με πληροφορίες για τον ιό, για τη συμπτωματολογία του και τα προληπτικά μέτρα και έγινε η 
διανομή τους σε όλα τα σημεία εισόδου (λιμάνια, μαρίνες, αεροδρόμια και οδοφράγματα) καθώς 
και στα Νοσηλευτήρια. 

• Εκδόθηκε εγκύκλιος για την ενημέρωση του προσωπικού των ξενοδοχείων και των τουριστικών 
καταλυμάτων. 

• Εκδόθηκε εγκύκλιος για την ενημέρωση των μαθητών και των εκπαιδευτικών.  

5.  ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΩΝ ΥΓΕΙΑΣ 

• Ετοιμάστηκαν και αποστάλθηκαν πληροφορίες προς τον ΟΑΥ, τον ΠΙΣ, τον ΟΚΥπΥ και το 
Σύνδεσμο Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων, με σκοπό να ενημερωθεί το προσωπικό τους και τα μέλη 
τους για τα πιο κάτω: 

 α. Ορισμός κρούσματος 

 β. οδηγίες για την αντιμετώπιση ύποπτων κρουσμάτων λοίμωξης από το νέο Κορωνοϊό σε χώρους 
πρωτοβάθμιας φροντίδας 

 γ. έντυπα διερεύνησης/δήλωσης περιστατικού ύποπτου για λοίμωξη με το νέο Κορωνοϊό (που θα 
πρέπει να συνοδεύει το δείγμα), 
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 δ. οδηγίες πρόληψης μετάδοσης του ιού στους χώρους παροχής υγείας, 

 ε. ενημερωτικό δελτίο που περιγράφει την επιδημιολογία του ιού, τους τρόπους μετάδοσης του, την 
κλινική εικόνα, την διάγνωση και θεραπεία. 

• Ζητήθηκε από τον ΟΚΥπΥ να εντοπίσουν το επίπεδο εκπαίδευσης του εμπλεκόμενου 
προσωπικού για τα μεταδιδόμενα λοιμώδη νοσήματα και να αξιολογήσει κατά πόσο είναι έτοιμοι 
να αντιμετωπίσουν τέτοια περιστατικά και αν χρειάζεται να γίνει εκπαίδευση. 

• Ενημερώθηκαν οι επαγγελματίες υγείας για τον κατάλληλο προστατευτικό εξοπλισμό που πρέπει 
να χρησιμοποιούν. 

• Γίνεται συνεχής έλεγχος αποθεμάτων για τα απαραίτητα αναλώσιμα. 

6. ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΑΚΗ ΔΙΕΡΕΥΝΗΣΗ ΥΠΟΠΤΩΝ ΠΕΡΙΣΤΑΤΙΚΩΝ 

• Έχουν γίνει διευθετήσεις για τη διενέργεια εργαστηριακών εξετάσεων ύποπτων κρουσμάτων για 
τον νέο Κορωνοϊό στο Τμήμα Μοριακής Ιολογίας του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής από 
τις 03 Φεβρουαρίου 2020. 

• Αποστάλθηκαν επιστολές προς τον ΟΚΥπΥ, στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια και στον Σύνδεσμο 
Κλινικών Εργαστηρίων, για προώθηση οδηγιών προς τους Επαγγελματίες Υγείας με σκοπό την 
ορθή λήψη, φύλαξη και αποστολή ύποπτου δείγματος. Επίσης στάλθηκαν οδηγίες βιοασφάλειας 
προς τον ΟΚΥπΥ και στον Σύνδεσμο Διευθυντών Κλινικών Εργαστηρίων, Βιοϊατρικών και 
Κλινικών Εργαστηριακών Επιστημόνων. 

7. Τέλος, θα πρέπει να σημειωθεί ότι πραγματοποιήθηκε στις 03 Φεβρουαρίου 2020, συνάντηση της 
Δικοινοτικής Τεχνικής Επιτροπής, όπου συζητήθηκαν τα θέματα του Κορωνοϊού και έγινε ανταλλαγή 
εμπειρογνωμοσύνης. 

8. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.327, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 

2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Μέχρι το 2015 πραγματοποιήθηκαν από τους επιθεωρητές του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων 1000 
περίπου επιθεωρήσεις για την εφαρμογή της περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για την 
Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας νομοθεσίας.  Έκτοτε πραγματοποιούνται επιθεωρήσεις στη βάση 
ετήσιου στόχου που καθορίζεται κατ’ έτος.  Ως εκ τούτου, το 2016 πραγματοποιήθηκαν 148 
επιθεωρήσεις, το 2017 πραγματοποιήθηκαν 195 επιθεωρήσεις, το 2018 πραγματοποιήθηκαν 231 
επιθεωρήσεις, ενώ το 2019 πραγματοποιήθηκαν 256 επιθεωρήσεις. 

3. Από τις επιθεωρήσεις που έχουν διεξαχθεί μέχρι σήμερα, δεν έχουν διαπιστωθεί οποιεσδήποτε 
παραβιάσεις της νομοθεσίας. 

4. Επισημαίνεται, ωστόσο, ότι ένα σημαντικό καθήκον των επιθεωρητών κατά τις επιτόπιες επισκέψεις στις 
επιχειρήσεις είναι η ενημέρωση τόσο των εργοδοτών όσο και των εργοδοτουμένων για τις πρόνοιες της 
νομοθεσίας, και ιδιαίτερα για τη δυνατότητα υποβολής καταγγελίας, σε περίπτωση που οποιοσδήποτε 
εργοδοτούμενος θεωρεί ότι υπόκειται είτε άμεση είτε έμμεση διάκριση ως προς την αμοιβή, λόγω φύλου. 

5. Τέλος, αναφέρεται ότι ενώπιον του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων εκκρεμεί μία καταγγελία για 
παραβίαση της περί Ίσης Αμοιβής Ανδρών και Γυναικών για την Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας 
νομοθεσίας, η οποία και εξετάζεται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου 
Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.328, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

1.  Η Πυροσβεστική Υπηρεσία επιθεωρεί τα νυχτερινά κέντρα κάθε χρόνο σύμφωνα με το Άρθρο 112 (2) 
(δ) του Περί Δήμων Νόμου 111/85 και σε περίπτωση που το υποστατικό κρίνεται κατάλληλο από 
απόψεως πυροπροστασίας συστήνει την έκδοση σχετικού Πιστοποιητικού Καταλληλότητας, το οποίο 
ισχύει για περίοδο ενός μέχρι τριών χρόνων. 

2. Σε περίπτωση που το υποστατικό δεν κρίνεται κατάλληλο από απόψεως πυροπροστασίας, η 
Πυροσβεστική Υπηρεσία δεν συστήνει την έκδοση του σχετικού Πιστοποιητικού Καταλληλότητας.  Στην 
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περίπτωση αυτή, επαφίεται στις Αρμόδιες Οικοδομικές Αρχές (Έπαρχος, Δήμος) και στο Υφυπουργείο 
Τουρισμού για αναστολή της Άδειας Λειτουργίας του εν λόγω υποστατικού. 

3. Σημειώνεται ότι η Πυροσβεστική Υπηρεσία δεν είναι Αρμόδια Αρχή αλλά ενεργεί πάντοτε μέσα στα 
πλαίσια του Νόμου ως Σύμβουλος των Αρμοδίων Αρχών.»   

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.354, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα μπούμε σήμερα. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας. 

 Για την επόμενη συνεδρία της Βουλής θα ενημερωθείτε σχετικά. 

 (Στις 27 Μαρτίου 2020 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη συνεδρίασης του σώματος, η οποία έχει ως 
ακολούθως: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Παρασκευή, 27 Μαρτίου 2020, στις 5.00 μ.μ., έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ………………………. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: ……………………….).  

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  1.23 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δίπλαρος Ευθύμιος Μαυρίδης Μάριος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Νεοφύτου Αβέρωφ 

Κάρουλλας Γιώργος Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 

Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κώστα Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Μυλωνάς Παύλος 

Κουλίας Ζαχαρίας Ορφανίδης Χρίστος 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 
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Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Χρίστου Χρίστος  

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην απειλή από τον κορωνοϊό και τα μέτρα που λαμβάνει η Βουλή 
για την προστασία των βουλευτών και του προσωπικού όσον αφορά τη λειτουργία της. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας.  

3. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Πραγματοποίηση από τον Πρόεδρο της Βουλής επίσημης επίσκεψης στην Αθήνα. 

β. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Γεώργιος Παπαδόπουλος, Ελένη Σταύρου, 
Ζαχαρίας Κουλίας) στη 16η Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για την Κοινή Εξωτερική Πολιτική και 
Πολιτική Ασφάλειας και την Κοινή Πολιτική Ασφάλειας και Άμυνας στο Ζάγκρεμπ στα πλαίσια της 
Κροατικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

4. Συζήτηση (Γιώργος Λουκαΐδης, Πρόεδρος, Νίκος Τορναρίτης, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Αντρέας 
Φακοντής, Γιώργος Τ. Γεωργίου, Γιώργος Περδίκης, Γεώργιος Προκοπίου, Πανίκος Λεωνίδου, Άννα 
Θεολόγου, Χρίστος Χρίστου, Μιχάλης Γιωργάλλας) για τη διεξαγωγή της παρούσας συνεδρίας και τη μη 
αναβολή της στη βάση των μέτρων που λήφθηκαν για περιορισμό της εξάπλωσης του κορωνοϊού. 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
τους 2014», συζήτηση (Ξένια Κωνσταντίνου, Γιώργος Περδίκης, Ελένη Μαύρου, Παύλος Μυλωνάς) και 
ψήφισή της σε νόμο με τίτλο «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019», συζήτηση (Κωστής Ευσταθίου, Πανίκος Λεωνίδου, Ελένη 
Μαύρου, Γιώργος Περδίκης, Άννα Θεολόγου, Μάριος Μαυρίδης) και καταψήφισή του. 

8. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, 
Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», συζήτηση 
(Αντρέας Καυκαλιάς, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Γιώργος Λουκαΐδης, Μαρίνος Σιζόπουλος, Πανίκος 
Λεωνίδου) και έγκρισή τους. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», εισήγηση του κ. Γιώργου 
Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για αναβολή τους, 
συζήτηση (Μαρίνος Σιζόπουλος, Γεώργιος Προκοπίου, Γεώργιος Παπαδόπουλος), απόφαση για μη 
αναβολή τους, αγορεύσεις και συζήτηση (Κώστας Κώστα, Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης, Χριστιάνα 
Ερωτοκρίτου, Μαρίνος Σιζόπουλος, Γεώργιος Προκοπίου, Γεώργιος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος, 
Γιώργος Λουκαΐδης, Ονούφριος Κουλλά, Νίκος Τορναρίτης) και απόρριψή τους. 

10. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», συζήτηση (Αντρέας Φακοντής, Γιώργος 
Περδίκης, Πανίκος Λεωνίδου, Μάριος Μαυρίδης) και ψήφισή της σε νόμο.  
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11. Συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Γιώργος Τ. Γεωργίου, Άριστος Δαμιανού, Ξένια Κωνσταντίνου, Πρόεδρος, 
Αβέρωφ Νεοφύτου, Γιώργος Λουκαΐδης, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Ζαχαρίας Κουλίας, Ζαχαρίας 
Ζαχαρίου, Στέφανος Στεφάνου) για πρόβλημα με την ηλεκτρονική ψηφοφορία. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Περίκλειστα οικιστικά τεμάχια και οδικό δίκτυο - Ένταξη του «μαυρόλαδου» στον κατάλογο ΠΟΠ ή ΠΓΕΕ 
- Η υλοποίηση της απόφασης κατασκευής φράγματος στον ποταμό «Κρύα Βρύση» στη Δρούσεια - 
Αυξημένη συγκέντρωση αιτητών πολιτικού ασύλου σε συγκεκριμένες κοινότητες - Ανάγκη βελτίωσης του 
δρόμου Πόλης Χρυσοχούς-Δρούσειας - Ιατρικώς υποβοηθούμενη αναπαραγωγή σε μονήρη άτομα - 
Πληροφορίες για διαφορές στην εφαρμογή του ΓΕΣΥ ανά επαρχία - Ερωτήματα για τον περί 
Ηλεκτρονικής Υγείας Νόμο - Καταγγελίες για έλλειψη σεντονιών στα νοσοκομεία Λευκωσίας και Πάφου - 
Τα ληφθέντα κρατικά μέτρα αντιμετώπισης της μετάδοσης του COVID-19 - Ανάγκη συντήρησης ή 
ανακατασκευής δρόμων στο Παλαιομέτοχο - Περιμετρικός δρόμος Λευκωσίας - Η λειτουργία του 
γυμνασίου-λυκείου Δερύνειας - Ανέγερση και λειτουργία του Περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου 
Βορόκληνης-Λειβαδιών - Θέματα εργοδότησης υπαλλήλων της ΣΕΔΙΠΕΣ - Πιθανότητα προσέγγισης 
διεθνών ομοσπονδιών για αναμόρφωση του κυπριακού ποδοσφαίρου - Νοσηλευτές για αποστολές 
MEDEVAL - Πλήρωση θέσεων φροντιστών υγείας και σύσταση ενιαίας υπηρεσίας ασθενοφόρων - 
Εξασφάλιση ηλεκτρισμού για τις ανάγκες λειτουργίας του καζίνο στη Λεμεσό - Κατεδάφιση 
κτηνοτροφικής μονάδας σε περιοχή «Natura 2000» - Κονδύλι για πεζόδρομο στον Κάτω Πύργο - 
Ανισότητες μεταξύ των δύο φύλων στον δημόσιο τομέα και ανάγκη λήψης μέτρων - Σύστημα εισδοχής 
των μαθητών στα αθλητικά σχολεία - Εφαρμογή ευρωπαϊκής Οδηγίας για τις περιοχές του δικτύου 
«Natura 2000» - Ο προγραμματισμός του αρμόδιου υπουργείου για την προώθηση της ποδηλασίας - 
Ενεργειακή απόδοση κτιρίων - Σταθμοί φόρτισης ηλεκτρικών αυτοκινήτων - Συνένωση αποχετευτικού 
στον συνοικισμό Αγίου Ιωάννη στα Κάτω Πολεμίδια. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ελλείψεις στον ιματισμό του Γενικού Νοσοκομείου Πάφου - Οικονομική επιβάρυνση δήμου Λάρνακας 
λόγω καθυστερήσεων στα έργα του αποχετευτικού συστήματος - Ασφάλιση εργαζομένων με καθήκοντα 
υψηλού κινδύνου - Γεωλογικές μελέτες στη Λάρνακα (εμπιστευτική ερώτηση) - Αξιοποίηση της 
περιουσίας του Ινστιτούτου Μελκονιάν - Πληρωμή εξετάσεων μεταμοσχευμένων με το ΓΕΣΥ - Αίτημα 
του δήμου Λειβαδιών για την τοποθέτηση ταρτάν στο υφιστάμενο γήπεδο - Έλεγχοι για την ποιότητα 
νερού στον υδατοφράκτη Καλαβασού και μέτρα προστασίας των ερασιτεχνών ψαράδων - Η ανέγερση 
περιφερειακού γυμνασίου στην ανατολική περιοχή της Λεμεσού - Καταστροφές από τις έντονες καιρικές 
συνθήκες και αποζημιώσεις γεωργών - Καθυστέρηση στην επεξεργασία του νομοσχεδίου περί 
Κοινοτικής Φροντίδας Ψυχικής Υγείας 2017 - Φαινόμενο άρνησης εμβολιασμού και εμβολιαστική 
κάλυψη παιδιών στην Κύπρο - Η ολοκλήρωση και το αποτέλεσμα των ενεργειών στα πλαίσια του 
Σχεδίου Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 2019-2020 - Συνεισφορές Κύπρου στο 
Διεθνές Πράσινο Ταμείο για το Κλίμα και κατάργηση επιδοτήσεων ορυκτών καυσίμων - Μέτρα 
προστασίας χαρουπιών - Λανθασμένη σηματοδότηση περιοχής ως απαγορευμένης περιοχής κυνηγίου - 
Το ενδεχόμενο δημιουργίας μητρώου ειδικευμένων στην κοινοτική νοσηλευτική - Ενέργειες υλοποίησης 
σχεδιασμών για την Εθνική Αρχή Στοιχημάτων το 2019 - Νέο κτίριο του Αστυνομικού Σταθμού Παναγιάς 
- Πρόβλημα από τη συσσώρευση λάσπης και άμμου στο ψαρολίμανο Λάρνακας - Εξαίρεση από το 
ΓΕΣΥ των θυμάτων εμπορίας και εκμετάλλευσης που φιλοξενούνται σε καταφύγια - Προληπτικά μέτρα 
σχετικά με την εμφάνιση κρουσμάτων κορωνοϊού - Έλεγχος και καταγγελίες στο πλαίσιο της εφαρμογής 
του περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για την Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας 
Νόμου - Νυχτερινά κέντρα και πιστοποιητικά καταλληλότητας - Μέτρα για την αντιμετώπιση των 
κινδύνων από τα δίκτυα 5G (απόρρητη απάντηση). 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 


